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علیرغم ممنوعیت خرید و فروش حواله خودروهای طرح فروش یکپارچه، 
طی چند ماه اخیر که شرکت های خودروساز به  ترتیب و طبق اولویت  داده شده 
برای متقاضیان مرحله دوم فروش یکپارچه، پیامک واریز وجه )پیش پرداخت/

تکمیل وجه( ارســال می کنند، همچنان بازار خرید و فروش این حواله ها داغ 
اســت و افراد به معامله های بعضا سوداگرانه و حتی کلاهبردارانه در این بازار 

می پردازند.
تاکنون، جدا از سه مرحله فروش یکپارچه خودروها که با روش قرعه کشی 
)برنده شدن یا نشدن( برگزار و سپس جمع شد، از اسفند ماه سال گذشته تا 
به حال، دو مرحله فروش یکپارچه خودروها بدون فرآیند قرعه کشی و بر اساس 

اولویت بندی در نوبت ها برگزار شده است.
بر اساس نوبت های تعیین شده برای متقاضیان این طرح، طی چند ماه اخیر 
به نوبت برای مشتریانی که نوبت آن ها فرا رسیده است، پیامک واریز وجه و طی 
ادامه مسیر ثبت نام توسط شرکت ها ارسال می شود، به دنبال این موضوع، بازار 
خرید و فروش حواله ها همچنان داغ اســت و در سایت ها و کانال های مختلف 

در فضای مجازی، این حواله ها دست به دست می شوند.
این درحالیســت که در طرح های فروش یکپارچه خودروها، انتقال امتیاز و 
حقوق ناشی از خرید خودرو به اشخاص )حتی به صورت وکالتی( و البته فروش 
حوالــه خودرو حتی به صورت وکالتی، ممنوع اســت و امکان صلح خودروی 
خریداری شــده به غیر وجود ندارد؛ اما علیرغم این منع قانونی، حتی با وجود 
اینکه طی یکی- دوماه اخیر قیمت  خودروها در بازار روندی نزولی داشــت و 
قیمت بازار به قیمت های کارخانه ای محصولات نزدیک تر شد )البته که مصوبه 
افزایش رسمی قیمت خودروها نیز بی تاثر نبود( اما همچنان بازار خرید و فروش 

حواله ها داغ است.
این امر آنقدر با سرعت گسترش پیدا کرده و مرسوم شده است که خریدار 

و فروشنده در کانال ها در شبکه های مجازی با یکدیگر بر سر قیمت چانه هم 
می زنند و خریدار تقاضای تخفیف از فروشنده دارد.

این اقــدام در حالی در صورت می گیرد که همانطور که اشــاره شــد، بر 
غیر قانونی بودن آن توســط وزارت صمت )در تدوین بخشــنامه طرح فروش 
یکپارچه(، ســازمان حمایت و شرکت های خودروساز تاکید و حتی نسبت به 

متضرر شدن خریدارها هشدار هم داده شده، اما هنوز هم انجام می شود.
صرف نظر از غیر قانونی بودن خرید و فروش حواله ها، تا زمان تحویل خودرو، 
هیچ چیز مشــخص نیســت و فرد ثبت نام کننده خود بایستی برای دریافت 
خودرو اقدام کند و خریــدار نمی تواند محصول را قانوناً تحویل بگیرد و عملا 
به آن دسترسی ندارد؛ بنابراین موارد بسیاری تاکنون گزارش شده که پس از 
خرید حواله آن هم با قیمت ها غیرمتعارف، دیگر فروشنده زیر بار موضوع نرفته 

و دست خریدار به جایی نرسیده است.

بانک مرکزی اعلام کرد: اعطای هرگونه تسهیلات اعم از ارزی و ریالی قبل از 
اخذ شماره پیگیری از سامانه سمات ممنوع بوده و بروزرسانی مانده و وضعیت 

بدهی اشخاص می بایست به صورت برخط به سامانه سمات اعلام گردد.
بانک مرکــزی، با صدور بخشــنامه ای بــه شــماره ۰۲/۱۰۶۲۵۵ مورخ 
۰۴/۰۵/۱۴۰۲ به شــبکه بانکی اعلام کــرد: گزارش های اطلاعاتی مأخوذه از 
سامانه ســمات به عنوان بانک اطلاعاتی مرجع در حوزه تسهیلات و تعهدات 
همواره حائز اهمیت بوده و منبع اطلاعاتی مهمی در تصمیم گیری های کلان 
اقتصادی و بازتــاب دهنده عملکرد بانک ها و مؤسســات اعتباری در اعطای 

تسهیلات و یا ایجاد تعهدات در سطح ملی می باشد.
لذا قابلیت اتکا و به موقع بودن اطلاعات ارســالی در این ســامانه از منظر 
ارسال به موقع و بروزرسانی مستمر مانده و وضعیت بدهی و تعهد اشخاص از 
اهمیت بسزایی برخوردار بوده و در بخشنامه های مربوطه این بانک نیز همواره 

مورد تأکید قرار گرفته است.
بر این اساس با توجه به تأثیر مستقیم اطلاعات درج شده در سامانه سمات 
بر تصمیم گیری ها و سیاســت گذاری های کلان اقتصادی کشور، خواهشمند 
اســت دستور فرمائید سامانه های داخلی حوزه ارزی و ریالی آن بانک /مؤسسه 
اعتباری به نحوی پیاده سازی و ساماندهی گردد که اطلاعات مربوط به هرگونه 
تســهیلات و تعهدات پرداختی بدون هیچگونه فوت وقت به ســامانه سمات 
ارسال و مانده بدهی اشخاص نیز به گونه ای بروزرسانی شود که اختلافی بین 
 core( مقادیر اعلام شــده در سامانه سمات و مقادیر متناظر آن در دفتر کل

عملیاتی( آن بانک وجود نداشته باشد.
بنابراین با توجه به نظارت ها و بازرسی های صورت گرفته توسط حوزه های 
نظارتــی داخلی بانک مرکزی و همچنین نهادهــای نظارتی بیرونی از جمله 
ســازمان بازرسی کل کشور بر اطلاعات تسهیلات درج شده در سامانه سمات 

و عدم همخوانی آن با مقادیر متناظر در دفاتر کل بانک /مؤسســه اعتباری، بار 
دیگر تأکید می گردد اعطای هرگونه تسهیلات اعم از ارزی و ریالی قبل از اخذ 
شــماره پیگیری از سامانه ســمات ممنوع بوده و بروزرسانی مانده و وضعیت 

بدهی اشخاص می بایست به صورت برخط به سامانه سمات اعلام گردد.
بدیهی اســت مسئولیت نظارت بر صحت و کفایت اطلاعات موجود در این 
سامانه بر عهده مقامات بانک /مؤسسه اعتباری می باشد و در صورت عدم رعایت 
آن به ویژه در خصوص تسهیلات ارزی دارای وضعیت مشکوک الوصول، مراتب 
جهت رســیدگی به مراجع نظارتی و همچنین هیئت انتظامی بانک ها ارجاع 

خواهد شد. 

بانک مرکزی با اجرای سیاســت تثبیت هم ثبات نسبی را در 
بازار ارز حاکم کرد و هم نرخ رشد نقدینگی وارد کانال ۲۰ درصد 

شد.
ســال گذشــته در مقطعی بازار ارز آزاد بســیار داغ شــد؛ با 
فضاســازی دلال ها و برخی رسانه ها، هیجان خرید به جان مردم 
افتــاد و تقاضا به حدی افزایش یافــت که برخی صرافی ها اعلام 
می کردند کــه دیگر ارزی برای عرضــه در آن روز ندارند. اواخر 
بهمن ماه هیجانات ارزی شــدت گرفت و قیمت دلار فردایی در 
کانال های تلگرامی به ۶۰ هزار تومان هم رسید. با هجمه رسانه ای 
انتظارات تورمی به اوج خود رســیده بود و صاحبان سرمایه های 
خرد نیز وارد بازار ارز شده بودند. بانک مرکزی در این شرایط دو 
راه پیش رو داشــت؛ یکی عرضه ارز بیشتر در بازار که تجربه های 
قبلی نشــان داده باعث هدررفت منابع می شود و دیگری کنترل 
تقاضا. در نهایت بانک مرکزی راه دوم را اننتخاب کرد که نتیجه 

آن وضعیت ثبات فعلی در بازار ارز شده است.
*اقدام بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز چه بود؟

محمد رضا فرزین در حالی رئیس کل بانک مرکزی شــد که 
بازار ارز ملتهب بود. اولین اقدام او پس از وارد شدن به ساختمان 
شیشه ای میرداماد اعلام نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان برای واردات 
کالاهای اساســی، مواد اولیه و تجهیزات تولید بود. او همچنین 
اعلام کرد که سیاســت تثبیت اقتصادی بــه اجرا در می آید که 
نتیجه این سیاست کاهش حدود ۲۰ درصدی نرخ ارز در پنج ماه 

گذشته و همچنین ثبات بازار بوده است به نحوی که قیمت دلار 
در حال حاضر وارد کانال ۴۸ هزار تومان شده است. 

یکی از اقداماتی کــه بانک مرکزی برای مدیریت تقاضای ارز 
انجــام داد راه اندازی مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران بود. از دوم 
اســفند که این مرکز راه اندازی شده تاکنون وضعیت بازار ارز به 

ثبات نسبی رسیده و از هیجانات گذشته خبری نیست.
همچنیــن صادرکنندگانی که قبلا در ســامانه نیما باید ارز 
حاصل از صادرات را با نرخ مشــخصی عرضه می کردند با رغبت 
بیشــتری ارز خود را وارد سامانه نیما می کنند که دلیل آن هم 
تعیین نرخ بر اساس عرضه و تقاضاست. لازم به ذکر است که ارز 
حاصل از صادرات پتروشیمی ها و فولادی ها بین ۳۶ هزار تومان تا 
۴۲ هزار تومان براساس عرضه و تقاضا در مرکز مبادله طلا و ارز 

کشف قیمت می شود.
*تفاوت مرکز مبادله با سامانه های قبلی

تقریبا همه دولت ها در بحران های ارزی از سامانه ها و مراکزی 
برای عرضه ارز بهره بردند، اما مرکز مبادله ایران با ســامانه ها و 
مراکز قبلی تفاوت زیادی دارد؛ مهمترین نکته آنجاست که نرخی 
که قرار است در این مرکز مبادله شود دستوری نیست. همچنین 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران از بازار متشــکل ارزی و همچنین 
مرکزی که در دولت دهم راه اندازی شد گسترده تر است و بخش 
حواله و اسکناس را هم پوشش خواهد داد. عملکرد مناسب مرکز 
مبادله بســیاری از تقاضاها را به ســمت این بازار هدایت کرده و 

باعث کوچکتر شــدن تقاضا در بازار ارز غیررسمی شده است و 
این دستاورد در حالی است که هنوز بسیاری از ظرفیت های این 
مرکز به فعلیت نرسیده است. به گفته مسئولان بانک مرکزی قرار 
است ابزارهای فیوچر )آتی(، فوروارد )سلف ارز( و ابزار فردایی هم 
در چارچوب قانون به این بازار افزوده شــود. این اقدامات در کنار 
راه اندازی صندوق تثبیت ارزی، می تواند بازار ارز رسمی را بسیار 
عمیق تر از گذشته و به عنوان مرجع اصلی کشف نرخ مطرح کند.

*تعطیلی صفوف دلالی
تا همین چند ماه پیش تشکیل صف مقابل صرافی ها عجیب 
نبــود. حتی برخی افراد پشــت چراغ قرمــز چهارراه ها به افراد 
مختلف پیشــنهاد می دادند که ســهمیه ارزی که با کارت ملی 
عرضه می کنند را بفروشند. در آن زمان افراد دو هزار دلار دریافت 
می کردند که اختلاف قیمت ارز با ارائه کارت ملی با بازار آزاد بین 
۵ تا ۸ میلیون تومان بود که بخشی از آن به فرد دلال داده می شد 
و بخــش اندکی به دارنده کارت ملی می رســید. اما با راه اندازی 
مرکــز مبادله ارز و طلای ایران و همچنین مدیریت تقاضایی که 
بانک مرکزی به اجرا درآورد، شــاهد هستیم که صف های مقابل 
صرافی ها برچیده شده اند. روال هم به این صورت شده که افرادی 
که قصد دارند ارز با کارت ملی دریافت کنند باید حســاب ارزی 
افتتاح کنند و اگر قصد برداشت اسکناس دارند باید کارمزد آن را 
بپردازند. این موضوع باعث شد تقاضای کاذب و دلالی در بازار غیر 

رسمی حذف شده و تقاضای واقعی وارد بازار شود.

*تفاوت ارز ۲8۵۰۰ تومان با دلار ۴۲۰۰ تومانی 
همانطور که پیشتر اشاره کردیم تعیین نرخ میانگین ۲۸۵۰۰ 
برای هر دلار جهت تأمین ارز واردات کالاهای اساسی و تجهیزان 
تولید، اولین اقدام فرزین در زمان ریاست بانک مرکزی بود. برخی 
کارشناسان عنوان می کردند که تعیین این نرخ در زمانی که بازار 
غیر رسمی قیمت های بالاتری را مخابره می کند، نتیجه ای مانند 
دلار ۴۲۰۰ تومانی خواهد داشــت، اما چند تفاوت اساسی میان 
نرخ ۲۸۵۰۰ و ۴۲۰۰ وجود دارد. اولین تفاوت این است که دلار 
۴۲۰۰ تومانــی که در فروردین ۹۷ متولد شــد به گفته معاون 
اول رییــس جمهور دولت دوازدهم، به هر تقاضایی با هر میزانی 
پرداخت می شــد، امــا نرخ ۲۸۵۰۰ تنها بــرای چند قلم کالای 
اساسی که مستقیما با معیشــت مردم و سفره خانوار در ارتباط 
است و ملزومات تولید پرداخت می شود. از طرفی در شیه سیاست 
۴۲۰۰، بانک مرکزی به دلیل کمبود ذخایر ارزی، دلار را از بازار 
آزاد خریــداری میکرد و با نرخ ۴۲۰۰ بــه وارد کننده می داد و 
مابهالتفــاوت نرخ آزاد و ۴۲۰۰ به پایه پولی افزوده می شــد. به 
عبــارت دیگر، بانک مرکزی به منظور تامین ارز مورد نیاز با نرخ 
ترجیحی برای واردات کالاهای اساســی، به میزان مابه التفاوت 
ریالــی عملیات خرید و فروش ارز بــه خالص داراییهای خارجی 
بانک مرکزی اضافه می نمود و در نتیجه این اقدام به میزان قابل 
توجهی پول پر قدرت به شبکه بانکی وارد می شد و بدین وسیله 
میزان ناترازی نقدینگی ســاختاری موجود شــبکه بانکی تا حد 

زیادی از این طریق تعدیل می شد.
*مدیریت تقاضا

از دیگر اقدامات مهم بانک مرکزی برای تعدیل انتظارات منفی 
در بازار ارز و غلبه بر ترس و نگرانی های به وجود آمده در جامعه، 
می توان به اقداماتی نظیر تأمین ارز مورد نیاز جهت واردات کالای 
اساســی در بستر ســامانه نیما با نرخ ۲۸۵۰۰ تومان به ازای هر 
دلار آمریکا، کاهش تعدد نرخ ارز به سه نرخ در نظام ارزی کشور 
 ،)ETS و حواله ETS نرخ حواله کالاهای اساســی، اسکناس(
راه انــدازی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، اصلاح دســتورالعمل 
اجرایی فــروش اســکناس ارز از طریق واریز به حســاب ارزی 
بانکی، تخصیص ارز مســافرتی به مسافران بعد از گیت فرودگاه، 
کاهش مدت زمان بازگشت ارز صادراتی، همکاری و هماهنگی با 
وزارتخانه ها و سایر نهادها، مداخله حاشیه ای در بازار غیر رسمی 
ارز و طلا از طریق فروش ارز به اشخاص و عرضه سکه در بورس 
کالا و … اشاره کرد. از دیگر اقدامات بانک مرکزی در شش ماه 
گذشته گسترش دیپلماســی ارزی بود؛ از سفر رییس کل بانک 
مرکزی به قطر گرفته تا عراق و کشورهای دیگر. بر این اساس از 
آنجایی که تورم از دو عامل نقدینگی و نرخ ارز نشــات می گیرد، 
با سیاســت های بانک مرکزی، از یک سو نرخ ارز کنترل شده و 
بازار به ثبات نسبی رسیده و از سوی دیگر نرخ رشد نقدینگی نیز 
از ۴۲.۸ درصــد در مهرماه ۱۴۰۰ به ۲۹ درصد در خرداد ۱۴۰۲ 
رسیده است که نوید بخش مهار تورم در سال جاری خواهد بود.

وام های بانکی فقط با این شرط پرداخت می شودخرید و فروش حواله های خودرو همچنان مرسوم است!

سیر تحول بازار ارز؛ از التهاب تا آرامش

رییس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران:

 وزارت نیرو دورتر
از تهران اجازه 

مازوت سوزی می دهد

وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

 جمع شدن
  بساط

 پروازهای چارتری
الکترونیکی

تابستانگرمودوبارهبیآبی

قشم جزیره فراموش شده!قشم جزیره فراموش شده!
سازمان امور مالیاتی اعلام کرد؛

اینفلوئنسرها و لوکس نشین ها در تور مالیاتاینفلوئنسرها و لوکس نشین ها در تور مالیات



وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

جمع شدن بساط پروازهای چارتری
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه 
مسکن در بیشــتر مناطق تهران قیمت 
کاهشــی بین ۱۲ تا ۱۵ درصدی داشته، 
گفت: پیگیری جــدی مالیات خانه های 
خالی، ساماندهی مشاوران املاک و مقابله 
بــا احتکار زمین موجــب کاهش قیمت 
مسکن در تهران و سایر شهرها شده است.

مهرداد بذرپاش در حاشــیه جلســه 
هیئت دولت در جمــع خبرنگاران اظهار 
کــرد: یکی از برنامه هــای دولت تکمیل 
کریدور زمینی شــمال - جنوب در شرق 
کشور است. برای  تکمیل شبکه ریلی در 
شرق کشور دو خطه کردن مسیر بافق - 
یونسی با استفاده از سرمایه گذار خارجی 
در دستور کار اســت تا حمل بار در این 

مسیر دو برابر شود.
بذرپاش با اشاره به سفر هفته گذشته 
معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان 
به آســتارا به همراه هیــات اقتصادی و 
تجــاری و برگزاری جلســاتی مختلف، 
خاطرنشــان کرد: یکی از تصمیمات این 
بــود که ظــرف ۴ ماه با توجــه به اتمام 
ساخت پل آســتاراچای، پایانه و سامانه 
گمرکی و مرزبانی را سریعا مستقر کنیم. 
بهره برداری از ســد خداآفرین نیز یکی 
دیگر از مصوبات بود. توافقات بسیار خوبی 
حاصل شد و قرار است به آذربایجان سفر 
داشته باشم تا اجرای این توافقات را دنبال 

کنم.
وی با بیان اینکه موافقتنامه جامع بین 
ایران و ســوریه در هیئت دولت تصویب 
شــد، گفت: این موافقتنامه جامع که به 
پیشــنهاد وزارت راه و شهرســازی ارایه 
شــده بود، چندســالی معطل مانده بود 

که در نهایت تصویب و به مجلس ارسال 
می شــود. این لایحه یک ســند جامعه 
همکاری ایران و سوریه است که تصمیم 
بسیار مهمی است. توافقات زیادی بین دو 
کشور در حال انجام است. هفته اینده یک 
هیات اقتصادی و تجاری از سوریه به ایران 
سفر می کند و جلسات مختلفی خواهیم 
داشت تا توافقات دو رئیس جمهور ایران و 

سوریه را پیگیری کنند.
وزیــر راه و شهرســازی گفت: هفته 
گذشــته با حضور رئیس جمهوری مسیر 
پاتاوه به دهدشت با طول ۱۳۶ کیلومتربه 
بره برداری رســید که این مســیر بسیار 
سخت بود و که ۸۳ درصد آن کوهستانی 
اســت. مســیر صعب العبور بود و بندر 
امــام را به مرکز کشــور متصل می کند 
و شــهر دهدشــت را از بن بست خارج 
می کند.  بیش از ۴۰ روســتا را از مسیر 
بنّ ست خارج می کند. این مسیر ظرفیت 
اقتصادی خوبی برای منطقه جنوب غرب 
کشــور رقم می زند این پروژه از مصوبات 
ســفر رهبر انقلاب به  استان کهگلویه و 

بویراحمد بود.
وی افزود: مســیر برگشــت  آزادراه 
تهران - شــمال  تا دهه فجر سال آینده 
افتتاح می شــود. تکمیل این مسیر ۱۵ 
هزار میلیارد تومان هزینه نیاز دارد. قرار 
شد ساخت قطعه سوم این آزادراه هم آغاز 
شــود و از همین کارگاه قطعه دوم، آماده 
سازی کارگاه قطعه سوم را هم فعال می 
کنیم  ؛این پروژه هم یکی از سخت ترین 
پروژه های راه سازی است چون ۸۵ درصد 
این مسیر به تونل و پل نیاز دارد و درصد 
کمی از مســیر، معمولی است و زمان و 

هزینه ساخت را افزایش می دهد.
بذرپــاش ادامــه داد: پــروژه آزادراه 
اصفهان - شــیراز به طول ۲۳۰ کیلومتر 
در اواخر شهریور به بهره برداری می رسد 
که افتتاح آن ۱۳۰ میلیون لیتر در ســال 
صرفه جویی مصرف سوخت در پی دارد 
که معادل مصرف بیش از یک روز  بنزین 

در کشور است.
وزیر راه و شهرسازی افزود: همچنین 
تلاش می کنیم تا آزادراه رودبار - منجیل 
بــه طول ۸ کیلومتر  تا آبان ماه امســال 
به بهره برداری می رســد و گره ترافیکی 
ســنگین آزادراه قزوین - رشت را باز می 
کند. از سویی با طرف روسی برای ساخت 
خط آهن رشــت - آستارا توافق کرده ایم 
ولی ســاخت مســیر ریلی موازی آن که 
رشت به کاســپین است تا سه ماه آینده 
به بهره برداری می رسد کریدور شمال به 

جنوب را به دریا وصل می کند.
بذرپاش گفت:  تا هفته دولت ۱۰ هزار 
واحد مســکن مهــر در پردیس و ۲۸۰۰ 
واحــد در پرند افتتاح می شــود.۱۶ هزار 
قطعه زمین به مشــمولان قانون جوانی 
جمعیت تقدیم شــده است. ۷۰ هزار نفر 
درسایت ثبت نام کرده اند و تا پایان سال  
زمین های مربوط به طرح جوانی جمعیت 
را تقدیم مشمولان می کنیم. امسال هدف 
گذاری کرده بودیم که در کنار ســاخت 
مســکن،۴۰۰ هزار قطعه زمیــن واگذار 
کنیم کــه تاکنون ۲۵۰ هزار قطعه زمین 

واگذار شده است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به کاهش 
قیمت مسکن، اظهار کرد: پیگیری جدی 
مالیات خانــه های خالی ، ســاماندهی 

مشــاوران املاک، مقابله با احتکار زمین 
به کاهش قیمت مسکن در تهران و سایر 
شهرها منجر شده اســت. البته ما از این 
قیمت ها هم اصلا راضی نیستیم. افزایش 
قیمت مسکن در سال های گذشته هیچ 
دلیلی نداشته جز سوداگری. بازار مسکن 
یکی از رها شــده ترین بازارها در کشور 
اســت و هیچ کف و ســقفی برای قیمت 
خریــد و رهــن و اجاره وجود نــدارد. با 
وجود آنکه وظیفه وزارت مستقیم کنترل 
قیمت بازار مسکن نیست  اما عزم جدی 
کردیم . بیش از ۲۰۰۰ مشاور املاک که 
قانون رعایت نکرده اند، پلمب شده است. 
ما خوشحال نیستیم که حتی یک واحد 
صنفی تعطیل شــود اما اگر واحد تجاری 

قانون را رعایت نکند، برخورد می شود.
وزیر راه و شهرســازی گفت: بر اساس 

اعــلام رئیس بانک مرکزی، مســکن در 
بیشتر مناطق تهران قیمت کاهشی بین 
۱۲ تا ۱۵ درصد داشــته و این روند ادامه 

خواهد داشت.
بذرپاش با بیان اینکه  حمل و نقل یکی 
از اصلی ترین مسائل زائران است و دنبال 
آن هستیم تا سفر زائران کمترین مشکل 
را داشــته باشد، گفت: هنوز قیمت بلیت 
پروازهای اربعین معلوم نشــده و تا یک 

هفته تا ۱۰ روز آینده مشخص می شود.
وی  افزود: عملیات حج به اتمام رسید  
که جمع بندی ما رضایت زائران بود البته 
مشکلاتی هم داشتیم و برخی تأخیرها از 
طرف عربستان بود برخی هم به خود ما 

مربوط بود.
وزیر راه درباره راه آهن چابهار- زاهدان 
گفت: یکی از تاکیدات ما تکمیل کریدور 

جنوب به شــمال اســت. قطعه خاش به 
زاهدان به بهره برداری رسیده است. ۱۰ 
پیمانکار برای ادامه مســیر تعیین شده و 
تلاش می کنیم تا پایان دولت این کریدور 

را تکمیل کنیم.

وی بــا بیان اینکه هر ماه یک پروژه 
حمل و نقل بــزرگ برای افتتاح آماده 
می کنیم، افزود: الان تمرکز ما بر شرق 
کشور است. اقلیم شرق هم خاص است 
و توسعه ریل و جاده ای در شرق کشور 
تمرکز یافته است. حتی تصمیم داریم 
مجوز فرودگاهی را سرق متمرکز کنیم و 
اولویت را به شرق دهیم. بذرپاش درباره 
افزیــش قیمت بلیــت  پروازها، گفت: 
تعداد پروازهای داخلی کاهش نیافته، 
بلکه باید بساط سوداگری جمع شود. 
شرکت های هواپیمایی بعضا خودشان 
متضرر اصلی شرایط سوداگری در بازار 
بلیت پروازها می شــوند چون پول به 
چارتری  مجوزهای  می رسد.  واسطه ها 
به هر صورت تا اطلاع ثانوی لغو شــده 
است و به جز پروازهایی مثلا به میادین 
نفتی قرار شده با سازمان های متقاضی 
پرواز به صورت موردی حل شــود اما 
به هر حال  بســاط پروازهای چارتری 
تــا قیمت بلیت به آرامش برســد باید 
تعطیل شــود. عدول از نــرخ مصوب 
تخلف است و ســازمان تعزیزات ورود 
مــی کند ولی در تعداد بلیت و پروازها 
نه تنها کاهش نداشتیم  نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته بلکه ۵ درصد رشد 
داشته ایم.ان شاءالله قیمت ها به آرامش 

بهتری می رسد. 

بــه دنبــال ارائه بســته ۱۹ بندی 
تشــویقی بــرای نوســازی بافت های 
فرسوده در سال گذشته، صدور پروانه 
ساختمانی در ۶۵ شهر کشور طی بهار 

امسال رشد ۷۵ درصدی داشته است.
دولــت در آبــان ســال گذشــته 
سیاست ها و ضوابط تشویقی کالبدی 
متضمن نوسازی محله ای در بافت های 
فرســوده و ناکارآمد شهری که توسط 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران تهیه 

شده بود را به تصویب رساند.
در این بســته مشــوق هایی برای  
افزایش  گروه ها چهارگانه بــه منظور 
جذابیت ســرمایه گذاری در بافت های 
فرســوده و ناکارآمد لحاظ شــد که از 
جمله آنها می توان به تامین پارکینگ 
در مکان هــای مناســب بافت هــای 
فرسوده برای جبران کسری پارکینگ، 
انتفاعــی  کاربری هــای  پیش بینــی 
در طبقه همکف، تســهیل شــرایط 

توده گذاری و نما و اعطای حداکثر یک 
طبقه تشــویقی نسبت به تراکم مجاز 

اشاره کرد.
پس از ارائه بســته تشویقی، تمایل 
به نوســازی افزایش یافت تا جایی که 
معاون وزیر راه و شهرسازی گفته است 
که در ۶۵ شــهر در بهار ســال جاری 
صــدور پروانه ســاختمانی ۷۵ درصد 
رشد داشته اســت. این آمار محصول 
همراهی شــهرداری ها، ادارات کل راه 
و شهرســازی اســتان ها و همچنین 
آگاهی بخشی به مردم است و امیدواریم 
سایر شهرداری ها نسبت به اعمال مفاد 

بسته تشویقی ابلاغی اقدام کنند.
به گفته محمد آیینی، پژوهش های 
انجام شــده قبلی نشان داد موثرترین 
تشویق برای ترغیب مردم به نوسازی 
بافت های فرسوده از میان تشویق های 
اداری و حتــی مالــی و تســهیلاتی، 
تشویق کالبدی و شهرســازانه است. 

براین اساس بسته تشویق سیاست های 
نوســازی  تشــویق  متضمن  کالبدی 
در  لــرزان  و  فرســوده  واحدهــای 
شورایعالی شهرسازی و معماری ایران  
به تصویب رســید و با ابلاغ بسته ۱۹ 
بندی تشویقی برای نوسازی بافت های 
فرســوده و ترغیب مردم به نوســازی 
شاهد رشد در صدور پروانه ساختمانی 
هستیم. بنابراین گزارش، بالغ بر ۱۶۷ 
هزار هکتار بافت ناکارآمد در کشــور 
وجــود دارد که به عنوان محدوده های 
پرخطر  محسوب می شود و حدود ۲۰ 
میلیون نفر جمعیــت در این مناطق 

ساکن هستند.
شــرکت بازآفرینی شهری ایران بر 
اســاس ظرفیت هایی که دولت ایجاد 
کرده تا کنون ۱۳۷ هزار و ۸۰۰ واحد 
را به مرحله  ساخت رسانده و برنامه آن 
اســت که این تعداد در سال جاری به 

۲۰۰ هزار واحد برسد.

رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران:

تامین مواد اولیه از بورس کالا مشکل است
رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران با بیان اینکه برخی سامانه های رونمایی شده نه تنها تسهیلگر نیستند، بلکه 

مانع ایجاد می کنند، گفت: تامین آب و گاز و در مجموع تامین انرژی یکی از چالش های تولید در کشور است.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی با اشاره به اهمیت بخش تولید و حفظ اشتغال، اظهار کرد: نمی توان همه مشکلات را به تحریم ها 
ربط داد. وی با اشاره به سال رونق تولید و مهار تورم و بیان اینکه سال هاست بحث  حمایت از تولید در کشور مطرح است، گفت: 

برخی دستگاه ها از سامانه های مختلف رونمایی می کنند که نه تنها تسهیلگر نیستند، بلکه مانع ایجاد می کنند.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه سامانه جامع تجارت گاهی به عنوان مانع تجارت عمل می کند، تصریح 
کرد: در مواردی به دلیل مشکلات و اختلال سامانه ها، امکان خرید مواد اولیه از بورس وجود ندارد. این وضعیت یک چرخه است 

که واحدها را در پرداخت حقوق دچار مشکل می کند.
وی با بیان اینکه اصل تامین مواد اولیه از بورس کالا دچار مشکلاتی است، گفت: شاهد هستیم که چند وقت یک بار، بورس 

کالا قیمت مواد اولیه را بالا می برد و نقش تسهیل گری ندارد.
رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران ادامه داد: باید این انتظار را مدنظر قرار داد که ممکن است با تشکیل وزارت 
بازرگانی برخی مشکلات تشدید شود. چرا که تجربیات گذشته هم نشان می دهد وزارت صنعت و وزارت بازرگانی در گذشته هم 
روابط دوستانه ای نداشتند. وی با اشاره به چالش هایی که قطعی برق برای برخی واحدهای تولیدی ایجاد کرد، گفت: تامین آب و 

گاز و در مجموع تامین انرژی یکی از چالش های تولید در کشور است.
روغنی گلپایگانی با اشــاره به افزایش هزینه انرژی تولید در سال جاری، تصریح کرد: در شرایطی که قیمت خدمات افزایش 
می یابد یا خدمات با کیفیت کاهش می یابد، شاهد هستیم در مورد پرداختی های تولیدکنندگان سخت گیری هایی اعمال می شود 
و در برخی موارد نه تنها تسهیلگر در راه تولید نیستیم، بلکه مانع ایجاد می کنیم. برای مثال اخیرا شاهد هستیم بزرگترین کارخانه 
متانول جهان که در ایران فعال بود، به دلیل مشکلات تامین گاز تعطیل شده است؛ این در حالی است که ایران کشور اول تولید 
گاز در دنیا است. رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوای ایران همچنین از برخی مشکلات مربوط به تخصیص ارز در حوزه 

کاغذ خبر داد و گفت: برخی تولیدکنندگان کاغذ سه ماه است که در صف تخصیص ارز هستند.

رشد ۷۵ درصدی صدور پروانه در ۶۵ شهر

رئیس کل بانک مرکزی از استمرار روند کاهشی نرخ تورم در 
ماه جاری خبر داد و گفت: با نزولی شدن نرخ تورم و ثبات بازار 
ارز، شاهد کاهش قیمت مسکن در بیشتر مناطق تهران هستیم.

محمدرضا فرزین در جلسه دوره ای هم اندیشی با اقتصادانان 
با اشــاره به کاهش نرخ تورم گفت: از خرداد ماه نرخ تورم روند 
نزولی به خــود گرفت و در ماه جاری نیز پیش بینی ها حاکی از 
کاهش نرخ تورم اســت. ضمنا با محقق شدن نرخ تورم نقطه به 

نقطه در کانال ۳۰ درصد، نرخ تورم سالانه نیز کاهش می یابد.
فرزین با تاکید بر اینکه کنترل نوسانات نرخ ارز توسط بانک 
مرکزی موجب ثبات و آرامش در بازارهای مختلف شــده است، 
گفت: با استمرار سیاست های پولی و ارزی کنونی امیدواریم نرخ 
تورم و ارز به کانال های پایین تری سوق داده شود. وی تاکید کرد: 
با پیگیری سیاســت های فعلی در سال آینده شاهد کاهش نرخ 
تــورم نیز خواهیم بود. فرزین با بیان اینکه گزارش های موجود 
حاکی از این اســت که متوســط قیمت یک متر مربع زیربنای 
واحدهای مسکونی معامله شده شهر تهران در تیرماه نسبت به 
ماه های گذشته کاهش قابل توجهی داشته و بررسی اطلاعات 
مناطق ۲۲ گانه تهران هم نشــان می دهد قیمت مسکن در ۱۵ 
منطقه کاهشی بوده است و این امر متعاقباً تاثیر قابل توجهی بر 
کاهش قیمت مسکن در تمامی مناطق کشور می گذارد، افزود: 
این امر در کنار معاملات مسکن حاکی از خروج تقاضای سفته 
بازانه از بازار مســکن و برقراری آرامش در این بازار اســت. این 
دستاورد ناشــی از ثبات در بازار ارز و مدیریت انتظارات تورمی 
اســت و امیدواریم ضمن ثبات بازارهای طلا، مســکن و خودرو 
شاهد رونق در بخش واقعی و کاهش تقاضای سفته بازانه و تامین 

نیاز داخلی مردم در این بازارها باشیم.
*هدف گذاری نرخ رشد ۲۵ درصد نقدینگی

فرزیــن در ادامه به هدف گــذاری بانک مرکزی برای میزان 
رشــد نقدینگی پرداخت و گفت: برای نقدینگی نیز برنامه ریزی 
نرخ رشد ۲۵درصد برای امسال شده است البته باید یادآور شد 
کاهش یکباره نقدینگی کاری سخت است زیرا اقتصاد ایران بانک 
محور است و بخش اعظم تامین مالی توسط بانک ها انجام می 
گیرد. وی افزود: در چند ماهه اخیر رشد نقدینگی به نحو موثری 
کنترل شــده است، اگر نرخ رشد نقدینگی را با توجه به شرایط 

اقتصادی کنترل نماییم ثبات استمرار می یابد.
*افزایش سقف صدور اوراق گام در بورس

رئیــس کل بانک مرکزی در خصوص حجــم اوراق گام نیز 
گفت: در سال جاری حجم اوراق گام در حدود ۱۵۰ هزار میلیارد 
تومان در فاز اول پیش بینی شده بود اما به دلیل اینکه در بورس 
برای این ابزار سقف تعیین شد و مشکلاتی را به همراه داشت با 
همکاری و تعامل بانک مرکزی و بورس سقف صدور اوراق برای 
بانــک ها به میزان قابل توجهی افزایــش یافته و در این زمینه 

مشکل حل شده است.
*ضرورت تامیــن مالی با همکاری بازار ســرمایه و 

سرمایه گذاری خارجی
فرزین در پاسخ به ســوالی در زمینه تامین مالی بنگاه های 
اقتصادی توســط بانک ها گفت: به دلیل نیاز نقدینه خواهی از 
جانب دولت و بنگاه های اقتصادی، تامین مالی به شبکه بانکی 
تحمیل می شــود در حالی که انتظار این است نظام تامین مالی 
از طرق مختلف دیده شــود و فشار آوردن به نظام بانکی در این 

زمینه به خصوص با بانک های ناتراز و بانک هایی که دارای کفایت 
ســرمایه پایینی هستند نتیجه ای جز خلق پول در پی نخواهد 
داشت. وی افزود: بر اســاس گزارش ها در چند سال اخیر دائماً 
سهم تامین مالی توسط بانک ها افزایش پیدا می کند این عدد در 
سال ۱۴۰۰، به ۸۰.۶ درصد رسیده بود اما در مقابل سهم بورس 
دائماً در زمینه تامین مالی در حال کاهش است ضمن آنکه سهم 

سرمایه گذاری خارجی نیز روند نزولی دارد.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در ســال ۱۴۰۱ سهم تامین 
مالی خارجی و بازار سرمایه از کل تامین مالی اقتصاد به ترتیب 
معادل ۰.۴ و ۱۱.۸ درصد بوده است. این در حالی است که سهم 
بازار ســرمایه از تامین مالی در سالهای پیش از این در سطحی 
بالاتر از ۱۸ درصد قرار داشته است و انتظار این است این سهم 

در این دو حوزه افزایش یابد.
فرزین با بیان اینکه به اندازه ظرفیت و توان نظام بانکی باید 
انتظار تامین مالی داشــته باشیم گفت: در بسته سیاستی بانک 
مرکزی که برای دولت تنظیم شــده است حوزه های متعددی 
از جمله حوزه سرمایه گذاری خارجی به منظور تامین مالی نیز 
دیده شده اســت. عالی ترین مقام بانک مرکزی افزود: در سال 
جاری بایــد حداقل ۱۰ میلیارد دلار تامین مالی خارجی جذب 
نماییم و در حالت موازی نیز باید حداقل ۱۶ تا ۱۷ درصد سهم 

تامین مالی از طریق بورس انجام شود.
فرزین تاکید کرد: تمام تلاش بانک مرکزی در ســال جاری 
این اســت که با هماهنگی نهادهای ذیربط از جمله ســازمان 
برنامــه و بودجه و وزارت امور اقتصــادی و دارایی، منابع جدید 
غیر سیستم بانکی برای تامین مالی شناسایی و برای هزینه های 

دولت و بنگاه های اقتصادی به کار گیرد.
*تدوین برنامه اصلاحی برای بانک های ناتراز

رئیس کل بانک مرکزی در خصــوص برنامه اصلاحی نظام 
بانکی در حوزه بانک های ناتراز گفت: بانک های ناتراز به دو دسته 
بانک های »ناتراز ناسالم« و »ناتراز قابل احیا« تقسیم می شوند که 
برای بانک های ناتراز قابل احیا یک برنامه اصلاحی تدوین شده و 
برای بانک های ناتراز ناسالم ضمن تدوین برنامه اصلاح، زمانبندی 
اصلاح نیز دیده شــده است و در نتیجه اجرای آن این بانک ها 
را به ســمت شفافیت و حل مشکلات ساختاری و ناترازی سوق 
می دهیم. فرزین با بیان اینکه مشکلات ناترازی بانک ها در کشور 
ناشــی از عوامل مختلفی است گفت: هر بانکی دلیل ناترازی آن 
متفاوت اســت به همین دلیل نمی توان با یک مدل واحد بحث 
ناترازی همه بانک ها را حل کرد بر این اســاس برنامه اصلاحی 
برای هر بانک باید مطابق با شرایط موجود آن بانک تدوین و اجرا 
شــود. رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: مسئله اساسی باید 
این باشد که از ادامه روند ناترازی نیز جلوگیری کرد و صرفاً نباید 

به گذشته پرداخت بلکه باید آینده نگری نیز کرد.
فرزین در خصوص ناترازی بانک هــا گفت: ناترازی بانک ها 
یا از جانب نقدینگی اســت یا ناشی از ناترازی ترازنامه است. وی 
افزود: آنچه که منجر به اضافه برداشت می شود ناشی از ناترازی 
نقدینگی بانک هاست و باعث می شود بانک ها برای انجام تعهدات 
خود مجبور به استفاده از منابع بانک مرکزی می شوند که نتیجه 
آن اضافه برداشت است اما ناترازی ترازنامه در واقع این است که 
دارایی های بانک نســبت به تعهدات و بدهی آن کمتر باشد که 
البته بانکهای کشور عموماً کمتر مبتلا به این نوع ناترازی هستند.

رئیس کل بانک مرکزی: کاهش تورم ادامه دارد

معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی خبر داد؛ ارائه تخفیف ۱۵ درصدی بیمه شخص ثالث موتورسیکلت های صفر
معاون طرح و توســعه بیمه مرکزی از موافقت با ارائه تخفیف ۱۵ درصدی بیمه شــخص ثالث موتورسیکلت های صفر کیلومتر خبر داد و گفت: الزام صدور یکساله بیمه نامه موتورسیکلت صفر در 
آستانه تصویب قرار گرفت.علی بنیادی نائینی، معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی، اعلام کرد: در صورت موافقت شورای عالی بیمه، صدور بیمه نامه کوتاه مدت برای وسایل نقلیه صفر کیلومتر متوقف 
می شود.وی افزود: بر این اساس شرکت های بیمه و خودروسازان، ملزم به صدور بیمه نامه یک ساله شخص ثالث برای وسایل نقلیه صفر کیلومتر و نوشماره خواهند شد.معاون بیمه مرکزی همچنین 
تاکید کرد: باهدف حمایت، تشویق و ترغیب موتورسیکلت سواران برای خرید بیمه نامه شخص ثالث، با ارائه تخفیف ۱۵ درصدی بیمه شخص ثالث یک ساله موتورسیکلت های صفر کیلومتر موافقت شد.

شکایت ایران از کره جنوبی رسماً کلید خورد
با ارسال لایحه »ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی ایران و دولت جمهوری 
کره به داوری« از ســوی رئیس جمهوری به مجلس، شــکایت ایران از کره 

جنوبی درباره استرداد مطالبات از بانک های این کشور آغاز شد.
با ارسال لایحه »ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی ایران و دولت جمهوری 
کره به داوری« از ســوی رئیس جمهور به مجلس، شــکایت ایران از کره 
جنوبی درباره پیگیری حقوقی و اســترداد مطالبات از بانک های این کشور 

رسماً کلید خورد.
طی سال های اخیر، اقدامات متعددی برای آزادسازی منابع بلوکه شده 
حداقل ۷ میلیــارد دلاری ایران در کره انجام شــده ولی تاکنون به دلیل 
برخی کارشــکنی ها، منابع ارزی ایران در کره به حساب بانک های ایرانی 

واریز نشده است.

 پاسخ بیمه مرکزی به درخواست لغو شرط 
صدور بیمه شخص ثالث

قائم مقام بیمه مرکزی توضیحاتی را درمورد درخواست لغو شرط صدور 
بیمه شــخص ثالث ارائه کرد. مجید مشعلچی با بیان اینکه بر اساس قانون 
بودجه ۱۴۰۲ بیمه مرکزی مکلف است هنگام صدور بیمه نامه های شخص 
ثالث تصفیه حساب آزادراهی را از فرد اخذ کند، اظهار کرد: بنابراین اجرای 
آن الزام قانونی اســت؛ بر این اساس سیستم های نظارتی ورود کردند و هر 
فردی ترک فعل کرده را به مراجع قضایی معرفی می کنند. در این راســتا 
بیمه مرکزی با کمترین تبعات قانون مذکور را اجرایی کرد و بیمه شدگان 

مشکلی ندارند.
وی با اشاره به درخواست مدیرعامل صندوق تأمین خسارت های بدنی 
برای بازنگری در این بند قانونی از ســوی مجلس گفت: این نگرانی وجود 
داشت که با اجرای این قانون توسعه بیمه با چالش مواجه شود درحالی که 

اینطور نیست و قانون در حال اجرایی شدن است.

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس:

بانک مرکزی با سیاست تثبیت ارزی جلوی 
نوسانات قیمتی را می گیرد

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس گفت: تامین کالا های 
اساسی با ارز ۲۸۵۰۰ تومانی جلوی نوسان قیمت این کالا ها را می گیرد.

جبار کوچکی نژاد؛ عضو کمیســیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به تخصیص ارز ۲۸۵۰۰ تومانی به تامین کالا های 
اساسی از سوی بانک مرکزی گفت: تخصیص ارز به این شکل برای تامین 

کالا های اساسی جلوی نوسان قیمت در این حوزه را می گیرد.
وی افــزود: تنها راه برای اینکه کالا های اساســی با قیمت مناســب به 
دست مردم برسد و دهک های مختلف جامعه بتوانند این کالا ها را با قیمت 
مناســب خریداری کنند، این اســت که کالا های اساسی کشور با نرخ ارز 

تثبیتی تامین شود.
عضو کمیســیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس اظهار داشت: تامین 
کالا های اساسی مورد نیاز کشور با ارز شناور باعث می شود تا نوسان شدیدی 
در قیمت این کالا ها ایجاد شود و ما شاهد فشار های معیشتی بسیار زیادی 

به اقشار ضعیف جامعه باشیم.
کوچک نژاد خاطرنشــان کرد: اینکه قیمت کالا های دیگر دچار نوسان 
می شــود باید علت اصلی نوسان قیمت آن کالای اساسی را پیدا کنیم که 
ممکن است ریشه در یک سری مسائل غیر از تخصیص ارز داشته باشد به 
همین دلیل نباید علت افزایش قیمت کالا یی را صرفاً به موضوع تخصیص 

و نوع ارز ارتباط دهیم.
وی افزود: البته درباره تامین کالا های اساسی برای اقشار ضعیف جامعه 
باید زیرساخت های لازم توسط دولت برای کالابرگ الکترونیک فراهم شود، 
اما تا زمان تحقق این مسئله باید تخصیص ارز تثبیتی را برای جلوگیری از 

افزایش و نوسان قیمت این کالا ها داشته باشیم.

قائم مقام بانک مرکزی:

 ذخایر مازاد بانک ها با خرید اوراق
 به ۱۳۴ هزار میلیارد تومان افزایش یافت

قائم مقام بانک مرکزی اعلام کرد: تمام اوراق بانک های بورسی و دولتی 
خریداری شد تا بانک ها با افزایش ذخایر مازاد به بخش تولید کمک کنند.

اصغر ابوالحسنی، قائم مقام بانک مرکزی گفت: در عملیات سیاست پولی 
اردیبهشــت، تصمیم گرفته شــد تمام اوراق بانک ها را خریده تا بانک ها با 
افزایش ذخایر مازاد بتوانند به بخش تولید کمک کنند. در آخرین عملیات 
هم این عدد از ۱۵۰ به ۱۳۴ هزار میلیارد تومان تبدیل شــده اســت. قائم 
مقام بانک مرکزی افزود: بانک مرکزی عملیات سیاســت پولی را متناسب 
با نقدینگی مورد نیاز، تنظیم و همزمان با اجرای سیاســت کنترل ترازنامه 
بانک ها، ضریب فزاینده را کاهش داده اما این به معنی سیاســت انقباضی 
خالص نیست. سیاست پولی فعال در نظر گرفته شده و اگر رشد نقدینگی از 

نقاط هدف فاصله منفی بگیرد، عکس این سیاست اجرا خواهد شد.

رییس بنیاد مسکن خبر داد؛

افتتاح ۵۰ هزار خانه در هفته دولت
رییس بنیاد مســکن گفت: تعداد ۳۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در 
روســتاها را طی هفته دولت افتتاح می کنیم. ۲۰ هزار واحد شــهری نیز 
به پیشــرفت های بالایی رســیده که در صورت پرداخت تسهیلات متمم 
این تعداد را نیز در بازه زمانی هفته دولت تا ســه ماه آینده به بهره برداری 

می رسانیم.
اکبر نیکزاد اظهار کرد: بانک ها در پرداخت تســهیلات ساخت مسکن 
روســتایی همکاری مناســبی دارند و در حال حاضر ۱۵۸ هزار واحد را در 
روستاها به مرحله ی ساخت رسانده ایم. از این تعداد حدود ۳۰ هزار واحد به 

مرحله ی افتتاح رسیده و در هفته دولت به بهره برداری می رسد.
وی افزود: در بخش شــهری نیز ۱۵۰ هزار واحد توسط بنیاد مسکن در 
حال اجرا است که هر واحد ۳۵۰ میلیون تومان وام دارد. تسهیلات در این 
بخش به ۵۵۰ میلیون تومان یافته که درخواست ما این ۲۰۰ میلیون تومان 

متمم به پروژه ها تزریق شود.

خبرسرمقاله
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سازمان امور مالیاتی اعلام کرد؛

اینفلوئنسرها و لوکس نشین ها در تور مالیات
طبق اعلام ســازمان امور مالیاتی، 
۶۳ هزار برگه مالیاتی برای خانه های 
خالــی، ۴۵ هزار برگه بــرای املاک 
لوکس صادر و ۵۵۰ کاربر رسانه های 
اجتماعی بــا درآمدهــای نجومی و 
۱۲۳ اینفلوئنســر و بلاگر با گردش 
مالی ۲۳۰۰ میلیارد تومانی شناسایی 

شده اند.
بسیاری از کشورهای توسعه یافته 
سهم مهمی از درآمد خود را از طریق 
مالیــات به دســت می آورنــد. البته 
اســتفاده از میزان مطلق درآمدهای 
مالیاتــی بــه منظور مقایســه نظام 
مالیاتی کشورها و میزان درآمدهای 
مالیاتی آنها منطقی نیســت؛ چراکه 
اقتصاد کشــورها متفاوت است و از 
همیــن رو میزان وصــول درآمدهای 

مالیاتی آنها نیز متفاوت است.
بنابراین برای مقایســه کشورها از 
منظر مالیاتی باید از شاخص مالیات 
به تولیــد ناخالص داخلی اســتفاده 
کرد. بررســی نسبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلی در کشورهای مختلف 
نشان می دهد که با طیف وسیعی از 
کشــورها که دارای شاخص مالیاتی 
متفاوتی هستند، مواجه هستیم. در 
یک ســر طیف، کشورهایی با نسبت 
مالیات به تولید ناخالص داخلی بسیار 
بالا یعنی حدود ۵۰ درصد و در طرف 
دیگر کشورهایی که این نسبت برای 
آنها کمتر از ۳ درصد اســت و البته 
بالاترین شــاخص مالیــات به تولید 
ناخالص داخلی متعلق به کشورهای 

عضو اتحادیه اروپا است.
بانک جهانی،  بر اســاس گزارش 
درآمدهای مالیاتی بالاتر از ۱۵ درصد 
از تولید ناخالص داخلی )GDP( یک 
عنصر کلیدی برای رشد اقتصادی و 
در نهایت کاهش فقر است. این سطح 
از مالیات تضمین می کند که کشورها 
پول لازم برای ســرمایه گذاری برای 
آینده و دســتیابی به رشد اقتصادی 
پایدار را در اختیار دارند. کشــورهای 
توسعه یافته عموما درآمد مالیاتی به 
مراتب بالاتــری دارند. برای مثال در 
سال ۲۰۲۱، میانگین درآمد مالیاتی 
نســبت به تولید ناخالص داخلی در 
میان اعضــای ســازمان همکاری و 

توسعه اقتصادی ۳۴.۱ درصد بود.
*سهم مالیات از تولید ناخالص 
داخلی ایران حدود ۶ درصد است

لازم به یادآوری است که بر اساس 
قانون برنامه توسعه پنجم و ششم باید 
کل بودجه های جاری دولت از مالیات 
تامین می شد، در حال حاضر درآمد 
نفــت و گاز در بودجه ۱۴۰۲  حدود 
۶۰۰ هــزار میلیارد تومــان و درآمد 
مالیاتــی ۷۵۰ هزار میلیــارد تومان 
اســت. سهم مالیات از تولید ناخالص 
داخلی حدود ۶ درصد است که البته 
با احتســاب عوارض شــهرداری ها،   
گمرک و تامین اجتماعی این ســهم 

به ۱۵ درصد می رسد.
یکی از مسائلی که مردم در مالیات 
در نظر می گیرند،   عدالت در پرداخت 
مالیات اســت که می گویند مالیات 
کارگر و کارفرما قبل از دسترسی به 
حقوق ماهانه اش دریافت می شــود، 

در حالــی که برخی فعالان اقتصادی 
با داشتن گردش مالی بالا در اقتصاد،   
عملا فــرار مالیاتی دارنــد یا مالیات 

اندکی می پردازند.
مالیاتی  پایه هــای  *افزودن 

جدید در چند سال اخیر
در سال های اخیر و در دولت قبل و 
دولت کنونی پایه های مالیاتی دیگری 
به پایه های مالیاتی قبلی اضافه شده 
اســت و در مجموع ۳۷ نوع مالیات 
مختلــف در قالب دو منبــع اصلی 
مالیاتی شامل »مالیات های مستقیم« 
و »مالیات بر کالاها و خدمات« وجود 
دارد و منبع مالیات های مستقیم نیز 
سه زیرمجموعه کلی شامل »مالیات 
بر ثروت«، »مالیات بــر درآمدها« و 

»مالیات اشخاص حقوقی« است.
شامل  حقوقی  اشــخاص  مالیات 
»مالیات علی الحساب اشخاص حقوقی 
دولتی«، »مالیات عملکرد شرکت های 
دولتی«، »مالیات بنگاه های اقتصادی 
نهادها و بنیادهای انقلاب اسلامی«، 
»مالیات اشخاص حقوقی غیردولتی«، 
»مالیات شرکت ها و موسسات وابسته 
به آســتان قدس رضوی«، »مالیات 
موضــوع ماده ۷۸ قانون الحاق برخی 
مواد به قانون تنظیم  بخشی از مقررات 
مالی دولــت« و »درآمــد حاصل از 
بانک های  مالیاتی  بدهی های  تسویه 
ادغامی در بانک سپه و شرکت منحله 

تعاونی اعتباری ثامن« می شود.
*درآمد ۱۹.3 هــزار میلیارد 
تومانی دولت در سال گذشته از 

مالیات بر ثروت
یکــی از مالیات های مهمی که در 
کشورهای توســعه یافته بسیار به آن 
توجه می شود، مالیات بر ثروت است. 
درآمد دولت از مالیــات بر ثروت در 
اسفند ماه سال گذشته، ۲ هزار و ۵۹۵ 
میلیارد تومان و در کل ســال ۱۴۰۱ 
برابر با ۱۹ هزار و ۲۹۴ میلیارد تومان 
بوده است؛ این بخش شامل »مالیات 
اتفاقی«،  »مالیات هــای  ارث«،  بــر 
»مالیــات نقل و انتقال ســرقفلی«، 
»مالیــات نقــل و انتقال ســهام«، 
»مالیــات نقل و انتقــالات املاک«، 
»حق تمبر و اوراق بهادار«، »مالیات 
بر واحدهای مســکونی گرانقیمت«، 
»مالیات بر انواع خودروهای ســواری 
و وانت دوکابیــن« و »درآمد حاصل 
بر واحدهای مســکونی  از مالیــات 
خالی از سکنه« می شود. مالیات های 
مستقیم نیز شامل مالیات بر فروش 
فرآورده های نفتی، دو درصد مالیات 
ســایر کالاها، عوارض خروج مسافر 
از کشــور، مالیات بر فروش سیگار، 
مالیات بر نقــل و انتقالات اتومبیل، 
مالیات شماره گذاری خودرو، مالیات 
بر ارزش افزوده، درآمد حاصل از یک 
درصد نرخ مالیات بــر ارزش افزوده، 
درآمــد ۰.۲۷ درصد از ســه درصد 
مالیات بر ارزش افزوده شــهرداری ها 
موضوع بند )ط( تبصــره )۶( قانون 
بودجه سال ۱۳۹۶، درآمد حاصل از 
مودیان  پرونده های  قطعی  رسیدگی 
مالیــات بــر ارزش افــزوده موضوع 
بنــد ب تبصره ۶ لایحه بوجه ســال 
۱۴۰۱، درآمــد حاصــل از عوارض 

دریافتی از شرکت های فناور مستقر 
در پارک علم و فناوری موضوع لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ و مالیات موضوع 
درآمد حاصل از صادرات مواد خام و 

محصولات معدنی می شود.
البته همچنان در حوزه هایی مانند 
خانه های خالــی، درآمدهای مالیاتی 
مبلغی بسیار ناچیزی است و در سه 
ماهه ابتدایی امسال نیز کمتر از ۱.۵ 

میلیارد تومان بوده است.
براســاس آمارهای منتشر شده از 
سوی ســازمان مالیاتی، در سه ماهه 
اول امســال در مجموع ۱۳۷ هزار و 
۱۸۸ میلیون تومــان مالیات وصول 
شده اما در این میان تنها ۱.۵ میلیارد 
تومــان از خانه های خالــی و ۱۵۰ 
میلیارد تومان از صادرکنندگان مواد 
خام وصول شــده اســت. با توجه به 
آمارهای موجود، مجموع مالیات های 
مستقیم وصولی در فصل بهار به ۸۰ 
هزار و ۶۲۶ میلیارد تومان رســیده 
است. در بخش مالیات های مستقیم، 
در ســه ماه نخست امســال، مالیات 
اشــخاص حقوقی ۴۵ هــزار و ۶۴۲ 
میلیارد تومــان، مالیات بر درآمد ۲۷ 
هــزار و ۱۹۳ میلیــارد تومان بوده و 
در بخش مالیات بــر ثروت ۷ هزار و 
۷۹۱ میلیارد تومــان مالیات وصول 

شده است.
در ایــن میان همچنــان مالیات 
خانه های گرانقیمت و خانه های خالی 
ارقام وصولی بســیار پایینی دارد. بر 
این اســاس از خانه هــای خالی تنها 
یک میلیارد و ۴۸۹ میلیون تومان و 
مالیات از خانه های گرانقیمت تنها ۵ 
میلیارد و ۸۹۰ میلیون تومان را شامل 

می شود.
*حــدود ۵۰۰ میلیارد تومان، 

مالیات تشخیصی اینفلوئنسرها
البتــه دولت برای ســلبریتی ها و 
تأثیرگذاران شبکه های اجتماعی نیز 
برنامه دارد. در همین زمینه سخنگوی 
سازمان مالیاتی با بیان اینکه برخی از 
اینفلوئنسرها  تشخیصی  مالیات های 
مربــوط بــه پیــش از شناســایی 
درآمدهای این افراد بوده و ســازمان 
در حال صــدور برگه متمم اســت، 
اظهار داشت: پیش بینی می کنیم که 
افراد حدود  این  مالیات تشــخیصی 
۵۰۰ میلیارد تومان و بیشتر خواهد 
بــود. مهدی موحــدی در مورد رقم 
برای  پایین مالیات تشخیصی  بسیار 
اینفلوئنسرها )۱۷ میلیارد تومان برای 
۲.۳ هزار میلیارد تومان درآمد( بیان 
کرده اســت: ۱۷ میلیارد تومان برگ 
تشخیص مالیاتی که به آن اشاره شده 
بود، برگه هایی بوده است که پیش از 

رسیدن اطلاعات کامل بوده است.
وی با بیان اینکه اطلاعات کامل تر 
را دریافت کردیم، خاطرنشــان کرده 
است: به این ترتیب اطلاعات فروش و 
حساب ها را نیز کاملًا ارزیابی کردیم. 
در نتیجــه به واســطه این اطلاعات 
جدیــد در حال صــدور برگه متمم 
هستیم. در حال جمع بندی اطلاعات 
هستیم و آن ۱۷ میلیارد تومان لزوماً 
مالیات ناظر بر ۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومــان مالیات نیســت و فقط برای 

برخی افراد است.
سرپرســت مرکز تنظیم مقررات 
سازمان امور مالیاتی ادامه داده است: 
پیش بینی می کنیم که درآمدی بسیار 
بیش از این مقدار یعنی به طور مثال 
حدود ۵۰۰ میلیارد تومان و بیشــتر 
مالیات تشــخیصی اســت که امکان 

وصول آن از سلبریتی ها وجود دارد.
*ضریب مالیاتی اینفلوئنسرها؛ 

۴۵ درصد نسبت سود فعالیت
موحــدی در خصــوص ضریــب 
مالیاتی اینفلوئنسرها نیز توضیح داده 
است: به این دلیل که درآمد این افراد 
به عنــوان درآمد تبلیغاتــی در نظر 
گرفته می شود، بنابراین پس از کسر 
هزینه ها و به منظــور تعیین درآمد، 
حدود ۴۵ درصد نسبت سود فعالیت 

منظور خواهد شد.
وی همچنین در مورد هزینه های 
قابل قبول این دسته از مودیان گفته 
اســت: به طور مثال فــردی که یک 
کلیپ تبلیغاتی درست کرده است و 
به سبب آن درآمدی داشته می تواند 
هزینه های مربوط به ساخت آن مانند 
هزینه تهیه موشن و ... را با مدارک و 
مستندات ارایه کند، امکان کسر آن 

وجود دارد.
از  رســانه ها  برخی  *نگرانی 
و  ســلبریتی ها  از  مالیات  اخذ 

اینفلوئنسرها!
به هــر حال افزایــش درآمدهای 
مالیاتی آن هم با اهرم اصلی شناسایی 
فراریــان مالیاتــی به ویــژه فراریان 
مالیاتــی بزرگ و افزایش شــفافیت 
مالیاتی، هیچ ارتباطی با افزایش فشار 
مالیاتی بر مردم ندارد و اینکه برخی 
رســانه ها اخد مالیات از سلبریتی ها 
و اینفلوئنســرها را با عنوان فشــار 
مالیاتــی بر مردم تفســیر می کنند، 
بهتر اســت پاسخ دهند که مالیات از 
اینفلوئنسرهایی که ماهانه درآمدهای 
چند صــد میلیونــی و گاه میلیارد 
تومانی در ماه از شبکه های اجتماعی 
دارند، چه فشار مالیاتی بر مردم وارد 
می کند که مرتباً از اخذ مالیات از این 

قشر ابراز نگرانی می کنند؟
اســاس مالیات بر درآمد همچنان 
که ســازمان امور مالیاتی بارها اعلام 
کــرده اســت، رصــد تراکنش های 
کارت های شــبکه بانکــی مربوط به 
یک کد ملی واحد در ماه و شناسایی 
به عنوان درآمد اســت؛ بنابراین فرق 
اینفلوئنسرها و ســلبریتی ها با بقیه 
شاغلان چیست که برخی نگران اخذ 

مالیات از آنها شده اند؟
*شناسایی ۱۲3 اینفلوئنسر و 
بلاگر با گردش مالی ۲3۰۰ میلیارد 

تومان
امور مالیاتی  سخنگوی ســازمان 
کشور از شناســایی ۱۲۳ اینفلوئنسر 
و بلاگــر بــا گردش مالــی ۲ هزار و 
۳۰۰ میلیــارد تومــان خبــر داده و 
عنوان کرده بود که ســازمان مالیاتی 
در حال رســیدگی به پرونده حساب 
اینفلوئنسرهاست. این مالیات مربوط 
به سال ۱۴۰۰ است و برای عملکرد 
سال۱۴۰۱ اطلاعات به  تازگی گرفته 

شده، اما هنوز بررسی نشده است.

*اخذ مالیــات از بلاگرها یک 
امر متداول در دنیاست، حتی در 

کشورهای همسایه
در همین حال براســاس حکمی 
از قانون بودجه ۱۴۰۰ ســازمان امور 
مالیاتی موظف شد کاربران رسانه های 
فضای مجازی کاربرمحور را که دارای 
بیــش از ۵۰۰ هــزار دنبال کننده و 
درآمد تبلیغاتی هســتند،   شناسایی 
کند. در این زمینه ۵۵۰ اینفلوئنســر 
شناســایی شــده اند که حجم قابل 
توجهی درآمد به حســاب این افراد 

واریز می شده است.
اخذ مالیــات از بلاگرها البته یک 
امر متداول در دنیاست؛ در همسایگی 
نزدیک ما در کشور ترکیه، از ابتدای 
سال ۲۰۱۹ میلادی با هدف دریافت 
مالیات از درآمــد حاصل از تبلیغات 
اینفلوئنســرها، یوتیوبرها و بلاگرها، 
دستورالعملی با موضوع کسب مالیات 
از خدمــات تبلیغات برخط اینترنتی 
تصویب شــد. حتی کشورهای حوزه 
خلیج فارس کــه از درآمدهای نفتی 
برخوردار هســتند هــم از قافله اخذ 
مالیــات از درآمدهای فضای مجازی 
عقب نمانده اند و در عربستان و امارات 
متحده عربی هم از بلاگر، اینفلوئنسر 

و کانال دارها مالیات گرفته می شود.
به این ترتیــب همچنان مجریان 
قانون اصرار دارند کــه روند مالیاتی 
کشــور را تغییر دهند امــا باید دید 
که آیا مقاومت سلبریتی ها، صاحبان 
خانه های خالــی، دارندگان خانه های 
لوکس و خودروهای گران ادامه پیدا 
می کند یا شرایط در این حوزه تغییر 

خواهد کرد.
*مالیات بر سوداگری؛ دغدغه 
جدید برخی رســانه های نگران 
از اخذ مالیات از اینفلوئنسرها و 

سلبریتی ها
به نظر می رسد، موضوع اخذ مالیات 
از اینفلوئنســرها به همــراه موضوع 
مالیات بر سوداگری به دغدغه اصلی 
و نگرانی برخی تبدیل شــده و دائما 
در رسانه های خود اخذ این مالیات ها 
را به فشــار بر مردم تفسیر می کنند 
در حالی که این عدالت مالیاتی است. 
همچنان که وزیر اقتصاد اشــاره کرد 
»هزینــه زندگی بخش عمــده ای از 
مردم ما گروگان چند صد نفری است 
که تحت عنوان سفته بازان حرفه ای، 
نوسانگیران و دلالان بازارهای مالی با 

اســامی مختلف فعالیت می کنند که 
نقدینگی مازاد خــود را در بازارهای 
مسکن، ارز، طلا و سکه وارد می کنند 
و هزینــه زندگی مردم را بالا می برند 
و به همین دلیل وقتــی از تورم ۴۰ 
درصد صحبت می کنیــم وارد حوزه 
دارایی ها که می شــویم بسیار بیشتر 
از این اســت« این در حالی است که 
در همــه اقتصادهایی که به ســمت 
تولید و پیشرفت اقتصادی رفتند، از 
طریق ابزارهای مالیاتی اجازه ندادند 
که پول ها به سمت این دسته دلالی ها 

و سفته بازی ها برود.
در واقع باید بــرای تحقق عدالت 
مالیاتــی؛ هزینه های کشــور را نه بر 
دوش کارگــران، کارمندان و اصناف 
بلکه بر دوش همان یکی دو درصدی 
برد که بیشترین بهره مندی ها را دارند 
و از خلال شناســایی آنها باید بتوان 

بیشترین مالیات را کسب کرد.
در راســتای تحقق ایــن عدالت 
مالیاتــی، همچنین در بخش مالیات 
بر ثروت، ۶۳ هزار برگه مالیاتی برای 
خانه هــای خالی بــه ارزش مالیاتی 
۱۴۰۰ میلیــارد تومــان در ۳ ماهه 
نخست ســال صادر شــده است که 
تمرکز اصلی بر افرادی بود که ۲ واحد 
به بالا منزل خالی در اختیار داشتند.

همچنیــن در خصــوص مالیات 
موسوم به باغ ویلاهای مجاز، دولت به 
دنبال درآمدزایی نیست و هدف این 
مالیات تحقق عدالت است و تاکنون 
برای ۴۵ هزار ملک لوکس در کشور 

برگ مالیات صادر شده است.
با این حال وزیــر اقتصاد بارها از 
تریبون هــای مختلــف تأکید کرده 
است که هدف مالیات های تنظیمی، 
تغییر رفتار فعالان اقتصادی و توازن 
درآمدی بخش های مختلف اســت و 
دولت به دنبال کسب درآمد و جبران 
کسری بودجه نیست. دولت در کنار 
تلاش برای به تــور انداختن فراریان 
مالیاتی از سوی دیگر به سمت کاهش 
فشــار مالیاتی بر بخش مولد اقتصاد 
هم حرکت کرده است. به همین دلیل 
مشاهده می شود که دولت سیزدهم 
برای نخستین بار نرخ مالیات بر تولید 
را در سال گذشته ۵ درصد و امسال ۷ 
درصد کاهش داده است و  همچنین 
به منظور کاهش هزینه های اصناف، 
امسال مالیات مقطوع نیمی از اصناف 

صفر بوده است.

هشدار جدی بانک مرکزی به صرافی  ها 
مدیر اداره نظارت بر مؤسســات پولی غیر بانکی از تشــکیل کمیته رسیدگی به 
تخلفــات پولی و ارزی در بانک مرکزی و برخورد قاطع با صرافی های متخلف خبرداد 
و گفت: در شرایط تحریمی کشور، صرافی های مجاز و قانونمند نقش مهمی در انجام 

امور ارزی کشور دارند.
نعمت اله کریمی گفت: با تشکیل کمیته رسیدگی به تخلفات پولی و ارزی با حضور 
نهادهای ذیربط از جملــه نمایندگان مراجع محترم قضایی، پلیس امنیت اقتصادی، 
وزارت اطلاعات و ســایر دســتگاه های ذیربط با تمام ظرفیت نســبت به شناسایی 

متخلفین بازار ارز در دو حوزه صرافی ها و مشتریان صرافی ها اقدام می شود.
وی بــا بابیان اینکه بانک مرکزی و حوزه نظارت بر صرافی ها با دقت و وســواس 
بیشــتری نظارت خود را در حوزه صرافی ها اعمال می کند گفت: طی یکسال گذشته 
بانک مرکزی با اســتفاده از ظرفیت حسابرسان مستقل برای اجرایی شدن حسابرسی 
رعایت شــرکت های صرافی مبتنی بر اســتاندارد ۴ لایه دفاعی، پیاده ســازی نظام 
رتبه بندی شــرکتهای صرافی، ایجاد واعلام کدینگ حســابداری یکسان، حرکت به 
ســمت نظارت های غیرحضوری و مبتنی بر سیســتم های مالی به صورت برخط از 
طریق وب سرویس )در راستای پایش و نظارت هوشمند صرافی ها( و بررسی عملکرد 
شــرکت های صرافی در حوزه ثبت تراکنش های ریالی متناظر با معاملات ارزی را در 

کنار صدها بازرسی حضوری، فعالیت صرافی ها را رصد کرده است .
مدیر اداره نظارت بر مؤسسات پولی غیر بانکی با تشریح تخلفاتی که منجر به ابطال 
مجوز برخی از صرافی ها شــده است افزود: از مهم ترین تخلفاتی که منجر به ابطال یا 
تعلیق مجوز فعالیت برخی از صرافی ها شــده است می توان به خروج سرمایه صرافی، 
اســتفاده از حساب های شخصی در عملیات صرافی، عدم فعالیت طولانی مدت، عدم 
فروش ارز ظرف مهلت ســه روز کاری، عدم ثبت عملیات صرافی در سامانه های بانک 
مرکزی، خودداری از خرید و فروش ارز، فعالیت بسیار کم و عدم ارائه اطلاعات مورد 
نیاز بازرسان بانک مرکزی اشاره نمود.  وی در ادامه به تخلفات اخیر برخی از صرافی ها 
اشــاره کرد و گفت: دریافت مبالغ مازاد بر آنچه که در سامانه های ارزی به عنوان نرخ 

رسمی مطرح است در برخی از صرافی ها اتفاق افتاده است.
کریمی با اشــاره به تشــکیل کمیته رســیدگی به تخلفات پولی و ارزی در بانک 
مرکزی تصریح کرد: براساس تدبیری که در بانک مرکزی انجام شده، کمیته رسیدگی 
به تخلفات پولی و ارزی تشــکیل شده که نهادهای ذیربط از جمله نمایندگان مراجع 
محترم قضایی، پلیس امنیت اقتصادی، وزارت اطلاعات و سایر دستگاه های ذیربط در 
این کمیته حضور دارند و با تمام ظرفیت نسبت به شناسایی متخلفین بازار ارز در دو 
حوزه صرافی ها و مشــتریان صرافی ها اقدام می شود. وی با ابراز خرسندی از اقدامات 
این کمیته خاطرنشان کرد: دســتاوردهای این کمیته بسیار خوب بود؛ بگونه ای که 
هماهنگی های لازم بین بانک مرکزی و ضابطین محترم قضایی جهت شناســایی و 

برخورد با تخلفات ارزی انجام گرفته و موجب تسریع می گردد.
در همین راستا در گام اول نسبت به ابطال مجوز صرافی هایی که اینگونه تخلفات 
را انجام داده اند، اقدام شده است ضمن آنکه حوزه حقوقی بانک مرکزی هم نسبت به 
پیگیری حقوقی و کیفری در مراجع قضایی اقدام قانونی لازم را در دستور کار دارد؛ که 

در این خصوص چندین پرونده قضایی در محاکم در حال رسیدگی می باشد.
مدیر اداره نظارت بر موسسات پولی غیربانکی در پایان ضمن تقدیر از صرافی هایی 
که عملکرد مناسبی داشته اند تاکید کرد: در شرایط تحریمی کشور صرافی های مجاز 
و قانونمند نقش مهمی در انجام امور ارزی کشور دارند و بانک مرکزی نسبت به این 
دسته از صرافی ها نگاه حمایتی داشته و با توجه به پیاده سازی سیستم رتبه بندی در 

آینده نزدیک، برای این دسته از شرکت ها امتیازاتی نیز در نظر گرفته خواهد شد.
وی درعین حال از تمامی مشــتریان صرافی ها، آحاد مردم و واردکنندگانی که با 
صرافی ها تعامل دارند در خواست کرد موارد تخلف را به بانک مرکزی منعکس کنند 
و اداره نظارت بر مؤسسات پولی غیربانکی موارد تخلف منعکس شده از سوی مردم را 

بررسی وبا متخلفین برخورد می کند.

سرپرست سازمان دامپزشکی تشریح کرد؛

 علت تاخیر در ترخیص محموله 
گوشت های منجمد وارداتی چیست؟

سرپرست سازمان دامپزشکی کشور دلایل تاخیر در ترخیص محموله گوشت های 
منجمد وارداتی از گمرک شهید رجایی به داخل کشور را تشریح کرد.

 وحید صالحی در خصوص ابهام های مطرح شــده در خصوص ترخیص محموله 
گوشت منجمد گوساله وارداتی از برزیل اظهار کرد: این محموله در اسفند ماه ۱۴۰۰ 
وارد کشور شــد و آزمایش های لازم توسط سازمان دامپزشکی برای ارزیابی سلامت 
محموله انجام شد که موید انطباق بهداشــتی آن با الزامات بهداشتی واردات بود اما 
به دلیل عدم تکمیل اســناد لازم این محموله، امکان ترخیص آن وجود نداشت. پس 
از پیگیری ها و تلاش های مســتمر در نهایت اواخر اســفند ۱۴۰۱ شرکت واردکننده 
توانست اسناد را تکمیل و به گمرک اظهارکند. وی افزود:در واقع عدم خروج و ترخیص 
این محموله، مشکل سازمان دامپزشکی کشور یا گمرک نبوده و در اصل این مشکل 
به دلیل عدم ارائه شــدن اسناد محموله به شــرکت وارد کننده بوده است. همکاری 
مســتمر و منظم سازمان دامپزشــکی و گمرک همواره از اصول اولیه و وظایف این 
سازمان قلمداد می شود. صالحی تاکید کرد: شرکت واردکننده با مراجعه به دستگاه 
قضایی و پس از اخذ دستور مقام قضایی در استان هرمزگان، مقرر شد در صورت انجام 
آزمایش های جدید و تایید سلامت محموله، بنا به درخواست شرکت وارد کننده  در 
فرآورده های گوشتی حرارت دیده مصرف شود. سرپرست سازمان دامپزشکی کشور با 
بیان اینکه این سازمان نیز پس از اخذ این دستور و پس از نمونه برداری و آزمایش های 
کامل سلامتی محموله را احراز کرد، گفت: البته استعلام و اخذ تاییدیه از سازمان غذا 

و دارو نیز صورت گرفته است.  
به گفته وی در نهایت پس از طی این فرآیند، مجوز ترخیص بهداشتی این محموله 

صادر و با تایید سایر نهادهای متولی از گمرک ترخیص شد.

خودرو ۴۵ درصد ارزان شد
به گفته مدیرکل دفتر صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت، سیاست های 
افزایش تولید و شفاف ســازی عرضه از طریق ســامانه یکپارچه، موجب شده، قیمت 

خودرو در بازار کاهش ۳۵ تا ۴۵ درصدی داشته باشد.
طبــق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت عبــدالله توکلی لاهیجانی با بیان این 
موضوع اظهار کرد: برنامه افزایش عرضه خودرو و توســعه صنعت خودروی کشور در 
دستور کار است؛ این روند به سمتی پیش خواهد رفت که بازار خودروی کشور رقابتی 
شود. مدیر کل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت بر افزایش تولید خودرو در سه ماهه 
نخست امسال اشاره کرده و گفت: روندی که درباره افزایش تولید از سال گذشته آغاز 
شده بود، در ســه ماهه نخست امسال نیز با شدت بیشتری تداوم یافته است. حدود 
۳۲۵ هزار دســتگاه خودرو از ابتدای امسال تا پایان خرداد، تولید شده که این تعداد 

خودرو به صورت عبور مستقیم و بدون ناقصی تولید شده اند.
وی تصریح کرد: براین اســاس شــاهد به ثمر نشســتن برنامه های تحولی دولت 

سیزدهم در حوزه تولید و تنظیم بازار خودرو هستیم.

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید فعالیت بدون 
واسطه بانک های ایران و روسیه منجر به افزایش تجارت 

خواهد شد. 
قدیر قیافه، نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به 
توسعه روابط بانکی ایران و روسیه اظهار کرد: روس ها به 
دنبال رصد بازار ایران هستند تا با آگاهی بیشتری نسبت 

به تاسیس بانک در کشورمان اقدام کنند.
وی بــا بیان اینکه تاســیس بانک روســی در ایران 
می تواند تســهیل تجارت را به دنبال داشته باشد، افزود: 
در گذشــته بانک ملی در روسیه فعالیت داشت، اما این 
بانــک به »میربیزینس« تغییر نــام داده و تحت این نام 

اقدام به فعالیت می کند.
به گفته قیافه، شرکت ســهامی »میر بیزنس بانک« 
یک بانک روسی با ســرمایه خارجی است که فعالیت و 

عملکرد آن را بانک مرکزی روسیه تنظیم می کند.
نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: در روسیه 
علاوه بــر یک بانک دولتی، یک بانــک خصوصی نیز با 

ایران در ارتباط اســت که از این نظر مشکلی با همسایه 
شمالی نداریم.

قیافــه می گویــد: روس ها دفتر نمایندگــی در ایران 
تاســیس کرده اند و در آینده ای نزدیک مراودات بانکی 
دو کشور افزایش می یابد، اما باید توجه داشت برای رشد 
تجارت تنها بخش بانکی دخیل نیســت که البته در این 
میان بانک مرکزی تلاش بیشتری از سایر بخش ها انجام 

می دهد.
وی با اشــاره به نقش بانک ها در توســعه و افزایش 
تجارت، اظهــار کرد: نیازمند اصلاحــات در بخش های 
دیگر نیز هســتیم. مراودات مســتقیم بین بانک ها تاثیر 
زیادی بــر روند صادرات و واردات دارد که مهمترین آن 
کاهش هزینه های تجارت است، اما باید توجه داشت که 
این یک شــرط لازم است و شــرط کافی ، بازنگری در 
سیاست های تعرفه ای، تسهیل قوانین صادراتی، شناخت 

بازار های هدف و چگونگی تسویه ارزی است.
بــه گفته نائب رئیــس اتاق بازرگانی ایــران، به نظر 

می رســد تا زمانی که این مولفه ها در بازار محقق نشود، 
نمی توانیم شاهد تحول خاصی در زمینه تجارت باشیم.

*آزادسازی بخشی از منابع ارزی ایران
قیافه تصریح کرد: رونمایی رسمی از دفتر نمایندگی 
دومیــن بانــک بزرگ روســی که بــه عنــوان یکی از 
شرکت های مجموعه گروه مالی VTB شناخته می شود، 
مدت زمان مبادلات بانکی شرکت های ایرانی را به کمتر 
از ۲۴ ســاعت کاهش می دهد و درقدم اول شــرایط را 
برای دسترسی کم هزینه و ایمن فعالان اقتصادی ایران 
به سیستم بانکی کشور هایی از اروپا، آفریقا و آسیا فراهم 

می سازد.
نایب رییس کنفدراســیون صادرات ایران بیان کرد: 
همچنین توجه به فعالیت گســترده شــرکت های تابعه 
گروه مالی VTB در کشور های آمریکای جنوبی، زمینه 
تنوع بخشی به مســیر های مبادلاتی ایران با کشور های 

هدف صادراتی در این قاره را نیز ایجاد خواهد کرد.
این کارشــناس اقتصادی بیان داشــت: این بانک 

به تازگــی فعالیت های خود را در کشــور های چین، 
آفریقــای جنوبی، ونزوئلا و کشــور های عضو اتحادیه 
عرب نیز گســترش داده اســت که با توجــه به ایجاد 
ســرویس خدمات دهنــده به بانک ها و شــرکت های 
ایرانــی، امکان دسترســی ایران به شــبکه بانکی این 

کشور ها تسهیل شده است.
وی افزود: در اروپا نیز موسسات زیرمجموعه این بانک 
روسی در کشــور های بلاروس، قزاقســتان، آذربایجان، 

گرجستان و سوئد مشغول به فعالیت هستند.
قیافه در پایان تاکید کرد: با شروع به کار رسمی بانک 
VTB، ضمن تسهیل سرمایه گذاری شرکت های روسی 
در صنعــت نفت و زیرســاخت های ریلی ایــران، زمینه 
تامین بخش عمده نیاز کالای اساســی کشــور از طریق 
روســیه ایجاد می شــود، موضوعی که می تواند تقاضای 
ارزی برای واردات کالای اساسی را کاهش دهد و بخش 
قابل توجهی از منابع ارزی ایران را برای تامین نیاز سایر 

بخش های تولیدی و خدماتی آزاد کند.

مراودات بانکی بدون واسطه چه مزیت هایی دارد؟

نرخ سود بین بانکی به ۲۳.۵۵ درصد رسید
نرخ سود بین بانکی در هفته نخست مردادماه با افزایش نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۵۵ درصد رسید. تازه ترین آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی در خصوص نرخ سود بین بانکی نشان 
میدهد که این نرخ برای چهارمین هفته متوالی روند صعودی داشته و در چهارشنبه هفته گذشته با  افزایش  به ۲۳.۵۵ درصد رسیده است.
نرخ سود بین بانکی در هفته پایانی تیرماه، پس از ۶ هفته درجا زدن در کانال ۲۳.۴ درصدی، وارد کانالی جدید ۲۳.۵ درصدی شده است.
عدم مداخله بانک مرکزی در بازار بین بانکی را می توان به عنوان یکی از مهم ترین دلایل حرکت رو به بالای نرخ بهره بین بانکی یاد کرد.
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معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهوری، بــا بیان اینکه خشــونت در 
خانواده های ایرانی زیاد نیست، از نزدیک 
شدن لایحه »پیشگیری از آسیب دیدگی 
زنــان و ارتقای امنیــت آنــان در برابر 
سوءرفتار« به مراحل نهایی تبدیل شدن 
به قانون و قرار داشتن این لایحه در نوبت 

صحن مجلس خبر داد.
انســیه خزعلی در خصــوص لایحه 
»پیشــگیری از آســیب دیدگی زنان و 
ارتقای امنیت آنان در برابر ســوءرفتار« 
اظهار کــرد: کلیات ایــن لایحه تصویب 
شده اســت و امیدواریم مراحل بعدی  را 

به سرعت طی کند.
وی با بیان اینکه لایحه یاد شــده در 
حال حاضــر در نوبت صحن مجلس قرار 
دارد، افزود: این لایحه مراحل خود را در 
کمیســیون ها طی کرده است. دوستان 
ما مکرر در جلســات کمیسیون قضایی 
و تا جایی که امکان داشــت در جلسات 
کمیســیون هایی کــه در همیــن رابطه 
تشکیل شد، شرکت کردند و نظرات خود 

را ارائه دادند.
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهــوری تاکید کرد: ما هم قائل به این 
هستیم که شاید اگر برخی بندها و مواد 
اصلاح شود، بهتر است اما در کلیات و در 
مجموع لایحه خوبی اســت که می تواند 

بسیاری از نیازهای زنان را بر طرف کند.
انگاری فرســتادن  از جــرم   *
عکس های مســتهجن برای زنان تا 
اخراج زن از منزل توســط شوهر و 

قاچاق زنان
خزعلی با بیان اینکه خیلی از مسائلی 
که در بندهــای لایحه »امنیــت زنان« 
گنجانده شده است معطوف به همان نگاه 
اســلام به زن مبنی بر حفظ کرامت زن 
است، توضیح داد: مثلا این لایحه می گوید 
به زنی که همسر دارد نباید پیامی داده و 
درخواســتی از او شــود و این امر را جرم  
تلقی کرده اســت. یا می گوید فرستادن 
عکس های مســتهجن بــرای خانم ها به 
گونه ای هتــک حرمت زنان محســوب 
می شــود. یا اخراج زنــان از منزل جرم 
تلقی شده و هیچ مردی حق ندارد چنین 
خشــونتی را نســبت به زن خود اعمال 
کند. همچنین این لایحه تاکید دارد که 
ازدواج زنان نباید اجباری و باید با رضایت 
زن انجام شــود و اجبــار زن به ازدواج یا 
واسطه گری برای اجبار زن به ازدواج جرم 
تلقی شده است. این لایحه حتی مسائل 
مربوط به قاچاق و آسیب رساندن به زنان 
را هم دیده است و به گونه ای حمایت ویژه 
از زنان را اعمال می کند. این ها تماما نص 
صریح قرآن اســت. خیلــی از این موارد، 
مسائلی اســت که در دین و احکام ما به 

آن تاکید شده است.
* لایحه »امنیت زنان« به مراحل 

نهایی خود نزدیک شده است
وی با تاکید بر اینکه تدوین این لایحه 
پاســخ به ندای رهبری است، یادآور شد: 
شــروع تدوین این لایحه از ۱۲ سال قبل 
و در پاسخ به مطالبه مقام معظم رهبری 
بود. ایشان مطالبه داشتند که باید قانونی 
نوشته شود و از زنان حمایت شود تا اجازه 
داده نشــود به زنان در خانه ظلم شــود. 
ایشان در دی ماه ســال قبل هم به این 
مســاله تاکید کردند که حتما باید برای 
جلوگیری از  ظلم به زنان فکری شود. به 
حمدالله گرچه تدوین این قانون طولانی 
شــد و ۱۲ ســال به طول انجامید اما به 

مرحله نهایی خود نزدیک می شود.
اســناد  زنان«  »امنیت  لایحه   *

پشتیبان خیلی قوی دارد
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهوری در پاسخ به اینکه لایحه یادشده 
تــا چه میزان بر مبنای نیازها و مســائل 
واقعی زنان تدوین شــده است، افزود: در 
این راستا کار پژوهشی مفصلی شده است 
این لایحه سندهای پشتیبان خیلی قوی 
دارد. این لایحه در همه بندها و مواد خود 
ســندهای قوی دارد و همه دستگاه ها را 
مشارکت داده اســت. اینگونه نیست که 
این لایحــه فقط بحث قضایــی و جرم 
انگاری داشته باشــد، بلکه می خواهد در 
ابتدا پیشگیری و درمان انجام داده و مانع 
آسیب شود و سپس اگر به مرحله درمان 
رســید و درمان جواب نــداد، به صورت 

قضایی و کیفری با مسائل برخورد کند.
به گفتــه خزعلــی، وزارت آموزش و 
پرورش، آموزش عالی، وزارت بهداشــت، 
ســازمان تبلیغات اســلامی و بسیاری از 
دستگاه های اجرایی و نهادها برای اجرای 

مواد مختلف این لایحه دخیل هستند.
لایحه  به  الحاقاتــی  می توان   *

داشت
وی ادامه داد: این لایحه بیشتر جنبه 
آموزشــی، پیشــگیری، مهارت آموزی و 
حفظ خانــواده دارد و تاکید آن بر حفظ 
جایــگاه زن در خانواده اســت. البته من 
فکــر می کنم هنوز جــا دارد و در آینده 
می توان الحاقاتی را به این لایحه داشــت 
و برخی مواد و مسائل دیگر که در روایات 
و احادیث ما  ذکر شده و مبتلابه زنان ما 

است را در این لایحه آورد.
* اینکه برخــی زنان بدون هیچ 
پشتوانه رها می شوند مبتلا به برخی 

زنان جامعه ما است
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهوری، با ذکر مثالی اظهار کرد: برای 
مثــال اینکه خداونــد می فرماید باید در 
خانواده یک مسئولیت ویژه ای نسبت به 
زنان حس شــود و مردان این مسئولیت 
را قوی و محکم نگه دارند و تعبیر به این 
می شــود که زن را بدون هیچ پشتوانه و 
اینکه نیازهای او تامین شــود رها نکنند؛ 

از مســائلی است که مبتلا به برخی زنان 
ما در جامعه ما است که باید قانون از آنها 
حمایت کنــد. می توان در الحاقات بعدی 
و در برنامه هایی که خواهیم داشــت و در 
نشست هایی که با قوه قضاییه داریم این ها 
را برای اصلاح قوانین و پر کردن خلاءها و 

تکمیل برخی قانون ها تدارک ببینیم.
* خشونت در خانواده های ما زیاد 

نیست
خزعلی در پاسخ به اینکه پر تکرارترین 
و برجســته ترین آســیب زنان در ایران 
چیســت؟، گفت: الحمدلله خشــونت در 
خانواده های ما زیاد نیست. شاید برجسته 
ترین تامینی که باید زنان داشته باشند از  
جهت آرامش خاطر در منزل است. از این 
جهت که حمایت شــوند. آن تامینی که 
شاید بخشی از آن به عهده مرد باید باشد. 
باید به دنبال این باشیم که بخشی از این 

امر را دولت تامین کند.
* برای زن خانه دار تکالیف خاصی 

دیده ایم که خداوند نخواسته است
وی ادامه داد: بحــث بیمه اجتماعی  
زنان که سال ها مطرح است ولی عملیاتی 
نشــده اســت، نوعی تامین بــرای زنان 
خانه دار ما محسوب می شــود. برای زن 
خانه دار تکالیف خاصی دیده ایم که شاید 
برخی از این ها به عنوان تکلیف برای زنان 
نباشد و خداوند نخواسته زن این تکلیف 
را داشته باشــند اما  روال، سنت و روش 
جامعه ما این است که این تکلیف بر آنها 
بار شده است. از طرف دیگر وظایفی برای 
تامین هزینه زندگی بر عهده مردان قرار 
داده شــده اســت در حالی که شاید در 
زندگی های متداول ما شرایطی پیش آمده 
که لازم اســت خانم ها این همراهی را در 
هزینه  زندگی با آقایان داشته باشند. شاید 
شرایطی پیش آمده که خانم ها نتوانند از 
رفاه و منزلت کافی خود برخوردار باشند. 
قانون بایــد از این ها حمایت کند و اجازه 
ندهد ظلمی به زن شود. قانون باید برای 
آینده زن و تامین زندگی آتی زن فکری 

کند.
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهــوری با اشــاره به اجرایی شــدن 
بیمه زنــان خانه دار روســتایی در دولت 
ســیزدهم، افزود: یکــی از چیزهایی که 
در قانون جوانی جمعیت تصویب شــده 
و در ایــن دولت اجرایی می شــود،  بیمه 
زنان روســتایی خانه دار دارای سه فرزند 
است که این را باید عمومیت دهیم و زنان 
شهری را هم شامل شود. باید بتوانیم به 
مرور زنانی که دو فرزند دارند و ســپس 
همه زنان خانه دار را تحت پوشــش بیمه 
قرار دهیم. الان همه زنان و روســتاییان 
تحت پوشش بیمه سلامت هستند و در 
خبرها هــر روز از وزیــر داریم که تعداد 
بیشتری تحت پوشش قرار می گیرند اما 
اگر پوشش بیمه اجتماعی را هم بتوانیم 

برای زنان داشته باشیم بخشی از دغدغه 
و نگرانی و آینده آنها تامین می شود.

خزعلــی در پاســخ بــه اینکه بحث 
خشــونت خانگی در ایــن لایحه چقدر 
پررنگ و بازدارنده است؟، ادامه داد: موارد 
خوبی دیده شده است تا ضابطین بیایند 
و  از زن و کودکی که مورد خشونت قرار 
گرفته است حمایت کنند. الان هم ما این 
را داریم و اورژانس اجتماعی کســانی را 
که مورد خشــونت قرار می گیرند و به آن 
مراجعه می کنند را پوشش می دهند. این 
با امکاناتی که لایحه به بهزیستی می دهد 

مقداری گسترده تر و وسیع تر می شود.
* بسیاری از خشونت ها مربوط به 

زنان بدسرپرست است
وی بــا حضــور در برنامــه صف اول 
شــبکه خبر ســیما، افزود: بســیاری از 
موارد خشــونتی که وجود دارد و شاهد 
آن هســتیم مربوط به زنان بدسرپرستی 
اســت که گاهی به دلیل اعتیاد همسر یا 
فرزند دچار این آسیب ها می شوند. وظیفه 
داریم  با پشــتیبانی دولتی به هر صورتی 
که شــود از این آسیب جلوگیری کنیم و 
در صورت لزوم این زنــان مورد حمایت 
کاری و درمانی و پشتیبانی های جسمی 

قرار گیرند.
* رونمایی از شــاخص های الگو 

سوم زن به زودی
خزعلی با اشــاره به الگوی ســوم زن 
مســلمان که مد نظر رهبری نیز هست، 
افزود: ما ســعی کردیم در زمینه الگوی 
سوم برای خانم ها کار کنیم. رهبری تاکید 
داشتند که ما یک الگوی مشخص داریم، 
به آن می بالیم که نه شــرقی و نه غربی 
اســت. این الگو نه دیدگاه سنتی شرقی 
اســت که زن را محروم می کند و نه آن 
دیدگاه غربی که زن را کالا می کند و به 
صورت ابزار بــه زن نگاه می کند. ما هیچ 
کدام از این ها را برای زن نمی پســندیم و 
معتقدیم زن حرمــت دارد و باید احترام 
و جایگاه او حفظ شــود. برای این کار ما 
یک الگو، روش و سبک زیست داریم که 
صاحب نظران این امر در حال کار بر روی 
شاخص های الگو سوم هستند و به زودی 
رونمایی می شــود. خزعلی در پاســخ به 
اینکه چه کردیم تا الگو سوم زن مسلمان 
در جهان دیده و شــنیده شود؟، توضیح 
داد: اگر حمایــت و حرکتی که امام )ره( 
برای زنان پایه ریزی کرد و خواستند زنان 
به میدان بیایند، باشــند و بمانند، نبود، 
به هیچ وجه نمی توانستیم شرایط فعلی 
را بــرای زنانمان تصور کنیــم که به این 
زیبایی در تمام صحنه ها حاضر شــوند و 
مشارکت های قوی اجتماعی داشته باشند. 
ولی هنوز نتوانستیم این الگو را به جهان 

آن طور که باید ارائه دهیم.
وی ادامه داد: اینکه رهبری می گویند 
ما مطالبه گر هستیم، به این معنا است که 

ما حقیقتا نتوانســتیم خیلی از ظلم هایی 
که در غرب به زن می شود را بشناسانیم. 
این زنــان از خیلی از حقوق خود محروم 
می شوند. از طرف دیگر پیشرفت هایی که 

زنان ما کرده اند را هم نشناسانده ایم.
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهــوری با بیان اینکــه در حال حاضر 
تعداد زنان مخترع ما از متوســط جهانی 
بالاتر اســت، توضیــح داد: در خصوص 
ورزشکاران ما نیز همینطور است. بخشی 
از این امر مربوط به این است که ما حریم 
و حدودی برای زنان خود قائل هســتیم 
و همین حریم و حدود باعث شــده زنان 
مترمز بر مهارت و تخصص خود شــوند و 
خود را به خوبی نشــان دهند. این حریم 
و حدود باعث می شود که محیط جامعه 
برای فعالیت بیشتر زنان امن شود. این را 
باید قدر دانست. این چیزی است که غرب 
به آن نیاز دارد. این چیزی است که خیلی 
از کشورها آن را از دست داده اند و خیلی 

از کشورها مشتاق آن هستند.
* حجاب برای ما برَِند است

وی تاکید کرد: اگر ما بر روی مســائل 
حجاب و عفاف تاکید می کنیم برای این 
اســت که حجاب و عفاف برای ما برند و 
ویژگی منحصر به فردی است که می تواند 
جامعــه مــا را از خیلــی از خطراتی که 
دیگــران با آن مواجه شــدند و راهی که 
رفتند و دیگر خیلی از اوقات بازگشــت 
ندارنــد، حفظ کنــد لذا وظیفــه داریم 
داشــته ها، گنجینه ها و توانمندی هایمان 
را بشناســانیم. در این قســمت حقیقتا 
ضعیف هســتیم. در بحث رسانه ضعیف 
هستیم. دشمن قوی عمل می کند و گاه 
جای قاتل و شهید را عوض می کند و این 

وظیفه زنان را سنگین تر می کند.
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس 
جمهوری بــا بیان اینکه این یک واقعیت 
اســت که ما مدال آوران و زنان فرهیخته 
بسیاری چه در بحث علمی و چه ورزشی 
داریم، افزود: در بحث ورزش با وجود اینکه 
شرایط مسابقات برای زنان ما با توجه به 
پوششی که دارند شاید سخت تر باشد اما 
حقیقتا خانم های ما با توانمندی بسیاری 
در صحنه بین المللی حاضر شدند. زنان 
ما توانستند زنان دیگر کشورها که شرایط 

خیلی خوب، پشتیبانی خوب و وضعیت 
مالــی خوبی دارند و تحریم نیســتند را 
پشت سر بگذارند و این امر نشان دهنده 
نیروی معنوی و توان قوی اســت که در 
خانم های ما از نظر فکری و اراده و قدرت 

وجود دارد.
* معرفی زنان موفق در تابلوهای 

شهری
وی با اشاره به همکاری معاونت زنان با 
شهرداری در خصوص معرفی زنان موفق 
در محیط شــهری و تابلوهای شــهری، 
عنوان کرد: یکی از کارهایمان همین است 
که این ارتباطات را داشته باشیم و بتوانیم 
در صحنه های شهری خانم های موفق را 
بیشتر معرفی کنیم. دختران ما از این ها 
الگو بگیرند و الگوهایی که غرب می خواهد 

به آنها معرفی کند را زمین بزنند.
* احصــاء خلاءهای قانونی حوزه 
زنان تا پایان ســال اول برنامه هفتم 

توسعه
خزعلی درباره توجه به زنان در برنامه 
هفتم توسعه توضیح داد: فصل شانزدهم 
برنامه توســعه به زن، خانواده و جمعیت 
اختصاص دارد. شاید برای اولین بار است 
که در برنامه توســعه یک فصل کامل به 
زنان اختصــاص پیدا می کنــد. آموزش 
الگوهای صحیح همســر گزینــی، ارتقاء 
توانمندی ها و مهارت های شــغلی زنان، 
مــوارد مربوط به آســیب دیدگی زنان و 
حمایت از زنان سرپرست خانوار از جمله 
موارد درج شــده در برنامه توسعه هفتم 
است. یکی از مســائل مهم ما خلاءهای 
قانونی است که در برنامه هفتم ذکر شده 
اســت که معاونت زنان باید تا پایان سال 
اول این برنامه مســائل حقوقی و خلاءها 
را احصــاء کند. وی با بیان اینکه شــاید 
بیشــترین موارد مورد گلایه ما مربوط به 
قوه قضاییه است که البته ما ارتباط خوبی 
با قوه قضاییــه در خصوص تغییر برخی 
قوانین در حوزه زنان داریم، افزود: ســال 
گذشــته لایحه اختیارات حاضن، لایحه 
هویت مربــوط به زنــان و کودکانی که 
در برخی مناطق مرزی هســتند و اوراق 
هویتی ندارند و لایحــه اهدای جنین را 
داشــتیم که امیدواریم از کمیســیون به 

سرعت عبور کنند.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ مطرح کرد؛

معاینه فنی سایر شهرها نباید در تهران معتبر باشد
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ خواســتار رفع نواقص و اصلاح 

قانون هوای پاک شد.
ســردار محمدحسین حمیدی در آئین افتتاح هشــت واحد سیار معاینه فنی 
خودروهای ســبک شــهر تهران که صبح امروز برگزار شد، گفت: تهران دو معضل 
دیرینه دارد که یکی ترافیک است و دیگری آلودگی هوا که البته آلودگی هوا مرتبط 

با ترافیک است.
وی با بیان اینکه حدود ۷۰ یا ۸۰ ســال سابقه آلودگی هوا در تهران رقم کمی 
نیســت، گفت: اگر می خواهیم در قانون هوای پاک یا کشــور بــرای آلودگی هوا 
چاره جویی کنیم باید تهران را متفاوت ببینیم. قانون هوای پاک برای همه شــهرها 
قانون کلی قلمداد می شــود. در حالیکه باید برای تهران با توجه به شرایط آن نگاه 
متفاوتی داشــته باشــیم. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ گفت: به 
راحتی می توان با اقدامات ساده مدیریتی با هدر رفت هزینه ای کم به سمت کاهش 
آلودگی هوا حرکت کرد. حمیــدی ادامه داد: تعداد زیادی از خودروها معاینه فنی 
خود را خارج از تهران می گیرند و این در شرایطی است که می دانیم سختگیری ها در 
درون شهر تهران بیشتر است. لذا باید معاینه فنی تهران در کشور اجازه کار داشته 

باشد ولی بالعکس آن خیر و باید نگاه متفاوت در این زمینه حاکم شود.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ در بخش دیگری از صحبت های 
خود با تاکید بر اینکه با کارهای ســاده مدیریتی می توان با هدررفت هزینه کم به 
سمت کاهش آلودگی هوا حرکت کرد، افزود: خوشبختانه در مدیریت شهری جدید 
مراکز متعدد معاینه فنی راه اندازی شده و برای شش ماهه دوم سال نیز مراکز معاینه 
فنی پرتابل می توانند در کنترل میزان الایندگی نقش به سزایی داشته باشند. به این 

ترتیب ما نیز با تخلفات این حوزه برخورد جدی تری خواهیم داشت.
وی ادامه داد: آلودگی هوا و میزان مرگ و میر آن ثابت شــده است و شرایط به 
گونه ای پیشرفته که واقعا تهران شرایط مناسب برای زندگی را در این حوزه ندارد. 
در حالیکه خودروها تردد می کنند و اگر برای آن برنامه ریزی نداشته باشیم، جایی 
برای تردد انســان وجود نخواهد داشــت. ابتدا باید قانون محکم تری ببینیم و در 
حقیقــت قانون بازدارنده تر و نظارت بر اجرای قانون نیز ویژه مورد توجه قرار گیرد. 

نباید موضوعات این حوزه به صورت عام در همه شهرها دیده شود.
حمیدی از شهرداری تهران نیز خواست مراکز پرتابلی را که مقرر شده در نیمه 
دوم ســال راه اندازی شــود برای جانمایی آنها با پلیس راهور هماهنگی و مشورت 
صورت گیرد تا این مراکز در نقاطی ایجاد نشود که موجب شکل گیری گره ترافیکی 
شود. رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: همچنین نواقص قانون هوای پاک پس 
از چند ســال عیان شده و نیاز است امروز نمایندگان مجلس و شورا نسبت به رفع 

این نواقص و اصلاح آنها اقدام کنند.

مدیر عامل سازمان حمل و نقل تهران خبر داد

 ساماندهی هوشمند ۱۲۰ هزار فضای
 پارک حاشیه ای در پایتخت

مدیرعامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهر تهران از ساماندهی ۱۲۰ هزار فضای 
پارک حاشیه ای در پایتخت خبر داد.

روز گذشــته مراســم آغاز طرح کنترل هوشــمند پارک حاشیه ای شهر تهران 
برگزار شــد و مجتبی شفیعی با بیان اینکه در سال جاری ۱۲۰ هزار فضای پارک، 
تحت پوشش آخرین روش های مدیریت پارک حاشیه ای قرار می گیرد، گفت: اولین 
قراردادمان در مناطق ۲، ۳، ۶، ۷ و ... منعقد شده و قرار است ۶۳ هزار فضای پارک 
در این مناطق ســاماندهی شــود که در حال حاضر ۱۶ دستگاه »خودروی پلاک 

خوان« در سطح مناطق ۲، ۶ و ۷ فعالیت خود را آغاز می کنند.
وی با بیان اینکه تا پایان سال تکالیف مان را در حوزه ساماندهی پارک حاشیه ای 
محقق می کنیم، تصریح کرد: ممکن است در نگاه اول شهروندان تصور کنند که این 
به نفع شان نیست اما منافع عمومی که اجرای این طرح برای کل شهر تهران دارد 
بسیار بیشتر اســت، به گونه ای که در بیان مزایای این طرح باید بگویم که اجرای 
این طرح باعث کاهش تمایل شــهروندان به اســتفاده از خودروی شخصی خواهد 
شد و همچنین شــاهد ایجاد درآمد پایدار در راستای توسعه حمل و نقل عمومی 
خواهد شــد. وی با بیان اینکه برای جانبازان و توان یابان نیز به ازای هر ۷۰ فضای 
پارک یک فضای پارک رایگان در نظر گرفتیم، گفت: شــهروندان می توانند با شارژ 
کیف پول الکترونیک خود در سامانه »تهران من« اقدام کنند که وقتی خودروهای 
پلاک خوان نسبت به ثبت پلاک در سامانه اقدام می کنند از حساب شهروندی کسر 
شود. چرا که به ازای قانون درآمد پایدار عدم پرداخت این عوارض مشمول عوارض 

دیرکرد خواهد شد.

رییس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران گفت: وزارت نیرو کمی دورتر از تهران 
در زمستان اجازه مازوت سوزی را به نیروگاه ها می دهد.

مهدی پیرهادی در آیین افتتاح ۸ واحد ســیار معاینه فنی خودروهای سبک شهر 
تهران در قالب شــصت و پنجمین پویش امید و افتخار گفت: همواره یکی از مشکلات 
ما محدودیت مراکز معاینه فنی در شــهر تهران بود و اقدامات ارزشــمندی به جهت 
بهبود وضعیت مراکز معاینه فنی انجام شــده است. همچنین به علت عدم دسترسی 
ها شهروندان در صف های طولانی برای حضور در مراکز معاینه فنی می ایستادند که 

اکنون توسعه این خطوط باعث می شود شهروندان دسترسی راحت تر داشته باشند.
وی افزود: یکی از موضوعات در تشــخیص آلایندگی ها معاینه فنی است چراکه با 
معاینه فنی خودروها آلایندگی تشخیص داده می شود و هرچه این مراکز افزایش یابد 
به کاهش آلودگی هوا کمک می شود. بیش از ۸۰ درصد آلایندگی ها از وسایل نقلیه 
ســواری نشــأت می گیرد و هرچه معاینه فنی دقیق صورت گیرد، می توان نسبت به 

کاهش این آلاینده ها اقدام کرد.
این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه افتتاح چندین مجموعه مرکز معاینه فنی 
ناشی از اهتمام مدیریت جدید معاینه فنی تهران است، افزود: ما در حوزه آلودگی هوا 

امیدی به بهبود نداریم گرچه شهرداری تمام تلاش خود را می کند.
پیرهادی افزود: سایر دستگاه های متولی در جهت مقابله با آلودگی هوا مانند وزارت 
نیرو، وزارتخانه های نفت و صمت باید پیش قدم این حوزه باشند، در صورتی که اقدامی 
شکل نمی گیرد و هر از گاهی جلسات اضطراری تشکیل و بی نتیجه به پایان می رسد.

وی با بیان اینکــه وزارت نیرو وظیفه خود در حوزه کاهش آلایندگی را انجام نمی 
دهد، تاکید کرد: این در حالی اســت که در فصل زمســتان کمی دورتر از تهران اجازه 
مازوت سوزی به نیروگاه ها را می دهد. میلیون ها موتورسیکلت در شهر تهران فرسوده 
اســت و دستگاه هایی که در دولت قبل مجوز تولید کاربراتوری گرفتند، اکنون مقصر 

آلودگی هستند.

وی تاکیــد کــرد: وقتی دولت قبل به جای برگه اســقاط خودرو پول به حســاب 
شــخصی افراد ریخت و خودرویی اسقاط نشد، نتیجه اش آلودگی هوا شده است. یکی 
از موضوعات برنامه چهارم توســعه شهری پایش ســیاهه های انتشار است که صرفا 
شهرداری در آن دخیل نیست و در سایر استان ها هم آلایندگی وجود دارد. شهر تهران 
به جهت حاکمیتی شــرایط خاصی دارد که ۲۰ درصد جمعیت کشور در آن است اما 
نگاه به شــهر صحیح نیســت و اقدامات ناصحیحی در آن شکل می گیرد که رسانه ها 

باید مطالبه گری کنند.
وی ادامــه داد: تــا زمانی که به فکر اســقاط خودرو و موتورســیکلت ها و واردات 
خودروهای با کیفیت و با ســوخت هیبریدی نباشیم، وضعیت آلودگی هوا ادامه دارد. 
میزان خسارتی که در حوزه سلامت به شهروندان وارد می شود، غیرقابل ارزیابی است 

که باید مورد توجه قرار بگیرد.

معاون شهردار تهران عنوان کرد؛

 احتمال رایگان شدن بلیت مترو
 برای دانش آموزان

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران بر لزوم شناورسازی ساعات 
آغاز به کار ادارات، مدارس و دانشــگاه ها برای کنترل ترافیک اول مهر تأکید 

کرد و گفت: پیشنهاداتی در این زمینه ارائه شده است.
جلال بهرامی در حاشیه افتتاح هشت واحد سیار معاینه فنی خودروهای 
ســبک شهر تهران در قالب شصت و پنجمین پویش افتخار و امید در جمع 
خبرنگاران در تشریح تشکیل ستاد استقبال از مهر در معاونت حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران گفت: ستاد استقبال از مهر دو موضوع را به صورت 
موازی دنبال می کند که یکی مدیریت واحد شهری و دیگری تأمین تجهیزات 

بخش حمل و نقل عمومی است.
به گفته وی، هماهنگی های تقاضای ســفر در این جلســه مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و مصوبه ای در خصوص شناورسازی ساعات کاری داشتیم 
تــا این موضوع مورد پیگیری قرار گیرد و از طریق فرمانداری و اســتانداری 
تهران به عنوان پیشــنهاد در دولت مطــرح و نهایتا مورد تصمیم نهایی قرار 
گیرد. همانطور که در حال حاضر این شناورسازی انجام شده قطعا می تواند 

بر اساس پیش بینی های ما تا ۴۰ درصد ترافیک اول مهر را کاهش دهد.
معاون شهردار تهران ادامه داد: این شناورسازی در حقیقت به این معناست 
که ســاعات کار ادارات، دانشــگاه ها و مدارس همه در یک زمان نباشد؛ لذا 
پیشــنهاداتی از طرف مرکز کنترل ترافیک و اداراتی که در جلسات حضور 
دارند به فرمانداری پس از بررســی ابعاد مختلف موضوع ارائه خواهد شد. بی 
تردید اگر تهران را با نگاه ویژه ای مد نظر قرار ندهیم با توســعه معبر مشکل 

ما حل نخواهد شد.
وی افزود: شــش رام قطار مترو در حال حاضر بازسازی و به ناوگان اضافه 
شــده و شــش رام قطار دیگر نیز تا مهر ماه به خطوط اضافه خواهد شــد. 
همچنین اولویت اتوبوس ها نیز برای تحویل تا مهر ماه مورد تأکید قرار گرفته، 
۴۴۰ دســتگاه از ابتدای دوره مدیریت شهری جدید به ناوگان اضافه شده و 

۳۰۰ دستگاه نیز تا مهر ماه اضافه خواهد شد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران ادامه داد: در بحث سرویس 
مدارس نیز طرحی توســط آموزش و پرورش و شــرکت های اتوبوســرانی 
و تاکســیرانی ارائه شــده که در دست بررسی اســت و امیدواریم تا جایی 
که می شــود دانش آموزان و اولیاء از ســرویس مدارس استفاده نکنند و با 
شناورسازی آغاز مدارس بتوانیم از ظرفیت حمل و نقل عمومی استفاده کنیم. 
در شرایطی که آموزش و پرورش نسبت به شناورسازی ساعات آغاز مدارس 
ابتدایی، راهنمایی و دبیرستان اقدام کند این امکان وجود دارد که بلیت مترو 
برای دانش آموزان به حداقل برسد و یا به صورت رایگان باشد. امیدواریم این 

موضوع پس از بحث و بررسی از طریق فرمانداری تهران دنبال شود.

رییس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران:

وزارت نیرو کمی دورتر از تهران اجازه مازوت سوزی را به نیروگاه ها می دهد

معاون شهردار تهران: انضباط ترافیکی در تهران حاکم نیست
معاون حمل و نقل شــهردار تهران اعلام کرد که انضباط ترافیکی در شــهر تهران حاکم نیســت. جلال بهرامی ظهر امروز در آئین آغاز بکار طرح پارک حاشیه ای در پایتخت بیان کرد: طبق مطالعات جدیدی که اولین 
خروجی آن هفته گذشته منتشر شد ما وضعیت سرانه معبر، جمعیت و تعداد خودروهای تهران را با چهار پایتخت کشورهای توسعه یافته مقایسه کردیم که تقریبا تعداد خودروهایمان از همه کمتر و سطح معابرمان از همه 
پایتخت های مورد مقایسه بیشتر بود. وی با بیان اینکه قوی ترین مدل حمل و نقل عمومی کشور متعلق به شهر مشهد است، اظهار کرد: در بهترین حالت با بیشترین مسافری که می توانیم با حمل و نقل عمومی جابجا 
کنیم حدود ۶۰ درصد است؛ اما چرا در مشهد مدل حمل و نقلی اش با چهار پایتخت توسعه یافته دنیا برابری می کند و ما همچنان در تهران ترافیک داریم؟ وی افزود: پاسخ یک کلمه است، انضباط ترافیکی. که انضباط 
ترافیکی در معابر ما حاکم نیست و باید برای انضباط ترافیکی تهران و تردد چاره ای اندیشید نه اینکه هر کسی هر جایی که مایل بود، رانندگی کند. وی با بیان اینکه ۱۰۰ درصد اجرای طرح پارک حاشیه ای در راستای 
انضباط بخشی است، تصریح کرد: بیشترین سود از انضباط شهری را شهروندان می برند و این به معنای ایجاد محدویت نیست. بلکه تسریع در زندگی است. تشکری هاشمی رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک نیز در 
این مراسم با بیان اینکه مردم از نبود پارک حاشیه ای رنج می برند، گفت: بی عدالتی و وضعیت نامطلوب پارک حاشیه ای هم مردم را آزار می دهد و باید بگویم که پارک حاشیه ای به عنوان خدمت برای عموم مردم محسوب 

نمی شود و موجب رنجش و نارضایتی مردم شده است.

خزعلی اعلام کرد:

لایحه »امنیت زنان« در نوبت صحن مجلس
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رییس سازمان مدیریت استان تهران خبر داد: پیش بینی کاهش نرخ بیکاری تهران به ۶.۲ درصد در سال۱۴۰۶
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران با بیان اینکه نتیجه هدف گذاری ها در برنامه هفتم توسعه کاهش نرخ بیکاری از ۷.۷ درصد در سال ۱۴۰۱ به ۶.۲ درصد در سال ۱۴۰۶ خواهد بود، گفت: برای تحقق 
آن لازم است تا سالانه ۱۸۷ هزار فرصت شغلی برای افزایش تولید ایجاد شود. علاءالدین ازوجی در باره تعیین متوسط نرخ رشد اقتصادی در لایحه برنامه هفتم توسعه، گفت: برای تحقق رشد اقتصادی کشور در این برنامه، 
نرخ رشد اقتصادی ۷.۴ درصدی برای استان تهران برآورد شده است که در صورت فراهم شدن ملزومات آن و اصلاح نظام توزیع و وجود ظرفیت های بالای تولید کالا و خدمات در استان، این هدفگذاری دست یافتنی است. 
وی افزود: بی تردید برای تحقق رشــد اقتصادی ۷.۴ درصدی اســتان تهران، توجه به ظرفیت بخش های اقتصادی مهم اســت و لذا پیش بینی شده است که رشد بخش کشاورزی به ۵.۸ درصد، معدن به ۵.۷ درصد، گروه 
صنایع به ۵.۹ درصد و بخش خدمات نیز به ۷.۸ درصد در طول برنامه هفتم، برســد. وی ادامه داد: تجربه دهه اخیر رشــد اقتصادی اســتان تهران حاکی از آن است که بیش از ۶۵ درصد رشد، از محل بهره وری بوده یعنی 
این که از منابع و امکانات موجود استان تهران برای رشد تولید استفاده شده است. بر این اساس، در برنامه هفتم توسعه نیز بیش از ۵۰ درصد رشد اقتصادی هدف گذاری شده از محل بهره وری عوامل تولید )منابع انسانی، 
سرمایه و فناوری( رخ خواهد داد. با توجه به مطالعات آمایش سرزمین، محدودیت منابع پایه و ملاحظات زیست محیطی، جهت گیری توسعه استان تهران مبتنی بر توسعه بخش خدمات، بویژه خدمات نوین، دانش پایه 
و توسعه صنایع با دانش فنی بالا خواهد بود.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد؛

افزایش غلظت آلاینده ها در دریای خزر
معاون رییس جمهوری با اشــاره 
بــه شــرایط نامطلوب دریــای خزر 
تصریح کرد: در سال های اخیر جریان 
آب در دریــای خزر کاهــش یافته و 
غلظت آلاینده ها بیشــتر شده است. 
لذا می بایســت با همکاری کشورهای 

ساحلی این مجموعه را مدیریت کرد.
علی ســلاجقه در دیدار با ســفیر 
قزاقســتان در ایران که صبح امروز در 
محل سازمان حفاظت محیط زیست 
برگزار شــد، با اشــاره به اشــتراکات 
فرهنگی و مذهبی دو کشــور ایران و 
قزاقستان، اظهار کرد: سیاست دولت 
جمهوری اســلامی ایــران به ویژه در 
دولت مردمی و انقلابی، توسعه روابط با 
کشورهای دوست، همسایه و مسلمان 
اســت و امیدواریم روابط حسنه ما با 
کشور دوست و برادر قزاقستان هم در 

زمینه های مختلف توسعه یابد.
از  حفاظــت  کنوانســیون  وی 
محیط زیســت دریای خزر موسوم به 
»کنوانسیون تهران« را میثاق مشترک 
پنج کشور ساحلی این دریا توصیف و 
اظهارکرد: متاسفانه این کنوانسیون تا 
به حال دســتاورد محسوسی نداشته 

است.

معاون رییس جمهوری با اشاره به 
شــرایط نامطلوب دریای خزر تصریح 
کــرد: در ســال های اخیــر، جریان 
آب در دریــای خزر کاهــش یافته و 
غلظت آلاینده ها بیشــتر شده است. 
لذا می بایســت با همکاری کشورهای 
ساحلی، این مجموعه را مدیریت کرد.

رییــس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به میزبانی ایران برای 
ســالگرد  برگزاری  کاپ۷و  اجــلاس 
کنوانســیون تهران  در ایــران اظهار 
امیدواری کرد: مســایل و موضوعات 
باقی مانده از اجلاس کاپ ۶ به سرعت 

مدیریت شود.
ســلاجقه در ادامه با اشاره به وقوع 
تغییرات اقلیمی در سرتاســر جهان و 
پیامدهای ناشی از آن، بروز توفان های 
گرد و غبار را از مهم ترین این پیامدها 
عنــوان کرد و افــزود: بایــد در تراز 
بین المللــی و با انعقاد تفاهم نامه  این 

مشکل را مرتفع کرد.
وی با اشــاره به برگزاری اجلاس 
منطقــه ای وزرای محیط زیســت به 
میزبانی ایــران در ۲۱ تیرماه ســال 
گذشــته خاطرنشــان کــرد: پس از 
اجلاس،  این  موفقیت آمیــز  برگزاری 

مجمع عمومی ســازمان ملل متحد، 
۲۱ تیرماه را به عنوان روز بین المللی 

مقابله با گرد و غبار نامگذاری کرد. 
معاون رییس جمهــوری افزود: با 
تصویــب قطعنامــه ای دراین مجمع، 
میزبانی کنفرانس بین المللی مقابله با 
گرد و غبار که ۱۸ و ۱۹ شــهریورماه 
امسال برگزار می شود به ایران سپرده 
شــد. انتظار مــا این اســت که این 
کنفرانس با حضــور حداقل ۶۰ مقام 
از کشورهای مختلف جهان  عالیرتبه 

برگزار شود.
ســلاجقه در ادامه از وزیر محیط 
زیســت و سفیر قزاقســتان در ایران 
دعوت کرد در ایــن کنفرانس حضور 

یابند.
در ادامــه این نشســت، آســخت 
اورازبای - ســفیر قزاقستان در ایران 
- ضمن تشــکر از دعــوت جمهوری 
اسلامی ایران از این کشور برای حضور 
در کنفرانس بین المللی مقابله با گرد و 
غبار بر انجام پیگیری های لازم جهت 
حضور وزیر محیط زیست قزاقستان در 

این کنفرانس تاکید کرد.
وی با بیان اینکه اخیرا معضل گرد 
و غبار در کشور قزاقستان هم به یک 

برگزاری  اســت،  تبدیل شده  چالش 
کنفرانــس بین المللــی مقابله با گرد 
و غبار را فرصت خوبی برای بررســی 
راهکارهای مدیریت این چالش عنوان 

کرد.
ســفیر قزاقســتان در ایــران در 
ادامه دریای خزر را میراث مشــترک 

کشورهای ســاحلی این دریا دانست 
و گفت: عقب نشــینی دریای خزر در 
ســواحل قزاقســتان هم اتفاق افتاده 
است و ضرورت دارد کشورهای عضو 
مدیریت  بــرای  تهران  کنوانســیون 
چالش های زیست محیطی این دریا با 

هم همکاری کنند.

به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت، 
اورازبــای در پایان با اشــاره به روابط 
حسنه دو کشور ایران و قزاقستان در 
همه زمینه ها، توسعه مراودات محیط 
زیســتی را هم از جملــه زمینه های 

مشترک همکاری دانست.  

مدیرکل اداره هواشناسی استان تهران خبر داد؛

تهــران »گرم تر از حد نرمال« تا ســه ماه آینده
مدیرکل اداره هواشناسی استان تهران از دمای متوسط یک درجه بیش از نرمال 
و بارش های در حد نرمال و حتی کمتر از نرمال طی سه ماه آینده خبر داد و گفت: 
در خوشبینانه ترین حالت و نرمال بودن بارش کماکان مدیریت منابع و مصارف آب 

در بخش های مختلف توصیه می شود.
مازیار غلامی درباره وضعیت دمای تهران طی ســه ماه آینده اظهار کرد: تحلیل 
جدیدترین نقشه های پیش بینی فصلی بیانگر آن است که طی سه ماه آینده متوسط 
دمای هوا در سطح استان ۰.۵ تا ۱ و در بعضی نقاط ۱ تا ۱.۵ درجه سلسیوس بالاتر 
از نرمال برآورد شــده و متوسط بارش اســتان در بهترین شرایط، در حد نرمال و با 

تمایل به کمتر از نرمال پیش بینی می شود.
وی تاکید کرد: حتی در خوشــبینانه ترین حالت و نرمــال بودن بارش، کماکان 
مدیریــت منابع و مصارف آب در بخش های مختلف به ویژه بخش های کشــاورزی، 
صنعتی و حتی خانگی و نیز به طور کلی صرفه جویی در مصرف آب توصیه می شود. 

مدیرکل اداره هواشناسی استان تهران درباره وضعیت بارش های ماه گذشته گفت: 
تجزیه و تحلیل آمارهای دریافتی از ایســتگاه های هواشناسی استان بیانگر آن است 
که در تیرمــاه ۱۴۰۲ ، تنها یک میلیمتر باران به صورت پهنه ای در اســتان تهران 
اتفاق افتاده اســت که نشان دهنده کاهش ۹۱ درصدی بارش نسبت به دوره آماری 

بلندمدت است.
وی افزود: این موضوع در حالی اســت که از ابتدای ســال زراعی مهر )۱۴۰۱( تا 
پایان تیر )۱۴۰۲( تنها ۱۵۹ میلیمتر باران به صورت پهنه ای در استان تهران باریده 

که ۴۱ درصد کاهش بارش در استان تهران را نشان می دهد.
غلامی تاکید کرد: ۲۵ اســتان کشور تحت تاثیر کم بارشی قرار دارند، به گونه ای 
که از ابتدای سال زراعی تا پایان تیر ۱۴۰۲، کل کشور کماکان با کاهش ۲۰ درصدی 
بارش مواجه است. بارش ها از ابتدای سال زراعی تا پایان تیر ۱۴۰۲ نشان دهنده آن 
است که استان تهران پنجمین استان کشور بوده که بیشترین کاهش بارش را نسبت 
به بلند مدت دارد همچنین از نظر توزیع مکانی نیز در تمام شهرســتان های استان 
طی تیرماه کاهش بارش اتفاق افتاده که بیشترین کاهش بارش مربوط به شمیرانات، 

دماوند و فیروزکوه است.

فرمانده کل انتظامی کشــور گفت: مسیر خدمت ما 
همان راه اباعبدالله الحسین )ع(است و به اذن الله تا آخر 
مقتدرانه و تا پای جان مسیر را ادامه می دهیم و چنانچه 
کســانی بخواهند از دیوار قانون عبــور کند از آنها عبور 

می کنیم.
ســردار »احمد رضا رادان« در جمع  فرماندهان و 
کارکنان انتظامی و مرزبانی استان سیستان و بلوچستان 
ضمن عرض خداقوت و خسته نباشید خدمت غیورمردان 
امنیت و مرزبانان بیان داشــت: خوشحالم توفیق نصیب 
شد تا امروز در جمع شما خوبان باشم در جمع کسانی 
که روزگاری در بین شــان خدمت کردم و در همه نقاط 
این اســتان پهناور از شــهر و روستا و مرز با هم خاطره 
داریم . وی ضمن عرض تســلیت ایام سوگواری شهادت 
ســرور و سالار شهیدان امام حسین )ع( و شهادت غیور 
مردان راه امنیت در استان سیستان و بلوچستان عنوان 
کرد: در ایام محرم هســتیم و نگاه به این ایام می تواند 
نگاه ما را به مسیر و طریقت هموار و آسان کند. سفر امام 
حســین )ع( از مکه تا کربلا گرچه کوتاه اما یک سفر از 
جنس عبادی و برای انجام یک تکلیف الهی بود در چهل 
منزلی که اباعبدالله الحسین قرار می گیرند چهل حدیث 

مفصل راه و طریقت است.
سردار رادان در ادامه تصریح کرد:عاشورا همیشه زنده 
اســت و امیدواریم در کنار شور حسینی شعور حسینی 
نیز باشد و همانطور که اگرسینه زنی نباشد حس نیست 
در کنار این شــور حتماً باید شعور حسینی باشد که به 

ســینه می زنیم به معنی اینکه سینه خود را در مقابل 
همه خصم دشمن سپر می کنیم  و باید هوشیار باشیم 
تصور نکنیم کسانی که در برابر امام حسین )ع( ایستاده 
بودند گبر و کافر بودند که برخی از آنها به جزء پیشانی، 
زانویشــان نیز در نماز و عبادت پینه بسته بود اما شعور 
دینی نداشتند و نتوانستند ولی شان را بشناسند و حق 
را از باطل تشخیص دهند. وی ادامه داد: برای تشخیص 
بزنگاه یک خط وجود دارد آنهم ولایت اســت از مولای 
متقیان حضرت علی علیه السلام تا اکنون اگه در مسیر و 
خط ولایت بودیم راه و طریق درست را طی کردیم و این 

یک نعمت برای ما است .
فرمانده کل انتظامی کشــور گفــت: تا حق و باطل 
اســت رویارویی بین این دو وجود دارد چون حق هست 
و باطل و ظالم و مظلوم و تا این رویاروی است شهادت، 
مجروحیت، جانبازی و اســارت نیز وجود دارد و دراین 
جدال ظفر، پیروزی و شکست هم هست در لشکر حق 

هم که باشیم باید بر اساس قاعده و قانون پیش رویم .
این مقام عالی انتظامی تاکید کرد: نکته مهم اینکه ما 
در مسیری که قرار گرفته ایم هیچ عقب نشینی نداریم 
محکم و استوار و مردانه قدم گذاشته ایم و تا آخر با عهد 
و پیمانی که با خدا و امام و ولایت، شــهدا و مردم بسته 
ایم تا پای جان ایســتاده ایم . ســردار رادان در ادامه به 
ایستادگی مقتدرانه پلیس در برابر مخلان نظم و امنیت 
اشاره کرد و خاطر نشان کرد:البته که رعایت حقوق مردم 
یک تکلیف است و باید سرلوحه کار ما باشد اما کسانی 

که بخواهند به هر طریقی از مامور پلیس عبور کنند شک 
نداشــته باشند به حکم قانون از آنان عبور خواهیم کرد 
قرار نیســت مامور پلیس جایی درگیر شود و سینه اش 
بشود هدف گلوله تا بتواند شرور و اربده کشی را دستگیر 
کند کسی جرأت کرد در هر نقطه ای از کشور به ماموری 

تعرض کند کمترین کار گذشتن از جنازه اش است .
فرمانــده کل انتظامی کشــور در پایــان به حادثه 
کلانتری ۱۶ زاهدان اشاره کرد و گفت: این حادثه برای 
ما افتخار آفرین شــد کلانتری که در حال ارائه خدمات 
انتظامی و قضایی به مردم بود کســانی جرأت کردند از 
دیوار کلانتری عبور کنند و دیگر نتوانستند از کلانتری 
خارج شــوند و دو خط قرمز برای پلیس وجود دارد اول 
اینکه کســانی بخواهند از دیوار قانون عبور کند از آنها 
عبور می کنیم و کســی که بخواهد از مامور قانون عبور 
کنــد به حکم قانون از او هم عبور می کنیم و پلیس در 

این مقوله باید هوشیار و دقیق باشد.

رییس شورای شهر تهران گفت: متأســفانه شاهد سرقت لوله های آب 
در سطح شهر هستیم.

مهدی چمران در حاشــیه برگزاری یکصدو شــصت و چهارمین جلسه 
شورای شهر تهران گفت: در  جلسه امروز پس از تذکرات تعدادی از اعضا؛ 
ناصر امانی عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران گزارشی را 
از بازدید خود از محله جوانمرد قصاب در صحن شــورا ارائه خواهد کرد و 
در ادامه شــهردار منطقه ۲۰ توضیحاتی را بابت این بازدید ارائه می کند. 
وی افزود: در ادامه جلســه یک نامگذاری را خواهیم داشت و پس از آن به 

بررسی پرونده باغات خواهیم پرداخت.
چمران در خصوص آخرین وضعیت پیش پرداخت ۶۳۰ دســتگاه واگن 
مترو نیز عنوان کرد: روز گذشــته تماس هایی را با معاونین و مدیران بانک 
مرکزی داشــته ایم و به ما اعلام کرده اند امروز یا فردا این موضوع از طریق 
بانک مرکزی به بانک شهر ابلاغ خواهد شد و در واقع این مسئله پیگیری 
می شــود. البته بنا بر هماهنگی های انجام شــده قرار است ۶۳۰ دستگاه 

واگن به ۷۰۰ دستگاه برسد.
رئیس شورای شهر تهران با اشاره به فرآیند پیش پرداخت ۶۳۰ دستگاه 
واگن مترو گفت: پس از این مرحله ساخت پروسه واگن ها از طریق کشور 
ســازنده انجام خواهد شد و پیش بینی می شود به تدریج این واگن ها وارد 
چرخه حمل و نقل شــود؛ اما به هر ترتیب زودتر از یک ســال این اقدام 

انجام نخواهد شد.

وی همچنین در خصوص آغاز به کار طرح هوشــمند پارک حاشیه ای 
در پایتخت از ســوی معاونت حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران از روز 
گذشته گفت: به هر حال برخی ها با اجاره پارک، کاسبی جدیدی را انجام 
دادند و اینگونــه اقدامات و پلاک خوانی هوشــمند می تواند این موارد را 
مرتفع بســازد. چرا که خیابان برای همه است و باید شهروندان به صورت 
عادلانه از آن اســتفاده کنند و به هر حال این هم تجربه ای برای مدیریت 

شهری خواهد بود.
چمران در ادامه به فرونشســت بزرگــراه آزادگان و تذکر یکی از اعضا 
در جلســه قبل گفت: ناگفته نماند که فرونشســت ایــن بزرگراه با دیگر 
فرونشست ها متفاوت است چرا که فرونشست های دیگر به خاطر استفاده 
زیاد از آب های زیرزمینی اســت اما فرونشســت بزرگراه آزادگان به خاطر 
سرقت لوله آب انجام شده است و این مسئله سبب فرونشست این بزرگراه 

شده است.
رئیس شــورای شــهر تهران با اشاره به ســرقت لوله های آب و سیم و 
کابل های برق گفت: متاســفانه پس از سرقت کابل های برق و دریچه های 

آب در سطح شهر، شاهد سرقت لوله های آب هستیم.
وی همچنین در پاسخ به پرسشی که برخی از کارشناسان شهری ادعا 
دارند که بیشــترین شهرفروشــی در دوره مدیریت زاکانی نسبت به ادوار 
گذشــته بوده و بیشتر شده است گفت: در این زمینه شهردار تهران آمار و 
ارقام را اعلام کردند و پاسخ لازم را دادند. البته شهرفروشی یک موضوعی 
است که در برخی از موارد قانون اجازه این مسئله را داده است. اما در کل 
میزان شهرفروشــی در دوره مدیریت فعلی با ادوار گذشته تفاوتی نداشته 

است.
گفتنی اســت، در ابتدای این جلسه هنگام تلاوت قرآن اعضای شورای 
شهر تهران به صورت ایستاده با در دست داشتن قرآن کریم به اقدام شنیع 

توهین به قرآن کریم اعتراض کردند.

سردار رادان: کسانی که بخواهند از دیوار قانون عبور کنند از آنها عبور می کنیم

آمارهای پلیس راهور پایتخت در بهار امسال نشان داد؛
رییس مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ 
آمارهایی را از مرتکبان تخلفات حادثه ساز در تهران ارائه 

کرد.
سرهنگ علی اصغر شریفی در تشریح وضعیت ارتکاب 
تخلفات حادثه ســاز رانندگی در بهار امســال، گفت: از 
ابتدای امســال تا پایان خردادماه بیشترین خودرویی که 
رانندگان آن مرتکب تخلفات حادثه ســاز شده بودند، پژو 
۲۰۶ بود. این خودرو در بین جوانان طرفداران زیادی دارد 
و برخی از رانندگان آنها اغلب هزینه های زیادی روی این 
خودروها انجام می دهند تا آن را از حالت استاندارد خارج 

کرده و اصطلاحا اسپورت یا تقویت کنند.
وی درباره بیشــترین سرعت ثبت شــده در معابر و 
بزرگراه های پایتخت در بهار امســال نیز گفت : بیشترین 
تخلف سرعت که توسط  دوربین ها ثبت شده و همکاران 
بنده در گشت های محسوس و نامحسوس پلیس راهور نیز 
با آن برخورد کردند، مربوط به خودرویی بوده که راننده 
آن با ســرعت بیش از ۱۸۵ کیلومتر بر ســاعت اقدام به 
رانندگی کرده بود. این خودرو توقیف و اعمال قانون شد. 
شریفی درباره ساعت ارتکاب تخلفات حادثه ساز رانندگی 
نیز گفت: بیشترین ارتکاب تخلف بین ساعت های یک تا 
دو بامداد رخ داده اســت. در این بازه زمانی بزرگراه های 
شــهر تهران خلوت اســت و برخی از رانندگان وسوسه 

می شوند که با سرعت بیشتری رانندگی کنند.
رئیس مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ 
پلیس از مالکان خودروهایی که مرتکب تخلف حادثه ساز 
شــوند، برای  شــرکت در  کلاس های آموزشی قرارگاه 
ســرعت دعوت می کند، گفت:  رانندگانی که بیش از ۵۰ 
کیلومتر  بر ساعت ازحد مجاز  رانندگی کنند، به کلاس 

آموزشی دعوت می شــوند. به عنوان مثال اگر در  تونلی  
که ســرعت مجاز  بــرای  تردد ۶۰ کیلومتر بر ســاعت  
است، راننده ای با سرعت بالای  ۱۱۰ کیلومتر  بر ساعت 
رانندگی کند، مالک و راننده این خودرو شناسایی شده و 

به کلاس آموزش دعوت می شوند.  
وی درباره میانگین سرعت در برخی از معابر تهران در 
بهار ۱۴۰۲ نیز گفت: میانگین سرعت خودروهای متخلف 
در تونل شــهدای غزه ۱۳۱ کیلومتر بر ساعت بوده است. 
این میانگین ســرعت خودروها نیســت و رانندگان اکثر 
خودروها قوانین را رعایت می کنند، این میانگین سرعت 

خودروهایی است که تخلف سرعت داشته است.
شریفی با بیان اینکه رانندگان مرتکب تخلف حادثه ساز 
به کلاس های آموزشی فراخوانده می شوند، گفت:  در  سه 
ماهه ابتدایی امسال،   ۱۱۳۷ نفر از  رانندگان حادثه ساز  
به کلاســهای  آموزشی فراخوانده شــده و مجدد مورد 
بازآموزی قوانیــن و مقررات راهنمایــی و رانندگی قرار 
می گیرند. از این تعداد نیز تنها ۱۰ نفر برای بار دوم در این 
کلاس ها شــرکت داشتند که این نشان دهنده اثرگذاری 

این کلاس های آموزشی است.

رئیس شورای اسلامی شــهر تهران از ادامه پیگیری های 
خود برای اعمال اصلاحات احکام مدیریت شهری در برنامه 

هفتم توسعه کشور در مجلس شورای اسلامی خبر داد.
مهدی چمران در خصوص نامه ارسالی به رئیس مجلس 
شورای اسلامی مبنی بر اصلاحات برخی احکام برنامه هفتم 
توسعه با موضوع مدیریت شهری، اظهار کرد: در حال حاضر، 
مباحث مطرح شــده با کش و قوس و رفت و برگشت هایی 

روبه روست و این روند همچنان ادامه دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران در پاسخ به این پرسش 
که با توجه به تعاملات صورت گرفته امکان اعمال اصلاحات 
درخواستی وجود دارد یا خیر؟ خاطرنشان کرد: هنوز مراودات 
به نتیجه مثبتی نرسیده اما امیدواریم این اصلاحات در برنامه 

لحاظ شود.
گفتنی است رئیس شــورای اسلامی شهر تهران چندی 
پیش با ارســال نامه ای به رئیس مجلس شــورای اسلامی، 
مهمترین خواسته ها و دغدغه های مدیریت شهری را جهت 

اعمال در احکام برنامه تشریح کرد.
پیش بینی افزایش سهم شهرداری ها از محل قانون مالیات 
بر ارزش افزوده، پیش بینی احکام لازم برای مدیریت یکپارچه 
شهری، پیش بینی واریز درآمد و منابع اختصاصی شهرداری ها 
به حساب شــهرداری، اصلاح تعریف ناقص و مبهم برنامه از 
دســتگاه اجرایی، اصلاح حکم پیشنهادی مبنی بر تغییر در 
ترکیب اعضای کمیسیون ماده ۱۰۰ به سمت دولتی شدن، 
پیش بینــی تهاتر بدهی دولت با مطالبات شــهرداری ها به 
صورت ســه جانبه یا دوجانبه، رفع ابهام از احکام برنامه در 
خصوص سامانه های سادا و ســتاد، لزوم اجرای تعهد دولت 
به تسویه بدهی های سنوات گذشته با شهرداری ها، ضرورت 
پیش بینی نحوه تأمین جایگزینی آب مورد نیاز فضای ســبز 
شهری، کمک به توسعه حمل و نقل عمومی و پاک از محل 

صرفه جویی مصرف سوخت، لزوم ایفای نقش مدیریت شهری 
در طرح های تولید و عرضه مســکن حمایتی، عدم ضرورت 
تعیین تکلیف نهاد ملی بــرای اولویت بندی و نحوه مصرف 
عوارض ارزش افزوده محلی، الزام به رعایت ضوابط طرح های 
توسعه شهری و تجانس همجواری کاربری ها با رعایت حقوق 
همســایگی و عدم ایجاد تبعیض بــرای یک کاربری خاص، 
اجرای مولدسازی اموال غیر منقول دولتی و تبعیت شهرداری 
از دســتگاه های دولتی در معافیت از هزینه های دادرســی 
در راســتای کاهش هزینه های عمومــی از جمله اصلاحات 
درخواستی شورای اسلامی شهر تهران جهت اعمال در احکام 

برنامه هفتم توسعه کشور است.
لایحه برنامه هفتم توسعه ۲۸ خرداد توسط رییس جمهور 
تقدیم مجلس شد و به طور رسمی از هفته اول تیرماه امسال 
در دســتور کار بررسی کمیسیون های تخصصی مجلس قرار 

گرفت.
بر اساس گزارش سایت شهر، به گفته سخنگوی کمیسیون 
تلفیق مجلس شــورای اســلامی، گزارش این کمیسیون در 
خصوص لایحه برنامه هفتم توسعه حداکثر تا اواسط مردادماه 

برای بررسی، در صحن علنی مجلس ارائه خواهد شد.

نامه چمران به قالیباف برای اصلاح   برنامه هفتم توسعه به کجا رسید؟»پژو ۲۰۶«؛ دارای بیشترین تخلف سرعت در بین خودروها در تهران

نماینده ماکو در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم رفع نواقص آیین 
نامه اجرای قانون رتبه بندی معلمان و ضرورت توجه به موضوع مسکن معلمان 
در قالب نهضت ملی مســکن گفت: برخی معلمان همچنان بعد از ۳۰ سال 

خدمت صادقانه فاقد مسکن و مستاجر هستند.
محمد علیپور در جلســه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری 
گفت: ضمن عرض تســلیت ایام ســوگواری حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، 
گندم در خانه ها و کوچه های روســتاها انبار شــده، مراکز خرید گندم فعال 
نبوده و یا جوابگوی تولید کشاورزان نیست. وزیر جهاد کشاورزی  مراکز خرید 
را فعال کرده و همچنین پول گندم تامینی کشاورزان به موقع پرداخت شود.

علیپور خواســتار برقراری عدالت در نظام پرداخت و رفع تبعیض اجرای 
همسان سازی حقوق بازنشستگان با شاغلین در برنامه هفتم شد.

وی با تاکید بر لزوم رفع نواقص آیین نامه اجرای قانون رتبه بندی معلمان 
با توجه به اعتراض معلمان کفت: باید به وضعیت معلمان ایثارگر بازنشســته 
قبل از ســال ۹۸ توجه ویژه شــود که نمی توانند از مزایای قانونی ایثارگران 
نمی توانند استفاده کنند.  همچنین به موضوع مسکن معلمان در قالب نهضت 
ملی مســکن توجه شــود، برخی معلمان همچنان بعد از ۳۰ سال خدمت 

صادقانه فاقد مسکن و مستاجر هستند.

علیپور:  به وضعیت مسکن معلمان توجه شود

چمران:

سرقت لوله آب دلیل 
فرونشست بزرگراه آزادگان

خبر

خبر
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مدیــرکل دفتــر مدیریــت امور 
مشــتریان توانیر با بیــان اینکه ۳۵ 
درصد از مشــترکان برق نســبت به 
میزان مصــرف دوره گذشــته خود، 
مشــمول دریافت پاداش صرفه جویی 
شــده اند، گفــت: قــرار دادن درجه 
کولرهای آبــی روی دور کند، میزان 
مصرف کولر را تــا ۵۰ درصد کاهش 
می دهد و در کولرهای گازی بین ۲۲ 
تــا ۲۵ درجه به ازای هر یک درجه از 
۱۵ تا ۲۰ درصد مصرف انرژی کولرها 

کاهش می یابد.
ابتدای  از  یاقوتی گفت:  عبدالامیر 
اجــرای طــرح سراســری پــاداش 
صرفه جویــی )یکم خــرداد( تاکنون 
۲۵ میلیون قبض برق برای مشترکان 
صادر شده اســت که ۳۵ درصد این 
مشــترکان نســبت به میزان مصرف 
دوره گذشــته خود، مشمول دریافت 
پاداش صرفه جویی شــده اند، به بیان 
دیگر از هر سه مشترک، یک مشترک 
پــاداش صرفه جویــی دریافت کرده 

است.
وی بــا بیان اینکه اثــرات اجرای 
این طــرح هنوز در یــک ماه قبوض 
صادره برق خود را نشــان داده است، 
بیان کــرد: بنابرایــن همچنان زمان 
برای مشــارکت مشترکان خانگی در 
این طــرح و بهره مندی از مزایای آن 
باقی است؛ به عبارت دیگر این فرصت 
وجود دارد که همه مشــترکان برق 

خانگی تا پایان اجــرای طرح پاداش 
صرفه جویی، حداقل یک بار مشمول 
پاداش شــوند و اثرات مثبت آن را در 

قبوض برق خود مشاهده کنند.
مدیــرکل مدیریت انــرژی و امور 
مشتریان شرکت توانیر ضمن تشریح 
برخی راهکارها بــرای کاهش میزان 
بــرق مصرفی خانــوار، اضافــه کرد: 
خامــوش کردن لامپ هــای اضافی، 
خاموش کردن تلویزیون در زمان هایی 
که نیازی به استفاده از آن نیست، قرار 
دادن درجه کولرهــای آبی روی دور 
کند و غیره از جمله راهکارهای ساده 
اما موثر در کاهش میزان مصرف برق 

مشترکان به شمار می رود.
*به ازای کاهش هر یک درجه 
انرژی  مصرف  گازی  کولرهای  در 

۱۵ تا ۲۰ درصد کاهش می یابد
یاقوتی اضافه کرد: قرار دادن درجه 
کولرهای آبــی روی دور کند، میزان 
مصرف کولر را تــا ۵۰ درصد کاهش 
می دهد و در کولرهای گازی بین ۲۲ 
تــا ۲۵ درجه به ازای هر یک درجه از 
۱۵ تا ۲۰ درصد مصرف انرژی کولرها 

کاهش می یابد.
با بــر اعــلام وزارت نیــرو،  وی 
تاکیــد کرد: تعیین تعرفــه و اجرای 
طرح پاداش صرفه جویی و محاســبه 
غیریارانه ای برق بــه صورت پلکانی، 
تمامــا در جهت مصــرف بهینه برق 
توسط مشــترکان درنظر گرفته شده 

است؛ پیشــبرد این موضوعات به این 
معنا نیست که مشترکان، برق مصرف 
نکنند بلکه در تلاش هستیم افراد به 

میزان نیاز انرژی مصرف کنند.
انرژی و  مدیرکل دفتر مدیریــت 
امور مشــتریان شرکت توانیر با اشاره 
به تعیین الگوی مصرف برق بر اساس 
اقلیم هر منطقه، ادامه داد: کشور در 
ماه های گرم سال )خرداد تا شهریور( 
به پنج اقلیم تقسیم می شود که یک 
اقلیم عادی است و مابقی تحت عنوان 
مناطق گرم یک تا چهار تقسیم بندی 
می شــوند. وی در این زمینه تصریح 
کرد:  مناطق عــادی را عموما مرکز 
و شمال کشور مانند تهران، اصفهان، 
شــیراز، مشــهد، تبریز، کردستان و 
کرمانشــاه تشــکیل می دهد که ۲۲ 
میلیون از ۳۲ مشترک در این مناطق 
وجود دارنــد؛ در منطقه گرم یک که 
حوزه جنوب کشور از قبیل خوزستان، 
بوشهر، هرمزگان، بخشی از سیستان 
و بلوچستان، بخشی از کرمان جنوب 
و بخشــی از فارس جنوب را شــامل 
می شــود، ۴ میلیون مشترک وجود 
دارد؛ منطقــه گرم دوم در سراســر 
کشــور پراکنده اســت که ۱۶۰ هزار 
مشــترک را در خود جای داده است، 
در منطقه گرم سه که منطقه کویری 
مرکز کشــور را از جمله قم، بخشی 
از کاشــان و یزد شامل می شود، یک 
میلیون مشترک برق وجود دارد و اما 

در منطقه گرم چهار که حوزه مرطوب 
و نیمه معتــدل را به خود اختصاص 
می دهد و نیمه شــمالی کشور را اعم 
از گلستان، مازندران، گیلان و غیره را 
شامل می شود پنج میلیون مشترک 

برق وجود دارد.
*بیشترین ســهم انرژی برق 
کشور در مناطق عادی و گرمسیر 
یک بوده و معادل 8۰ درصد است

یاقوتی یادآور شد: ۴۰ درصد انرژی 
در نواحی عادی، ۴۰ درصد در مناطق 

گرمســیر یک و ۲۰ درصد در ســایر 
مناطق کشور به ویژه مناطق گرمسیر 
چهار مصرف می شــود؛ بر این اساس 
بیشترین ســهم انرژی برق کشور در 
مناطــق عادی و گرمســیر یک بوده 
که معــادل ۸۰ درصد انرژی مصرفی 
کل کشور است. وی با بیان اینکه در 
کل کشــور ۸۰ درصد مشترکان زیر 
الگو برق مصرف می کنند؛ در تشریح 
الگوی مصرف، اظهار کرد: ۱۰ درصد 
مشترکان بین الگو تا ۱.۵ برابر الگو، ۶ 

درصد بین ۱.۵ تا ۲ برابر الگو و چهار 
درصد مشترکان بیش از دو برابر الگو 
هســتند.  مدیرکل مدیریت انرژی و 
امور مشتریان شــرکت توانیر اظهار 
کرد: ۶ درصد مشــترکان پر مصرف 
میزان ۱۵ درصد مصرف برق و چهار 
درصد دیگر این دســته از مشترکان 
۱۲ درصــد مصرف بــرق را به خود 
اختصاص می دهند؛ به طور کلی ۲۷ 
درصد انرژی کشور توسط ۱۰ درصد 

مشترکان مصرف می شود.

ترکیه درباره مصرف بی رویه آب هشــدار داد
در بحبوحه موج گرمای شــدید که سراسر ترکیه را فراگرفته و منجر به افزایش 
بی سابقه دما و آتش سوزی در جنگل ها شده است، وزارت کشاورزی و جنگل داری 
این کشور، زنگ خطر افزایش مصرف آب را به صدا درآورد و از شهروندان خواست 
از آب عاقلانه استفاده کنند.موج گرمای شدید اخیر، دمای هوای ترکیه به خصوص 
استان های غربی و جنوبی این کشور را بالای ۴۰ درجه نگه داشته و گرمی هوا در 
استانبول، رکورد ۲۳ ساله را شکسته است. مصرف آب این کشور در بحبوحه گرمای 
شدید که باعث تشدید آتش سوزی های جنگلی شده، به سطح هشداردهنده رسیده 
اســت.طبق آمار وزارت کشــاورزی و جنگل داری ترکیه درباره مصرف آب، سرانه 
مصرف روزانه آب در استانبول، اخیرا به ۹۰ تا ۱۳۰ لیتر رسیده است. این وزارتخانه 
با صدور هشداری، از شــهروندان خواست آب را آگاهانه مصرف کنند تا مشکلات 

مربوط به کم آبی که ممکن است در دوره آینده روی دهد، به حداقل برسد.

آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد؛

 تولید بیش از یک چهارم برق جهان
 با زغال سنگ

آژانس بین المللی انرژی )IEA( اعلام کرد مصرف زغال ســنگ در سال ۲۰۲۲، 
با رشــد ۳.۳ درصدی، به رکورد جدید ۸.۳ میلیارد تن رسید و در ۳۶ درصد از کل 

تولید برق جهان سهم داشت.
آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش خود از بازار زغال سنگ، اعلام کرد 
با وجود ضعیف تر شــدن اقتصاد جهانی، تقاضا برای زغال سنگ در بسیاری از نقاط 
جهان افزایش پیدا کرد که تا حدود زیادی به دلیل قابل دســترس بودن و ارزان تر 

بودن آن در مقایسه با گاز بوده است.
طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، ۱۰۴۴۰ تراوات ساعت برق با استفاده از 
زغال سنگ در ســال ۲۰۲۲ تولید شد که ۳۶ درصد از کل تولید برق جهان بوده 
اســت. از نظر جغرافیایی، تصویر یکدستی در سال ۲۰۲۳ وجود ندارد. تقاضا برای 
زغال سنگ در نیمه اول سال میلادی جاری در آمریکا و اتحادیه اروپا، به ترتیب ۲۴ 
درصد و ۱۶ درصد کاهش پیدا کرد که ســریع تر از انتظار بود. با این حال، تقاضای 
چین و هند که دو مصرف کننده بزرگ جهان هستند، بیش از پنج درصد در نیمه 

اول سال رشد داشت و افت مصرف در نقاط دیگر را جبران کرد.
زغال ســنگ، سوخت فسیلی است که استفاده از آن آسیبهای قابل توجهی بر 
محیط زیست دارد و گروه محیط زیستی »صلح سبز« آن را به عنوان »کثیف ترین 

و آلاینده ترین راه تولید انرژی« توصیف کرده است.

مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: در حال حاضر تقریباً 
نسبت به بار پایه مصرف برق کشور که حدود ۴۰ هزار مگاوات است، بیش از 
۳۲ هزار مگاوات اثر بارهای سرمایشی بوده و در حال حاضر تقریباً ۲۰ میلیون 

کولر آبی و ۱۰ میلیون کولر گازی در حال کار است.
مصطفی رجبی مشــهدی با بیان اینکه رکوردی جدیــد از مصرف برق در 
روزهای آتی ثبت می شــود، گفت: مشارکت همه هموطنان در کاهش مصرف 

می تواند تضمین کننده پایداری شبکه سراسری برق کشور باشد.
وی با اشاره به افزایش تقاضای مصرف برق در روزهای اخیر گفت: ما شاهد 
اوج مصرف ۷۲ هزار و ۲۶۰ مگاوات بودیم که فاصله چندانی با حد نصابی که 
در دو هفته گذشــته در شبکه برق ایران پشــت سر گذاشتیم نداریم و حتی 

میزان مصرف برق ۵۰۰ مگاوات بیشتر بوده است.
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه در حال حاضر تقریباً نسبت به بار پایه 
مصرف برق کشــور که حدود ۴۰ هزار مگاوات است، بیش از ۳۲ هزار مگاوات 
اثر بارهای سرمایش است، گفت: کولرهایی که در کشور در حال کار هستند، 
تقریباً ۲۰ میلیون کولر آبی و ۱۰ میلیون کولر گازی است. اگر ۱۰ درصد فقط 
کاهش مصرف در این بخش باشد می توانیم با شبکه پایدار و امکان تأمین برق 
برای همه هموطنان فعالیت کنیم. رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکه امسال 
مثل سال گذشته نیست که مشترکان پرمصرف نتوانند از طرح های تشویقی 
استفاده کنند، افزود: مشترکان پرمصرف به راحتی و با اندکی کاهش مصرف 

می توانند از دریافت پاداش های بی سابقه در صنعت برق برخوردار شوند.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران افزود: تنظیم دمای وسایل 
سرمایشی روی ۲۵ درجه و بالاتر ۲۰ درصد کاهش مصرف را به دنبال خواهد 

داشت و برای کولرهای آبی هم اگر از دور کند استفاده شود، می توانیم  حدود 
۴۰ تا ۵۰ درصد کاهش مصرف را داشته باشیم.

به گفته سخنگوی صنعت برق از ۱۱ تا ۱۷ ساعت اوج مصرف است و فشار 
زیادی روی شبکه های سراســری برق و نیروگاه ها وجود دارد، ضمن اینکه با 
تداوم گرما و دمای بالا اگر همین ۵۰۰ مگاوات اضافه بار مستمر بماند، ما نصاب 
جدیــدی را در اوج تقاضای مصرف برق خواهیم داشــت که قطعا با همکاری 
مردم در کاهش ۱۰ درصدی  مصرف برق، حتماً می توانیم به صورت پایدار برق 

همه مشترکان بخش های مختلف را تأمین کنیم.

قیمت بنزین در سراســر جهان رو به افزایش 
گذاشــته که یک نشــانه تورمی برای بانک های 

مرکزی و دولت های سراسر جهان است.
بهای معامــلات بنزین در بــازار نیویورک به 
بالاترین حد در ۹ ماه گذشته صعود کرد و شوک 
قیمت آن به جایگاه های سوخت رسید. همزمان 
قیمت ها در آســیا هم افزایش پیدا کرده اســت. 
بازارهای بنزین در سراسر جهان به دلیل ترکیبی 
از عوامل نظیر اختلالات پالایشگاهی غیر منتظره 
و ذخایر بنزین کم تر از حد معمول در قطب های 
ذخیره سازی مانند منطقه گلف کاست آمریکا و 
سنگاپور برای این وقت از سال، محدودیت عرضه 

پیدا کردند.
 ایــن وضعیــت در بازارهای انــرژی جهانی 
می گویــد که هرچنــد بهای معامــلات نفت از 
ابتدای سال میلادی جاری تاکنون تغییر چندانی 
نداشتند اما قراردادهای بنزین آمریکا بیش از ۲۰ 
درصد افزایش پیدا کرده است. این افزایش دوباره 
قیمت بنزین احتمالا دردســری برای بانک های 
مرکزی از جمله فدرال رزرو آمریکا ایجاد می کند 

زیرا سیاستگذاران با این مشکل دست و پنجه نرم 
می کنند که اگر لازم باشــد تورم را مهار کنند، تا 

چه حد باید سیاست پولی را منقبض کنند.
قیمت بنزین اغلب یک موضوع جنجال برانگیز 
بوده زیرا هزینه های آن می تواند برای بسیاری از 
افــراد در کنار هزینه های غذا و اجاره، یک هزینه 

روزانه ضروری باشد.
قیمت های انــرژی اغلب یکی از عوامل زیادی 
هســتند که در افزایش تورم جهانی سهیم بودند. 
در آمریکا کنترل قیمت در جایگاه های ســوخت 
هم مسئله مهمی برای جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا در انتخابات ســال آینــده خواهد بود؛ به 
خصــوص پس از اینکه او دســتور داد بزرگترین 
برداشت از ذخایر آمریکا در تابستان گذشته انجام 

شود.
اندرو هولنهورست، اقتصاددان ارشد آمریکایی 
در شرکت ســیتی گروپ گفت: هزینه های بالاتر 
انرژی ممکن اســت قیمت های مصرف کننده را 

افزایش داده و به تورم مجدد کالاها منجر شود.
به گفته برت رایان، اقتصاددان ارشــد دویچه 
بانــک، افزایش یک ســنتی هر گالــن بنزین در 
آمریکا، حدود ۱.۱۵ میلیــارد دلار قدرت هزینه 
سالانه را از بین می برد. این به معنای آن است که 
کاهش ۱.۳۰ دلاری هر گالن بنزین در سه ماهه 
دوم، باعث صرفه جویی ۱۵۰ میلیارد دلاری برای 
مصرف کنندگان شــد و این پولی اســت که آنها 

می توانند برای کالاها و خدمات دیگر خرج کنند.  
موجودی های کــم و تقاضای بالا در مناطق 
اصلی، قیمت ها در سراســر جهان را بالاتر می 
برد. در اروپا، قیمت بنزین ســریعتر از نفت در 
حال افزایش اســت. با این حال، این روند هنوز 
به طور کامل به هزینه های بالاتر در جایگاه های 
سوخت منجر نشده است. در همین حال، بازار 
ســنگاپور که یک قطب کلیدی آسیاســت، از 
صادرات کمتر از حد انتظــار چین تحت تاثیر 
قرار رگفته اســت. افزایش قیمت ســوخت در 
بسیاری از بازارهای نوظهور، به بار سنگین تری 
برای دولت ها تبدیل می شود که بسیاری از آنها 
یارانه های ســوخت را برای جبــران هزینه های 

شهروندان فقیرتر اختصاص داده اند.
با وجود افزایش ظرفیت پالایشی در خاورمیانه 
و چین، عرضه جهانی بنزین نتوانسته است به طور 
قابل توجهی از سطوح پایین تاریخی خود بهبود 
پیدا کند. حتی آمریکا بزرگترین توسعه را در بیش 
از یک دهه گذشته داشته است اما این توسعه ها 
برای جبران مجموعه ای از قطعی های برنامه ریزی 
نشــده از جمله واحد باتون روژ شــرکت اکسون 
موبیل در آمریکا، پایگاه پرِنیس شــرکت شل در 
روتردام و تاسیســات میزوشیما متعلق به شرکت 
اینئوس هولدینگز در ژاپن کافی نبوده است. این 
اختلالات در زمانی که ذخایر همچنان اندک بود، 

باعث کاهش عرضه شدند.

سخنگوی صنعت برق مطرح کرد؛

پیش بینی افزایش مصرف برق در کشور

صنعت نفت بــرای تأمین کامل 
ســوخت موردنیاز نیروگاه ها و ورود 
مازاد برق خود به چرخه سراســری 
که سبب پایداری شبکه برق کشور 
می شــود از هیچ تلاشی فروگذاری 
نکــرده و همراه بــا وزارت نیرو در 

مبارزه با خاموشی می کوشد.
بــه گزارش  ســرزمین پویا و به 
نقل از شــانا، خاموشــی های مکرر 
آن هــم در اوج گرمای تابســتان، 
پدیده ناخوشایندی بود که تا چند 
ســال اخیر دامان سراسر کشور را 
مردم مســتأصل  و  بــود  فراگرفته 
در خبرهــا به دنبــال برنامه هــای 
مناطــق  و  ســاعات  زمان بنــدی 
خاموشــی می گشتند؛ موضوعی که 
نه خُلق خوشی باقی گذاشته بود و 

نه فرصتی برای چاره اندیشی.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
و تلاش هــای مســتمر و اقدام های 
به موقــع در حوزه تولیــد، عرضه و 
مصرف برق، خاموشــی ها به تاریخ 
پیوست که در این میان صنعت نفت 
نقش  مهمی در حفظ پایداری شبکه 
برق داشته است تا آنجا که می توان 

از صنعت نفت به عنوان روشن کننده 
چراغ نیروگاه ها یاد کرد.

سبد  در  گاز  بالای  *ســهم 
سوختی نیروگاه ها

 در تشــریح این موضوع نخست 
نیروگاه های  اشــاره کرد کــه  باید 
حرارتی تولیدکننده بخش عمده ای 
از نیــاز مصــرف بــرق در کشــور 
هســتند، اما یکی از مسائل مهم در 
بهره برداری از این نیروگاه ها، تأمین 
سوخت آنهاســت که این نیروگاه ها 
از گاز به عنوان ســوخت نخســت و 
از ســوخت مایع به عنوان ســوخت 
جایگزین استفاده می کنند. البته در 
فصل سرد سال ســهم گاز از سبد 
تأمین  به دلیل  نیروگاه ها  ســوختی 
پایدار گاز بخــش خانگی و اولویت 
این موضع، کمتر می شــود، اما در 
فصل تابســتان کــه گاز در بخش 
خانگی مصرف کمتری دارد، فرصت 
برای بهره برداری بیشتر نیروگاه ها با 
سوخت گاز مهیاست تا در مجموع 
ســالانه سهم ســوخت گاز از سبد 

سوختی به ۸۰ درصد برسد.
مجید چگنی، مدیرعامل شرکت 

ملی گاز ایران در این باره از افزایش 
بیش از ۳ میلیارد مترمکعبی حجم 
بهار  در  نیروگاه هــا  به  گازرســانی 
امسالن ســبت به همین بازه زمانی 
در ســال ۱۴۰۱ خبــر داد و اعلام 
کرد: حجم گاز ارسالی به نیروگاه ها 
از ابتدای امســال تا پایان بهار، ۲۱ 
میلیــارد و ۸۱۴ میلیون مترمکعب 

بوده است.
 وی بــا بیان اینکه این شــرکت 
در تعامــل حداکثری با وزارت نیرو 
و شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
نیروگاه ها نقش  بــه  با گازرســانی 
بی بدیلــی در حفظ جریــان پایدار 
برق کشور دارد، به ثبت رکورد تازه 
تحویــل گاز بــه نیروگاه ها تا بیش 
از ۳۱۰ میلیــون مترمکعب در روز 
اشــاره کرد که رکوردی تازه در این 

حوزه به شمار می آید.
به گفته معاون وزیر نفت، شرکت 
ملی گاز ایران از ابتدای امســال در 
مقاطــع مختلف با وجــود افزایش 
مصرف گاز در دیگر بخش ها، فراتر 
از برنامــه تعهد خود بــه نیروگاه ها 

گازرسانی کرده است.

مدیــر  جولایــی،  محمدرضــا 
ایران  گاز  ملی  دیسپچینگ شرکت 
هم در تازه ترین گزارش خود درباره 
حجم گازرســانی بــه نیروگاه ها، به 
خبرنگار شــانا گفته اســت که این 
مقــدار در روزهای آغازین مردادماه 
میلیــون   ۳۱۱ روزانــه  امســال 
مترمکعــب بــوده و نیروگاه هــای 
متصل به شبکه گاز کشور همچنان 
از ذخیره ســوخت مایع اســتفاده 

نمی کنند.
شــایان  ذکر اســت نیروگاه های 
متصل به شــبکه گاز کشــور پس 
از بخش خانگی، تجــاری و صنایع 
غیرعمده سهم بیش از ۳۰ درصدی 
از کل مصرف ســالانه گاز کشور را 
به خــود اختصاص داده اند و این در 
حالی است که با توجه  به پراکندگی 
نیروگاه ها در همه استان های کشور، 
زیرساخت های لازم در شبکه انتقال 
و توزیع گاز کشــور به منظور تأمین 
گاز این بخش از سوی شرکت ملی 

گاز ایران اجرایی شده است.
از سویی طبق آمار وزارت نیرو در 
سال ۱۴۰۱ هم حجم تولید کل برق 

میلیارد کیلووات   در کشــور، ۳۷۰ 
ساعت بوده که از این مقدار، ۹۳.۸ 
درصد از طریق نیروگاه های حرارتی 
تولید شده که این مهم نشان دهنده 
نقش بارز شــرکت ملــی گاز ایران 
بزرگ ترین  و  اصلی تریــن  به عنوان 
تأمین کننده سوخت موردنیاز بخش 
انرژی  پایدار  تأمیــن  نیروگاهی در 
موردنیاز در همه بخش های کشــور 

است.
*ســهم ۵۰ درصدی میدان 
مشترک پارس جنوبی در تولید 

برق کشور
از  میدان مشترک پارس جنوبی 
جمله میدان هایی اســت که نقش  
برجســته ای در سوخت رســانی به 
نیروگاه ها و تولید برق کشــور دارد 
تا آنجا که بنا به گفته سیدهاشــم 
اورعی، رئیــس اتحادیه انجمن های 
انرژی ایــران، ۷۰ درصد گاز و ۵۰ 
درصد برق کشــور از ایــن میدان 
و شــاهرگ حیاتی  تأمین می شود 

انرژی کشور است.
 او با اشــاره به وابستگی شدید 
سبد انرژی کشــور به گاز گفت: در 

شرایط عادی ۹۲ درصد برق کشور 
از گاز تولید می شود و کاهش تولید 

گاز بر تولید برق نیز اثرگذار است.
نیروگاه های سیکل  توسعه   *
ترکیبــی باهــدف مقابلــه با 

خاموشی
فراموش کــرد که صنعت  نباید 
نفــت از صنایــع پرمصــرف انرژی 
به ویژه برق در کشــور است، از این  
رو ســاخت نیروگاه تولیــد برق از 
الزام هــای پروژه هــای صنعت نفت 
اســت. به دنبال این هــدف، وزارت 
نفت دولت ســیزدهم سال ۱۴۰۱ 
چند واحــد بخار نیروگاه ســیکل 
ترکیبــی را به منظــور کمــک به 
پایداری برق کشــور به بهره برداری 
رســاند تا با استفاده از افزایش توان 
تولید بــرق از طریــق نیروگاه های 
صنعت نفت، خاموشــی در شــبکه 

برق کشور صورت نگیرد.
 دو واحــد بخار نیروگاه ســیکل 
ترکیبــی بعثــت پــارس جنوبی و 
واحد بخار نیــروگاه غرب کارون از 
جمله واحدهای بخــار نیروگاه های 
صنعــت نفت هســتند که ســال 

۱۴۰۱ عملیاتی شــدند. واحد بخار 
نیروگاه سیکل ترکیبی بعثت پارس 
جنوبی با ظرفیــت ۱۶۰ مگاوات و 
سرمایه گذاری بیش از ۴۵۰ میلیون 
یورو و ۲۳۴ هزار دلار و مبلغ ۳۶۵ 
میلیارد ریال در هفتم شــهریورماه 
۱۴۰۱ با حضور جــواد اوجی، وزیر 
نفت و واحــد دوم بخار این نیروگاه 
نیز به ارزش ۱۴۰ میلیون دلار ۱۱ 
اسفندماه به دستور رئیس جمهوری 
بهره برداری رسید  به  به طور رسمی 
تــا با انتقــال توان خود به شــبکه 
سراسری برق کشور بخشی از فشار 

ناشی از مصرف برق را بکاهد.
 نیروگاه سیکل ترکیبی بعثت هم 
به منظور تأمین کمبود تولید انرژی 
پالایشــگاه های  موردنیاز  الکتریکی 
مســتقر در منطقه کنــگان مربوط 
بــه فازهای ۱۲، ۱۳، ۱۴، ۱۹، ۲۲-

۲۴، مجتمع پالایشــگاهی سیراف، 
شــبکه  پایداری  افزایش  همچنین 
بــرق شــرکت نفــت و گاز پارس 
در منطقــه عســلویه و کنگان، در 
مجــاورت نیــروگاه گازی متمرکز 
ساخته شده است که بخش سیکل 

ترکیبی نیروگاه بعثت در سه بلوک 
با افزایش ظرفیــت تولید برق این 
نیروگاه، پشــتیبانی قابل توجهی از 
تولید پایدار گاز در پالایشــگاه های 

پارس جنوبی خواهد داشت.
 فاز بخار نیروگاه غرب کارون از 
دیگر راهکارهای وزارت نفت دولت 
ســیزدهم در کمک بــه تولید برق 
کشور اســت که هم زمان با افزایش 
ظرفیــت ۱۶۰ مگاواتی این نیروگاه 
هشتم اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ در سفر 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری 

به بهره برداری رسمی رسید.
نیروگاه سیکل ترکیبی یادشده   
شــامل دو واحــد گازی به ظرفیت 
اســمی ۱۶۶ مــگاوات و یک واحد 
بخار به ظرفیت اسمی ۱۶۰ مگاوات 
در مجموع به ظرفیت اســمی ۴۹۲ 
مگاوات در شرایط استاندارد ساخته 
شده اســت.  برای اجرای این طرح 
ســرمایه گذاری  دلار  میلیون   ۳۲۰
شــده اســت که بازپرداخت آن با 
تضمیــن ۲۰ســاله خرید بــرق از 
نیروگاه از ســوی شرکت ملی نفت 

ایران انجام می شود.

حذف خاطره بی برقی با همت صنعت نفت

برق ۳۰ سازمان ملی و استانی پرمصرف تهران قطع شد
با تداوم گرمای هوا و رکورد شکنی های پی در پی مصرف برق کشور، برق ۳۰ سازمان ملی و استانی پرمصرف دیگر در شهر تهران قطع شد، اداراتی که همکاری نکرده اند به مراجع ذیربط نیز معرفی می شوند. به گزارش 
کائنتا و به نقل  از شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ؛ مدیرعامل این شرکت با قدردانی از همراهی عموم مشترکان برق شهر تهران در مدیریت مصرف انرژی و کاهش بار شبکه در ساعات اوج مصرف بار ضمن اشاره 
به تداوم موج گرما در کشور و لزوم صرفه جویی هرچه بیشتر در مصرف برق، بار دیگر به اداراتی که همکاری لازم را در اجرای طرح های مدیریت بار نداشته اند هشدار داد و تاکید کرد فهرست اداراتی که اقدام به اجرای 
مصوبه هیات دولت در خصوص مدیریت مصرف برق نکرده اند به مراجع ذیربط اعلام خواهد شد. »کامبیز ناظریان« خاطرنشان کرد از ابتدای خردادماه سال جاری تاکنون بیش از ۴۰۰ دستگاه اداری پرمصرف در شهر 
تهران مشمول قطع برق شده و اسامی برخی از این ادارات نیز جهت آگاهی عموم شهروندان منتشر شده است. وی با بیان این که برق ۳۰ اداره پرمصرف پایتخت به دلیل خودداری از کاهش مصرف برق توسط عوامل فنی 
این شرکت قطع شد خاطرنشان کرد: تمامی مشترکان اداری پایتخت مجهز به کنتورهای هوشمند هستند و مصرف برق آنان تا پایان فصل گرما به صورت لحظه ای توسط کارشناسان این شرکت در رصدخانه شبکه برق و 
انرژی شهر تهران پایش خواهد شد. »ناظریان« در ادامه از پرداخت ۶۰ میلیارد تومان پاداش به مشترکان بخش خانگی شهر تهران طی سال جاری خبر داد و یادآور شد: بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار مشترک خانگی 

در تهران به دلیل کاهش مصرف برق نسبت به سال گذشته مشمول دریافت پاداش شده اند.

مدیرکل دفتر مدیریت امور مشتریان توانیر:

یک سوم مشترکان خانگی برق پاداش صرفه جویی دریافت کردند

موج جهانی افزایش 
قیمت بنزین

خبر

خبر
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سخنگوی صنعت آب: برنامه مهار آب های شیرین ورودی به دریاها در دستور کار قرار گرفت
ســخنگوی صنعت آب گفت: وزارت نیرو مطالعات جامع آب های ورودی به دریا را در دســتور کار قرار داده و نتایج این مطالعات در میزان آب ورودی به دریای  خزر، خلیج فارس و دریای عمان نهایی شــده است. فیروز 
قاسم زاده درباره برنامه مهار آب های شیرین ورودی به دریا اظهار داشت: مهار آب های شیرین ورودی به دریا و جلوگیری از شوری آنها و نیز استفاده از آنها برای مصارف داخل کشور، یکی از دغدغه های مدیریت آب کشور 
بوده است. وی افزود: طبق ارزیابی های انجام شده، حجم قابل توجهی از رواناب ناشی از بارندگی ها و سیلاب های تولیدی در شمال و جنوب کشور وارد دریا می شود و استحصال همین میزان آب از طریق آب شیرین کن های 
دریا هزینه های بسیار گزافی را به دنبال خواهد داشت. سخنگوی صنعت آب کشور تصریح کرد: در حال حاضر وزارت نیرو مطالعات جامع آب های ورودی به دریا را در دستور کار قرار داده و نتایج این مطالعات در میزان 
آب ورودی به دریای  خزر، خلیج فارس و دریای عمان نهایی شده است. وی تاکید کرد: بر اساس نتایج این مطالعات و استخراج حجم روانآب مازاد بر ظرفیت سازه های فعلی و حق آب های زیست محیطی رودخانه و دریا، 
سازه های مختلفی نظیر مخازن ساحلی، سدهای لاستیکی، بندها و سدهای مخزنی پیشنهاد شده است که عملیات اجرایی آنها با بهره گیری از ظرفیت های قانونی در حوزه طرح های زودبازده و نیز اخذ ردیف های اعتباری 
جدید در حال پیگیری است.

از سوی شرکت ملی گاز ایران؛

تعرفه های مصوب گازبها برای سال ۱۴۰۲ اعلام شد
شــرکت ملــی گاز ایــران تعرفه  
گازبهای مصوب امسال را طبق قانون 
بودجه کل کشــور اعلام و ابلاغ کرد.

به گزارش  ســرزمین پویا به نقل از 
شــرکت ملی گاز ایــران، تعرفه های 
مصوبه ۲۱ خرداد ماه امسال به منظور 
اجرای جزء )۱( بند )ز( تبصره )۱۵( 
و بند )ل( تبصره )۱۵( قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ ابلاغ شــده است. این 
تعرفه ها به صــورت پلکانی و در قالب 
۱۲ پله تدوین و ابلاغ شــده و تعرفه 
هر پله به مصارف مازاد بر پله پیشین 

اعمال خواهد شد.
تعرفه بخش خانگــی ۲۱ خرداد 
ماه امســال ابلاغ شده و صورتحساب 
مشترکان از ابتدای امسال بر اساس 

تعرفه جدید محاسبه می شود.
تعرفه هر پله در دوره ســرد سال 
دقیقاً مشــابه تعرفه های ابلاغی سال 
۱۴۰۱ اســت و صرفاً الگوی مصرف 
براســاس آخرین اطلاعات مصرف و 
شرایط آب و هوایی کشور و با هدف 
کاهش هزینــه خانوارها تغییر یافته 

است.
 الگوی مصرف متناسب با مناطق 
جغرافیایــی و اقلیــم آب و هوایــی 
شهرهای کشــور تعیین شده است و 
مشترکان در شهرهای مختلف طبق 
وضعیت آب و هوایی محل مصرف از 

الگوهای متفاوتی برخوردار هستند.

از سویی به منظور اعمال دقت نظر 
و بررسی شرایط آب و هوایی مناطق 
مختلف کشور، اقلیم های آب و هوایی 
از سوی پژوهشکده هواشناسی کشور 
تعیین و به شــرکت ملــی گاز ایران 

اعلام می شود.
ماننــد  ابلاغــی  تعرفه هــای  در 
سال های گذشته تعرفه مشترکان کم 
مصرف )سه پله ابتدایی( هیچ تغییری 
نکرده است و صرفاً تعرفه مشترکان 
پــر مصــرف مانند ســال ۱۴۰۱ در 
هر پله تعیین شــده است همچنین 
بــه منظور تشــویق مشــترکان به 
صرفه جویی و استفاده از راهکارهای 
بهینه سازی مصرف گاز طبیعی، تعرفه 
پله های ۱۱ و ۱۲ )مشــترکان بسیار 
پر مصرف(، به ترتیب ۵۰ و ۶۰ هزار 

ریال است.
ســقف مصرف متعارف هر اقلیم 
برابر با ســقف مصرف پله ۳ هر اقلیم 
اســت. در دوره گرم ســال به دلیل 
تعرفه  گرمایشــی،  مصــارف  حذف 
همه اقلیم های آب و هوایی مشــابه 
با  به منظور مساعدت  است.همچنین 
مشترکانی که برای سرمایش از چیلر 
اســتفاده می کنند تعرفه پله های ۱۱ 
و ۱۲ دوره گرم ســال به نسبت سال 

۱۴۰۱ کاهش یافته است.
بر اساس این گزارش، کسانی که 
در دوره گــرم ســال از گاز طبیعی 

برای مصارف سرمایشــی اســتفاده 
می کنند، ضروری است از تجهیزات 
بهینه سازی شــده و با بازده انرژی 
بالا اســتفاده گنند تــا هزینه های 

مربوطه را کاهش دهند.
گازبهــای افــراد زیــر پوشــش 
سازمان های حمایتی در دوره سرد و 
گرم سال تا سقف مصارف پله ۳ آنها 
رایگان است و تنها گازبهای مصارف 
مــازاد بر پلــه ۳ را پرداخت خواهند 
کــرد. همچنین مشــوق هایی برای 
تشویق مشترکان به صرفه جویی در 
بازه ۱۶ آذر تا ۱۵ اســفند ماه در نظر 

گرفته شده است.
بر این اســاس، در صورت کاهش 
حداقل ۱۰ درصدی مصارف خانگی 
به نسبت دوره مشــابه سال ۱۴۰۱، 
به ازای هر متــر صرفه جویی مبلغی 
معادل ۵ برابر هزینه فرآورش، انتقال 
و توزیع به مشترک پرداخت خواهد 
شــد. این مبلغ تا ســقف ۳۵ درصد 
صرفه جویی قابل پرداخت خواهد بود.

صــورت  در  دیگــر،  ســوی  از 
صرفه جویــی بیــش از ۱۰ درصدی 
اماکن  مدارس، دانشگاه ها، خیریه ها، 
ورزشــی و مذهبــی، مجتمع هــای 
تجاری و اماکن گردشــگری، به ازای 
هر یــک واحد درصــد صرفه جویی، 
مشــمول تخفیف هزینه گازبها دوره 
صورتحســاب تــا ۱۰ واحــد درصد 

خواهند شــد. این تخفیــف گازبها 
تا ســقف ۴۰ درصد قابــل اعمال در 

صورتحساب دوره است.
بر اســاس ابلاغیه شــورای عالی 
امنیت ملی، گازبهای مشترکانی که 
در بازه زمانی ۱۵ دی ماه تا ۱۵ بهمن 
ماه حداکثر ۷۰ درصــد مصرف پله 
ســوم اقلیم مربوطه را داشته باشند 
به صورت ۱۰۰ درصد رایگان محاسبه 

خواهد شد.
مشترکان غیر خانگی با ظرفیت ۵ 
هزار متر مکعب در ســاعت و بیشتر 

در صورتی که در دوره ســرد ســال 
حداقــل در ۵ روز متوالــی مصارف 
خود را نســبت به روزهای گذشــته 
خود حداقل ۳۰ درصد کاهش دهند 
متناســب با حجــم گاز صرفه جویی 
شده مشــمول۱۰ درصد بخشودگی 

گازبهای دوره خواهند شد.
ممنوعیت های قانونــی از ابتدای 
آذر تا پایان بهمن ماه شامل استفاده 
از گاز طبیعــی به منظــور گرمایش 
استخرهای خانگی، استفاده از وسایل 
انرژی بر در فضای باز و فروش گاز به 

مراکز استخراج رمز ارز است.
تجــاری،  مشــترکان  تعرفــه 
گردشــگری و صنایع دستی و کوره 
هــای آجر از ۲۱ خــرداد ماه ۱۴۰۲ 
مشابه تعرفه مشترکان صنعتی کشور 
خواهد بود. همچنین مشترکان دولتی 
در صورتی که در بــازه ۱۶ آذرماه تا 
۱۵ اسفند ماه، مصارف خود را نسبت 
مصارف ســال گذشــته ۲۰ درصد 
کاهش ندهنــد، گازبهای دوره آنها با 
۵۰ درصد افزایش محاســبه خواهد 

شد.

عضو هیات نمایندگان استان هرمزگان:

کیفیت آب آب شیرین کن ها مناسب نیست
عضو هیات نمایندگان استان هرمزگان گفت: کیفیت آب آب شیرین کن ها 
مناسب نیست، مثلا در شهرســتان سیریک آبی که از محل آب شیرین کن 
اســتحصال می شــود کیفیت لازم را برای شرب ندارد و بیشــتر در موارد 
بهداشتی به مصرف می رسد. این آب هم به لحاظ رنگ و هم طعم فرق دارد 

حتی باعث خوردگی شبکه های داخل منازل می شود.
حســین رئیســی، نماینده مجلس درباره اوضاع آب در استان هرمزگان 
اظهار داشــت: متاســفانه در برخی نقاط اســتان بخصوص شرق مشکلات 
عدیده ای در بخش تولید و خطوط انتقال و توزیع آب داریم، در حال حاضر 
مردم میناب ، رودان و برخی مناطق بخش مرکزی دچار مشکلاتی هستند، 
در بخش بشاگرد دو خط انتقال یکی از سد جگین به مرکز شهرستان و یک 
خط انتقال از سد سهران به سمت گوهران انجام شده اما روی خطوط آنتنی 
که باید آب را به شبکه های روستایی منتقل کند هنوز کاری انجام نشده و در 

واقع آب جز مناطق محدودی در اختیار مردم قرار نگرفته است. 
وی افزود: مردم غرب شهرســتان جاســک واقعا با کمبود و تنش جدی 
مواجهند، حتی مدت های طولانی آب در شبکه موجود نیست البته اقداماتی 
انجام شــده که نیاز است تسریع شود، در بخش مرکزی شهرستان سیریک 
نیز کمبود آب داریم که اگر شــبکه هایی که طراحی شده و در دست اقدام 
اســت سرعت گرفته و به سرانجام برسد پیش بینی می شود عمده مشکلات 

مرتفع خواهد شد. 
این نماینده مجلس گفت: اکثر پروژه های در دســت اجرا پروژه های سفر 
استنای دولت هســتند و مردم منتظر اقدام عملی اند تا مشکل کم آبی رفع 

شود.
وی بیان داشت: برخی مناطق بعضا بیش از چند هفته آب به شبکه وصل 

نمی شود و مردم به صورت آزاد آب مورد نیاز خود را تامین می کنند.
عضو هیات نمایندگان اســتان هرمزگان خاطرنشان کرد: در حال حاضر، 
در برخی موارد احداث آب شیرین کن در دستور کار است و در برخی مناطق 
نیز از آب شیرین کن استفاده می شود اما کیفیت آب آب شیرین کن ها مناسب 
نیست، مثلا در شهرستان سیریک آبی که از محل آب شیرین کن استحصال 
می شــود کیفیت لازم را برای شرب ندارد و بیشــتر در موارد بهداشتی به 
مصرف می رسد. این آب هم به لحاظ رنگ و هم طعم فرق دارد حتی باعث 

خوردگی شبکه های داخل منازل می شود.

مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز ایران از طرح تعویض چهار میلیون و ۱۰۰ هزار 
بخاری فرســوده با بخاری های راندمان بالا خبر داد و گفت: فراخوان شناســایی و 

ارزیابی سرمایه گذاران برای اجرای این طرح منتشر شده است.
شــهرام اسدپور در نشستی خبری در خصوص جزییات اجرای این طرح اظهار 
کرد: در این زمینه فراخوانی منتشر شده است تا سرمایه گذاران شناسایی و ارزیابی 

شوند.
وی اضافــه کرد: هــدف اجرای این طرح کاهش مصرف گاز طبیعی اســت تا 
زمانی که از تجهیزات و تکنولوژی های بهتر استفاده نکنیم وضعیت مصرف اصلاح 
نمی شــود به همین دلیل اجرای این طرح نمی تواند به افزایش بهره وری و کاهش 

مصرف گاز کمک کند.
مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز ایران با بیان این که سرمایه  گذارانی که منتخب 
می شوند برای شش ماه اول طرح پیش بینی شده که در صورت ایجاد مشکل در 
بخاری تعویض صورت بگیرد دو ســال نیز خدمــات گارانتی و همچنین به مدت 
۱۰ ســال خدمات پس از فروش اجرایی شود در نتیجه اجرای طرح به میزان گاز 

صرفه جویی شده گواهی صادر و به سرمایه  گذاران تعلق می گیرد.
اســدپور با بیان این که هدف اجرای طرح پنج ســال ترســیم شده که دراین 
مــدت چهار میلیــون و ۱۰۰ هزار بخاری تعویض می شــود، ادامه داد: در صورت 
افزایش تقاضا مجدد مجوز اخذ خواهد شــد تا بتوانیم تقاضای بیشتر را نیز پاسخ 
دهیم. مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز ایران با بیان این که سقف صرفه جویی برای 
بخاری ها با برچســب انرژی A معادل ۴۶۶ مترمکعب در سال و برای بخاری های 
گرید B معادل ۳۷۸ مترمکعب در نظر گرفته شده است گفت: سرمایه  گذاران به 
نسبت برخورداری از امکانات، تجهیزات، مدیریت و نیروی انسانی متخصص سرمایه 

گذاری کمتری خواهند کرد.
به گفته مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز ایران، اولویت ما برای اجرای این طرح 
خانوارهای نهادهای عمومی، بهزیستی و کمیته امداد است اما به طور کلی اسقاط 
بخــاری با بــازده پایین و متناظر آن نصب و راه اندازی بخــاری با راندمان بالا در 

بخش های دیگر نیز مورد نظر است.
اســدپور با بیان این که سرمایه گذار باید این توان را داشته باشد که حداقل ۱۵ 
هــزار بخاری راندمان پایین را در ماه تعویــض و بخاری راندمان بالا را نصب و راه 
اندازی کند، تصریح کرد: به طور مثال هر سرمایه گذاری که اعلام کند که می تواند 
۱۰۰ هــزار بخاری را تعویض کند بایــد در ابتدای امر توان مالی تعویض ۲۵ هزار 
بخاری را داشته باشد. همچنین در منطقه محل فعالیت دفتر خدمات پس از فروش 
موجود باشد. به گفته مدیرعامل شــرکت بازرگانی گاز ایران بخاری ها باید مهر و 
گواهی استاندارد داشته باشند، اظهار کرد: معیار ارزیابی سرمایه  گذاران در سامانه 
الکترونیک دولت بارگذاری شــده و توان مالــی، تجهیزات، توان مدیریتی، نیروی 
انسانی و حداقل توان برای ســرمایه  گذاری جز معیارهای ما برای جذب سرمایه 

گذار در این بخش است.
مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز ایران با اشاره به زمان اجرای طرح گفت: یک ماه 
برای تعیین سرمایه  گذار زمان تعیین کرده ایم و این طرح باید در طول پنج سال نیز 
اجرایی شود اما تا زمانی که سرمایه گذار مشخص نشود نمی توان جزییات بیشتری 

را اعلام کرد با این حال برنامه  ریزی هایی در این حوزه نیز صورت گرفته است.

حــال این روزهای مردم روســتاهای قشــم خوب 
نیســت، زیرا دوباره تابستان و گرمای بی سابقه جنوب 
فرا رسیده اســت و مردم آب ندارند. دردهای ادامه دار 
قشموندان و وعده های تکراری و بی سرانجام مسئولان 
در بیان و نوشتار نمی گنجد. از جمله این گفته وزیر نیرو 
در تاریخ یک فروردین ۱۴۰۱ مبنی بر اینکه ظرف یک 
سال تمام مردم جزیره از آب شرب برخوردار می شوند 

از خاطره ها پاک نشده است.
عدم دسترسی به آب شرب پایدار و بهداشتی، یکی 
از مهمترین مشکلات پیش روی روستانشینان و جزیره 
نشینان اســت که هر سال با فرارسیدن فصل تابستان 

بیش از پیش خود را نمایان می سازد.
براساس شــرح وظایف تعیین شده از سوی دولت، 
آبرســانی در روستاهای قشم و همچنین شهر درگهان 
با آبفای هرمزگان است، اما همچنان تولید آب شیرین 
به اندازه نیاز مردم نیســت و از طرفی شــبکه آبرسانی 

فرسوده  موجب شده تا این آب اندک هم به موقع و به 
صورت مناسب به دست مردم نرسد.

آب رسانی در روستاهای غرب جزیره به این صورت 
اســت که هرچندروز یکبار )معمــولا ماهی یکبار( آب 
شــرب در لوله جریان پیدا می کند و اهالی روستا آب 
انبارهای موجود در خانه های را پر می کنند و ســپس 
آب قطع می شــود، اما برخی روستاهای غرب جزیره 
بیش از ۱۰۰ روز اســت که دسترســی به آب نداشته 
است و مجبور هســتند آب را به صورت آزاد و با تانکر 
خریــداری کنند و هزینــه خرید هر تانکــر آب برای 
روستانشینان بین ۴۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان است که با 
توجه به توان مالی روستانشینان هزینه بالایی به حساب 
می آید. چندســالی است که هر بار از مسئولان آبفا در 
خصوص مشــکلات آبرسانی در غرب جزیره سوال می 
شود، وعده های تکراری و بی سرانجام می دهند و این 
وعــده ها در مصاحبه بعد تکرار می شــود. یکی از این 
قول ها، بهره برداری از آب شــیرین کن باسعیدو است 
که بیش از ۲ سال است وعده داده شده اما عملی نمی 

شود.
*آب شیرین کن باســعیدو دو ماه دیگر وارد 

مدار بهره برداری می شود
مدیرعامــل آبفای هرمــزگان در بازدیــد و پایش 
زیرساخت های آبرسانی جزیره اظهار کرد: طی دو ماه 
آینده این آب شــیرین کن تکمیــل و آب تولیدی آن 
بین ۱۳ روســتای غرب جزیره از روستای باسیعدو تا 

روستای چاهو شرقی توزیع شود. عبدالحمید حمزه پور 
در این بازدید به اضافه شــدن ظرفیت جدید شــیرین 
ســازی آب دریا در جزیره قشم اشاره کرد و گفت: طی 
دو ماه آینده ظرفیتی بالغ بر ۴۰۰۰ متر مکعب در شبانه 
روز به تولید آب قشــم در باسعیدو واقع در منتها الیه 
جزیره قشــم اضافه می شود که با وارد مدار شدن آن، 
مشکل دیرینه تامین آب ۱۳ روستا با جمعیتی بالغ بر 
۱۲ هزار نفر مرتفع خواهد شــد. وی افزود: با وارد مدار 
شدن این سایت نمک زدایی، بالغ بر ۲۰ درصد به تولید 
آب شیرین در جزیره قشم افزوده می شود. مدیرعامل 
آبفا، هزینه اجرایی این تاسیســات شیرین سازی آب 
دریا که با مشــارکت بخش خصوصی در حال احداث 
اســت، ۱۳۰۰ میلیارد ریال عنوان کرد. به گفته حمزه 
پور، با هدف دســتیابی مردم به آب شــرب پایدار، ۲۰ 
کیلومتر خط انتقال و مخزن ۳۰۰۰ متر مکعبی با اعتبار 
۹۰۰ میلیارد ریال نیز در این مجتمع آبرسانی در قالب 
جهاد آبرســانی در حال احداث اســت. اما جالب است 
توجه اســت که سال گذشته، ۱۶ شهریور گفت وگویی 
از مدیر آب و فاضلاب جزیره قشــم در رسانه ها منتشر 
شد که وعده افتتاح این آب شیرین کن را تا پایان سال 
۱۴۰۱ داد. محمدرضــا بلوکــی در این مصاحبه اظهار 
کرد: این آب شــیرینکن با ظرفیت ۴۵۰۰ مترمکعب و 
پیشــرفت فیزیکی افزون بر ۳۰ درصد تا پایان امسال 
به بهره بــرداری خواهد رســید. در خصوص جانمایی 
زمین سایر آب شیرین کن های جزیره همچون سلخ، نیز 
وعده های تکراری داده شده است، ۲۴ فروردین ماه سال 
گذشته سلمان افروشه، مدیر وقت آب و فاضلاب قشم 
اظهار کرده بود: آب شــیرین کن های تورگان و سلخ در 

انتظار جانمایی و تخصیص زمین هستند.

مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز ایران اعلام کرد؛

تعویض ۴ میلیون و ۱۰۰ هزار بخاری فرسوده با بخاری راندمان بالا

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش خبر داد؛
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران از میانگین مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر بنزین در کشور 
خبر داد و گفت: با توجه به پیش رو بودن سفرهای تابستانی و 

ایام اربعین این عدد باز هم افزایش می یابد.
جلیل سالاری با بیان اینکه مصرف بنزین کشور در روزهای 
گذشــته اعدادی نظیر ۱۲۷ میلیون لیتر را ثبت کرده است و با 
توجه به میانگین کنونی مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر بنزین 
در کشور، پیش بینی می کنیم این عدد با توجه به پیش رو بودن 
سفرهای تابستانی و ایام اربعین باز هم افزایش یابد که نیازمند 
مدیریت مصرف از ســوی مردم اســت. مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران تأکید کرد: روزانه ۸۰۰ 
هزار خودرو از حومه وارد کلانشــهر تهران می شــود که بیشتر 
تک سرنشــین هســتند و مصرف را اضافه می کنند، همچنین 
بخشی از افزایش مصرف مربوط به استفاده از کولر خودروها در 
تابستان گرم امسال است، البته مواردی نظیر معاینه فنی و ... نیز 
وجود دارد که اگر رعایت شود در مقدار مصرف تأثیرگذار است. 
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش با اشاره به افزوده شدن 
سالانه دو میلیون خودرو به ناوگان حمل ونقل کشور بیان کرد: 
حجم خودرویی که روزانه به ناوگان حمل ونقل کشــور افزوده 
می شــود، معادل مصرف یک پالایشگاه و بدون رعایت تناسب 
عرضه و تقاضا اســت. سالاری تصریح کرد: این تعداد خودرو در 

شــرایطی به ناوگان افزوده می شود که هیچ خودرویی از چرخه 
خارج نمی شــود و اگــر بخواهیم مصرف این تعــداد خودروی 
ورودی را به مصارف پیشــین تحمیل کنیم، عدد قابل توجهی 
اســت، بنابراین نیاز اســت در بحث تعداد خودروی در چرخه، 
بهینه سازی و مدیریت مصرف این خودروها و خروج خودروهای 
فرســوده، توازنی بین تعداد خودرو و مقدار عرضه این خودروها 
پیش بینی شود که سرمایه ملی کشور سوزانده نشود. مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران درباره 
وضع استفاده مالکان خودروها از کارت سوخت شخصی گفت: 
با اجرایی شدن طرح سامان دهی کارت های سوخت جایگاه ها، 
مقدار اســتفاده مردم از کارت سوخت شخصی به بیش از ۶۰ 
درصد رســیده اســت. طبق قانون بودجه ۱۴۰۲، وزارت نفت 
موظف شده است مقدار استفاده مردم از کارت سوخت شخصی 

را تا پایان شهریورماه امسال به بیش از ۹۰ درصد برساند.

براســاس آخرین آمار اعلام شده از مخازن سدهای پنج گانه 
استان تهران تا ۳۱ تیرماه حجم مخازن این سدها ۳۱ میلیون 

مترمکعب کاهش یافته است.
کاهش بارندگی ها در پایتخت و تغییر اقلیم موجب شده تا 
سدهای تهران تشنه تر از سال گذشته باشند. طبق آمار وضعیت 

مخازن سدهای پنج گانه تهران به جز یک سد کاهشی است.
در حال حاضر ســد امیرکبیــر ۱۵۴ میلیون مترمکعب آب 
دارد که نســبت به ســال قبل که ۱۲۵ میلیون مترمکعب آب 
داشــت ۲۸ درصد رشد داشته اســت، اما وضعیت در سد لار و 
ماملو اینگونه نیســت. در سد لار حجم کل مخزن ۶۶ میلیون 
مترمکعب است که نسبت به سال قبل که ۸۷ میلیون مترمکعب 
آب داشته ۲۱ میلیون مترمکعب منفی است و نسبت به وضعیت 
نرمال که می بایســت ۱۸۵ میلیون مترمکعب در این ســد آب 

داشته باشد ۱۱۹ میلیون مترمکعب کمتر است.
در ســد ماملو نیــز ۴۶ میلیون مترمکعــب آب در مخزن 
ســد وجود دارد که نسبت به ســال قبل که عددی معادل ۵۸ 
میلیون مترمکعب بوده شاهد کاهش ۱۲ میلیون مترمکعبی آب 
هستیم. براساس آمار اعلام شــده حجم مخزن نرمال این سد 
۱۵۹ میلیون مترمکعب ثبت شــده که نسبت به این عدد نیز 

۱۱۳ میلیون مترمکعب کاهش را مشاهده می کنیم
همچنین وضعیت مخزن ســد لتیان بیانگر کاهشــی ۱۳ 
میلیون مترمکعبی منابع آبی در این ســد است در حال حاضر 

ســد لتیان ۴۲ میلیون مترمکعب آب دارد که این عدد در سال 
قبل ۵۵ میلیون مترمکعب بوده است.

سد طالقان نیز ۲۳۹ میلیون مترمکعب آب دارد که نسبت 
به سال قبل که عددی معادل ۲۵۲ میلیون مترمکعب بوده ۱۳ 

میلیون مترمکعب کاهش داشته است.
در حال حاضر ســدهای پنج گانه استان تهران ۵۴۷ میلیون 
مترمکعب آب دارد که نســبت به ســال قبل که عددی معادل 
۵۷۸ میلیون مترمکعب بــود ۳۱ میلیون مترمکعب کاهش را 
نشــان می دهد. حجم مخزن نرمال ســدهای پنج گانه تهران 
تا انتهای تیرماه می بایســت ۹۱۵ میلیون مترمکعب باشد که 
مقایسه حجم مخزن سال جاری با سال نرمال نیز بیانگر کاهش 

۳۶۸ میلیون مترمکعبی مخازن سدهای تهران است.

سدهای تهران چقدر آب دارند؟مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر بنزین در کشور

ســخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس با اشــاره به جلسه کمیسیون درباره حق آبه 
هیرمند گفت: در این جلسه قرار شد وزارت خانه های نیرو و خارجه برنامه ها و سیاست های 
عملیاتی خود برای تثبیت، استمرار و افزایش حقابه ایران از رودخانه هیرمند ارائه کنند. 
علی خضریان در توضیح جلسه کمیسیون اصل نود قانون اساسی مجلس شورای اسلامی 
گفت: این جلسه برای بررسی عملکرد دستگاه های مسئول پیرامون استحصال، تثبیت و 
اســتمرار حقابه ایران از رودخانه هیرمند با حضور استاندار استان سیستان و بلوچستان، 
معاونین وزارتخانه های خارجه و نیرو، مسئولین وزارت جهاد کشاورزی و نمایندگان استان 
سیستان و بلوچستان تشکیل شد. وی توضیح داد: بر اساس بخشی از بند »د« تبصره ۸ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ دولت مکلف است جهت تثبیت، استمرار و افزایش حقابه ایران از 
رودخانه هیرمند، اقدام سیاسی، اقتصادی و عمرانی لازم را در چهارچوب اعتبارات مصوب 
به عمل آورد. وزارت امور خارجه موظف اســت گزارش عملکرد این موضوع را هر سه ماه 
یک بار به کمیســیون های امنیت ملی و سیاست خارجی، انرژی و کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی ارائه دهد. وی گفت: پس از ارائه توضیحات 
از سوی مسئولین مربوطه مقرر شد وزارت نیرو طی دو هفته و وزارت امور خارجه نیز طی 
یک ماه آینده برنامه ها و سیاست های عملیاتی خود را به منظور تثبیت، استمرار و افزایش 
حقابه ایران از رودخانه هیرمند ارائه کنند. خضریان همچنین بیان کرد: مراحل ساخت سد 
ماشکید سراوان از سال ۹۶ آغاز شده اما متأسفانه به دلیل کمبود منابع متوقف شده، به 
دلیل نبود این سد سالانه بیش از یک میلیارد متر مکعب روان آب از کشور خارج می شود. 
در حالی که می توان با استفاده از آن بخش زیادی از مشکل کم آبی منطقه را برطرف کرد؛ 
بر همین اساس مقرر شد نشستی با حضور مسئولین وزارت نیرو، سازمان برنامه و بودجه و 

مسئولین استانی در کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس برگزار شود. 

وزراتخانه های نیرو و خارجه مکلف به ارائه برنامه 
برای افزایش حقابه هیرمند به مجلس شدند

تابستان گرم و دوباره بی آبی

قشم جزیره فراموش شده!

خبر

خبر
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در پی انتشــار اخباری مبنی برجذب ۴۰۰ نیروی انســانی 
در وزارت فرهنــگ و ابهامات ، ســید محمود اســلامی معاون 
توســعه مدیریت و منابع انسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

توضیحاتی ارائه کرد.
به گزارش  ســرزمین پویا به نقــل از مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، معاون توسعه 
مدیریت و منابع انسانی، اخبار منتشر شده در رسانه ها را جعلی 
خواند و خبر کسب مجوز برای استخدام از طریق آزمون رسمی 
را هدیه ای از ســوی وزیر فرهنگ بــرای خانواده فرهنگ و هنر 
دانست که وارونه جلوه داده شده و صرفا آن را جنجال رسانه ای 

توصیف کرد.
 وی ضمن اشــاره به فقر نیروی انســانی کارآمد و عدم امکان جذب نخبگان، بویژه در شهرستان های کمتر برخوردار گفت: طی 
۲ سال گذشته با تلاش های بی وقفه ای که صورت گرفت، پس از جلسات متعدد کارشناسی و پیگیری های مجدانه وزیر محترم در 
دولت، ســرانجام سازمان اداری و استخدامی کشــور، مجوز جبران بخشی از کمبود نیروی انسانی این وزارتخانه را بر اساس آزمون 

سراسری صادر کرد.  
معاون توسعه و مدیریت منابع افزود: قریب به ده سال است بیش از دو هزار نیرو از وزارتخانه بازنشسته شده و هیچگونه امکان 
جذبی در هیچ سطحی تاکنون صورت نگرفته است و بیش از ۲۵۰۰ پست خالی در ستاد و شهرستان ها وجود دارد. این در حالی ست 
که بسیاری از شهرستان ها فقط با یک نفر مسئول اداره بدون هیچ کارمندی اداره می شود. وی ضمن تاکید بر ضرورت جذب نیروی 
انســانی جوان، متعهد و انقلابی تصریح کرد: طبق مجوز صادره، همه متقاضیان محترم، بر اســاس ضوابط و مدارک لازم بر حسب 

مشاغل مشخص و طی فرایند آزمون رسمی و طرح جذب نخبگان، امکان شرکت در آزمون را خواهند داشت.  
معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به انتشار اخبار جعلی که در جهت ایجاد ناامیدی 
و تلخ کردن کام مردم در جامعه شــکل می گیرد، اظهار داشــت: اگر با کلمه جوان مشکل دارند که حتما نیروی جدید باید جوان و 
تازه نفس باشد، توقع نیست که غیر جوان یا بازنشسته به کارگرفته شود. اگر با کلمه حزب اللهی مشکل دارند که واژه قرآنی برای 
خطاب به مومنین هست و جوانان جامعه ایمانی ایران هم به قول آقای وزیر اکثریت قریب به اتفاقش جوانان حزب اللهی هستند، 

پس این همه جنجال برای چیست؟
اســلامی خاطرنشــان کرد: همه علاقمندان و جوانان عزیزی که مایل به خدمت در این دستگاه فرهنگی و هنری اصیل کشور 
هستند صرف نظر از اینکه کدامشان در آزمون های استخدامی حائز امتیاز بشوند، به عنوان یک جوان ایرانی مسلمان و حزب اللهی 
شایسته تکریم و احترام هستند و این روزها و شب ها متعلق به همه همین جوانان است که صاحبان عشق به اباعبدالله الحسین)ع( 

و ایران اسلامی هستند.
وی یادآور شد: در مظلومیت همیشگی دستگاه فرهنگ کشور همین بس که نزدیک به یک دهه هیچ مجوزی برای تقویت بنیه 
نیروی فرهنگی و هنری آن نداده اند و زمانی که با ده ها مشکل و یک حرکت جهادی و حمایت دولت محترم، انواع مجوزهای لازم 
برای ورود جوانان نخبه در کنار هنرمندان باتجربه فراهم می شود بازهم مورد هدف انواع شایعات تخریبی قرار می گیرد و البته این 

بواسطه اهمیت مقوله فرهنگ و هنر است.

هــزار و ۶۵۹ نفر از ســینماگران فاقد مســکن در فراخوان 
طرح مســکن سینماگران ثبت نام کردند. این در حالی است که 
سینماگران استان ها تا پنجم مردادماه سال جاری فرصت دارند تا 

در این طرح شرکت کنند.
به گزارش  ســرزمین پویا به نقــل از اداره کل روابط عمومی 
سازمان سینمایی؛ محمد خزاعی با اعلام این خبر گفت: مسکن 
یکی از مهم ترین دغدغه های بخش بزرگی از خانواده سینماست 
که خوشبختانه، پس از تصویب این طرح در اولین جلسه شورای 
عالی ســینما، همکاران بنده در ســازمان سینمایی بررسی ها و 
تعاملاتی گسترده ای را آغاز کرده اند تا شرایط برای تحقق این امر 

دست کم برای جمعی از خانواده سینما که تاکنون از هیچگونه تسهیلات مسکن برخوردار نبوده اند، مهیا شود.
وی با اشــاره به اهتمام این سازمان در پیگیری مسائل مختلف در حوزه رفاه، معیشت و بیمه سینماگران در سال ۱۴۰۲ افزود: 
پیگیری مســکن سینماگران در کنار ارتقا و ترمیم بیمه سینماگران از اولویت های سازمان در سال جدید است که خوشبختانه در 
خصوص بهبود وضعیت بیمه، جلسات خوبی با مسئولان سازمان تامین اجتماعی داشته ایم و کمیته ای مشترک در این زمینه فعال 

شده و تاکنون مقدمات و مذاکرات خوبی در راستای مسکن صورت گرفته است.
رئیس سازمان سینمایی با اشاره به معضل عمومی مسکن در کشور افزود: طبعا خانواده سینما نیز به عنوان بخشی از جامعه از 
دغدغه های معیشتی مردم و جامعه مستثنی نیستند و به استثنای افرادی خاص و تعدادی سلبریتی در این حوزه، خیلی ها، فاقد 
مسکن هستند. البته باید اشاره کرد که متاسفانه، در گذشته، به دلایل مختلف اقدام جامع و پایدار و تمرکز لازم در این حوزه برای 
ســینماگران انجام نشده بود. وی خاطرنشان کرد: بعد از پیگیری های موثر از طریق وزیر محترم ارشاد و سازمان سینمایی با مراکز 
ذیربط و تصویب این طرح در شورای عالی سینما، امیدواریم با مساعدت شورا و موافقت معاون اول رئیس جمهوری این طرح اجرایی 
شود. خزاعی، اجرایی شدن این توافق را اقدامی مهم در خانه دار شدن سینماگران واجد شرایط و نیازمند خواند و ادامه داد: از همه 

ظرفیت های سازمان سینمایی، نهادها و ارگان های دیگر برای تحقق این امر استفاده خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه پس از پیگیری و انجام مکاتبات با صنوف سینمایی برای معرفی افراد واجد شرایط حدود هزار و ۶۵۹ نفر ثبت 
نام کرده اند، عنوان کرد: رویکرد سازمان سینمایی امسال، متمرکز بر رونق تولید، توسعه اشتغال و بهبود معیشت خانواده سینماست 
و یکی از اهداف ما پیگیری کاهش مسائل معیشتی همکاران است که امیدوارم با مساعی، همراهی و هم افزایی خود سینماگران و 

صنوف سینمایی این موضوع شکل عملیاتی تری پیدا کند.
خزاعی با اشاره به رونق چرخه تولید و اکران فیلم ها در سال جاری گفت: واقعیت این است که فضای عمومی کشور کمک کرد 
تا مردم از سینما استقبال بیشتری کنند که این امر شتاب بیشتر چرخه تولید فیلم را در پی خواهد داشت. قطعا معیشت خانواده 

سینما زمانی تامین می شود که سینما رونق داشته و مردم از آن استقبال کنند.
رئیس سازمان سینمایی تصریح کرد: همه تلاش ما و سینماگران باید در راستای کمک به تقویت همدلی خانواده سینما و آرامش 
جامعه به کار گرفته شــود تا سینما، مخاطبان و منافع خود را پیدا کند. توسعه زیرساخت، رونق تولید و اکران و اهتمام به موضوع 
معیشت و مسکن هنرمندان همگی در گرو فضای آرام فرهنگی و اجتماعی است  چرا که در چنین اتمسفری سرمایه گذاران احساس 
امنیت می کنند و هم متولیان با انگیزه تر و جدی تر پیگیر امور خواهند بود و لازم است هنرمندان جدی تر به امور صنفی خود بپردازند.

واکنش وزارت ارشاد به ماجرای جذب ۴۰۰ نیروی انسانی

جنجالِ رسانه ای است
رئیس سازمان سینمایی خبر داد:

هزار و ۶۵۹ نفر در طرح مسکن سینماگران ثبت نام کردند

اسماعیلی در آیین پایانی »طرح ولایت«:

فردی که کشف حجاب کرده اجازه فعالیت در سینما را ندارد
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
بدنه نیروی انســانی این وزارتخانه با 
یک کار ســخت و پرمانع در آستانه 
یک تحول جدی قرار گرفته اســت. 
همه اعضای شورای نمایش را تغییر 
دادم و اکنــون ۹ فرد حزب اللهی در 

شورای صدور نمایش حضور دارند.
به گزارش  سرزمین پویا به نقل از 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
محمدمهــدی اســماعیلی در آیین 
پایانی »طرح ولایــت« ویژه معلمان 
و فعــالان فرهنگی با اشــاره به این 
که »طرح ولایــت« حاصل تلاش و 
مجاهــدات علمی و عملــی مرحوم 
علامــه مصباح یزدی بوده اســت، از 
»بصیرت« به عنوان امتیاز ویژه آیت 
الله مصباح یزدی نام برد و افزود: این 
ویژگی ممتاز ایشــان به دلیل ورود 
غیورانه به عرصه سیاســت و حمایت 
از انقــلاب و نظــام و رهبــری و در 
کنار تألیــف آثار علمی در حوزه های 

مختلف، مغفول مانده است.
وی افزود: ایشان علاوه بر شناخت 
دقیق از تحولات انقلاب، در تحولات 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی نیز 
از بســیاری از بزرگان و اندیشمندان 
در شــناخت و تحلیل دقیق مسائل 

سیاسی جلوتر و پیشگام بود.
* ورود نیروی های جوان حزب 
اللهی به وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی
وزیــر فرهنــگ در بخش دیگری 
از ســخنان خود، به بیــان برخی از 
نکات درباره کارنامه حضور ۲ ســاله 
در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
پرداخت و گفت: در ســال ۱۳۸۴ و 
زمان تشــکل دولت نهم، کل اقتصاد 
کتــاب ۲۵۰ میلیارد تومان بود و ۸۰ 
میلیارد تومان بــرای مدیریت حوزه 
کتاب در اختیار وزارت ارشاد بود. اما 
در سال ۱۴۰۰ وقتی مدیریت وزارت 
ارشــاد را به دســت گرفتیم، اقتصاد 
کتاب حدود ۸۵۰۰ میلیارد و میزان 
بودجه کتاب این وزارتخانه حدود ۳۰ 

میلیارد تومان بود.
وی افزود: در حوزه فضای مجازی، 
یک دهه رهبر انقلاب اسلامی تاکید 

داشــتند و فرمودند اگر غفلت کنید، 
تبدیــل به قتلــگاه خواهد شــد. اما 
حاصل یک دهه رها شــدگی فضای 
مجازی، یک تأثیر شــگرف در حوزه 
سبک زندگی افراد و انحرافات جدی 
در مسیر فرهنگی جمهوری اسلامی 
بود. اسماعیلی تاکید کرد: ما وقتی کار 
را آغاز کردیم، بنا بر آن داشــتیم که 
در حوزه های مختلف، ریل گذاری ها 
و جهت گیری ها به ســمت اهداف و 
آرمان های انقلاب تغییر کند. اما کار 
در یک بدنه خو گرفته با سبک و نوع 
خاصی از حکمرانی، کار دشواری بود.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
ادامه با بیــان این که کار تخریب در 
حوزه فرهنگ بســیار راحــت و کار 
کاشت و برداشت در این حوزه بسیار 
مشکل اســت، گفت: اگر امروز از من 
بپرسید چه میزان به اهداف اعلامی 
خود در حوزه فرهنگ و هنری رسیده 
اید، ارزیابی من این است که این عدد، 

بسیار خوب است.
وی افــزود: در حوزه تولید محتوا 
کــه کار اصلی ما اســت و باید آن را 
ســازماندهی کنیم، این کار به دست 
متعهد شــکل می گیرد.  نیروهــای 
تقریبا  وزارت فرهنگ تلاش کــرده 

همه منابع انســانی خــود را از میان 
جبهــه انقلاب و افراد مــورد وثوق و 

شناخته شده انتخاب کند.
جهت گیری تولیــد محتوا تغییر 
کرده اســت، هر کنگره ای که در ماه 
های پیش رو برای شهدا ساخته شود، 
یک بسته کامل فرهنگی و هنری به 
همراه خواهد داشت، در حوزه تربیت 
نیروی انســانی امســال در مجموعه 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
برای شناســایی  المپیاد  نیز چنــد 
استعدادهای جوان در حال برگزاری 
است، از فیلمسازان جوان حمایت می 
کنیم و هم اکنون از بیش از ۱۰ فیلم 
کار اولی به صورت مستقیم حمایت 
کردیم. بنابراین بدنه نیروی انســانی 
را با یک کار ســخت، در آستانه یک 

تحول جدی قرار داده ایم.
اســماعیلی ادامــه داد: به لحاظ 
بودجه ای، بودجه وزارت فرهنگ هزار 
و ۲۰۰ میلیارد بود که با رویکردهای 
مختلف درست به چند برابر افزایش 

پیدا کرده است.
* بیــش از 8 فیلم جدید در 
حوزه دفاع مقدس در حال تولید 

است
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 

ادامه ســخنان خود گفت: در ســال 
گذشته و به رغم همه فشارهایی که 
وارد شــد تا حوزه فرهنگ و هنر در 
کشور تعطیل شود، ۲۰ فیلم از جبهه 
انقلاب به جشنواره فیلم فجر راه پیدا 
کرد. آن هم با وجود آن که بسیاری از 
دوستان اعتقاد داشتند استعداد جبهه 
انقلاب برای تولید فیلم حداکثر ۷ تا 

۸ فیلم است.
وی افزود: برای ســال جاری نیز 
تحول عمــده ای رخ داده و فقط در 
حوزه دفاع مقــدس بیش از ۸ فیلم 
جدید در حال تولید اســت. بسیاری 
از کتاب هایی که درباره شهدای دفاع 
مقدس تولید شده، به فیلمنامه تبدیل 
می شود. در سایر حوزه ها نیز اینچنین 
اســت. برای هر رویداد، یک بســته 

کامل فرهنگی و هنری داریم.
فتنه   ۱۴۰۱ ســال  فتنــه   *

فرهنگی بود
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
ادامه ســخنان خود با بیــان این که 
فتنه ســال ۱۴۰۱ فتنه ای در حوزه 
فرهنــگ بود، گفــت: در این جنگ 
ترکیبی، چهره های برجسته فرهنگی 
هنری نقش آفرین و پرچمدار مبارزه 
با جمهوری اســلامی بودند. آن ها به 

دنبال تعطیلی این حوزه بودند.
وی افزود: ســال گذشته و پس از 
اغتشاشاتی که از شهریورماه آغاز شد، 
با جریانی مواجه شدیم که به دنبال 
تحریم حوزه فرهنگ و هنر بود. همه 
برنامه های فرهنگی و هنری کشــور 
تعطیل شد. بســیاری از پروژه ها در 
میانه تولید، مجبور به تغییر بازیگران 
شدند، چون برخی حاضر نشدند در 
ایــن شــرایط کار را ادامه دهند و به 
نهضت تحریم فرهنگ و هنر در کشور 
پیوستند. اما با این حال جشنواره های 

فجر، پرونق تر از همیشه برگزار شد.
* کســانی که کشف حجاب 
کردند  انتخاب  خودشان  کردند، 

در حوزه فرهنگ و هنر نباشند
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
ادامه گفت: فحش و ناسزای زیادی به 
ما نثار کردند تا ما را منفعل کنند. در 
۲ سال که مسئولیت فرهنگ و هنر را 
داشتیم، یک سال را درگیر یک جنگ 

تمام عیار شدیم.
وی افزود: از همــان ابتدا در برابر 
کشــف حجاب موضع گرفتم و گفتم 
کســانی که کشــف حجاب کنند، 
خودشــان انتخاب کردنــد در حوزه 

فرهنگ و هنر نباشند.
اســماعیلی افزود: در نمایشــگاه 
کتــاب بعضی از ناشــران به صحنه 
نیامدند. اما نمایشگاه کتاب با حضور 
۷ میلیــون نفر برگزار شــد و رهبر 
انقلاب پس از ســال ها به نمایشگاه 
آمدند و از نمایشگاه بازدید کردند و 
بیش از سه ساعت و نیم در نمایشگاه 
حضور داشتند و در یک روز تعطیل 
که نمایشــگاه یک و نیــم میلیون 
نفــر بازدید کننده داشــت، مردم و 
خواهــران طلبه آمــوزش دیده در 
صحنه به بهترین شکل امر به معروف 

کردند.
وی تاکید کرد: حــوزه فرهنگ و 
هنر با همه تهدیدات به کار خود ادامه 

داده است.
حجاب  کشــف  که  فردی   *
کرده، اجازه فعالیت در سینما را 

ندارد
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
بخــش دیگری از ســخنان خود در 

پاســخ به برخی شــبهات در کشور 
گفت: مثلا برخی خرده می گیرند که 
حوزه نمایش خانگی را رها کرده ایم، 
در حالی که نظارت نمایش خانگی از 
۳ سال گذشته از وزارت فرهنگ جدا 

شده است.

وی در مورد ادامه فعالیت افرادی 
که کشــف حجاب کرده اند، تصریح 
کرد: کســی که کشف حجاب کرده، 
اجــازه فعالیت در ســینما را ندارد و 
فعالیت های آن ها منع شــده است. 
هر کس به مقدســات توهین کرده و 
با فتنه گران همراه بوده، اجازه حضور 

در عرصه فرهنگ و هنر را ندارد.
اسماعیلی در ادامه گفت: در مورد 
نمایش فیلم ها، همه اعضای شورای 
نمایــش را تغییر دادم و ۹ فرد حزب 
اللهی در شورای صدور نمایش حضور 

دارند.
وی افزود: البته تعداد بسیار زیادی 
کار تولید شده از زمان قبلی داریم و 
به ۱۸ مــورد از آن ها با وجود آن که 
صدور مجوز پروانه دارند، نتوانسته ایم 

زمان نمایش در سینماها بدهیم.
بین مردم هســتم و بیش از ۱۰۰ 

سفر استانی رفته ام
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
بخش پایانی سخنان خود گفت: امروز 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 

دست بچه های انقلاب است.
اسماعیلی تاکید کرد: تلاش کرده 
ایم بهترین هــا را در وزارتخانه به کار 
بگیریم. البته به این معنا نیســت که 

کار ما خالی از اشکال است.
وی افزود: بین مردم هستم و بیش 
از ۱۰۰ ســفر استانی رفته ام. خود را 
مقید می دانــم در جمع مردم حاضر 
شــوم و با آن ها گفت و گوی رو در 
رو داشته باشــم. ما محتاج نگاه های 
نقادانه هســتیم و ایــن موضوع را به 
افراد زیرمجموعه نیز گوشــزد  همه 

کرده ام.
آیین پایانــی »طرح ولایت« ویژه 
معلمان و فعالان فرهنگی چهارشنبه 
شب ۴ مرداد در تالار قدس کتابخانه 
مرکزی آســتان قدس رضوی برگزار 

شد.

ین خوراکی های خوشمزه ترک سیگار را 
حسابی راحت می کند

نوشین طاهری نوری -  چند خوراکی بسیار خوشمزه و جذاب وجود دارد که 
برای رهایی از اســتعمال دخانیات می توانید مصرف آن ها را در برنامه غذایی خود 

قرار دهید.
به گزارش سرزمین پویا به نقل از بهداشت نیوز، سیگار حاوی تنباکوست و تنباکو 
برای بدن به شدت مضر است. سیگارکشیدن مضرات زیادی برای سلامتی دارد و سبب 
ابتــلا به بیماری های ریوی و قلبی و عروقی خواهد شــد. تحقیقی که در مورد تأثیر 
استعمال دخانیات بر روی سلامت انسان انجام گرفته، نشان داده افرادی که سیگار می 

کشند به طور میانگین ده سال کمتر از افراد غیرسیگاری عمر می کنند.
با ترک کردن ســیگار می توانید گام بلندی به سمت ســلامت خود و دور کردن 
عزیزانتان از دود سیگار و افزایش عمر بردارید اما هوس و یا اصرار به استعمال دخانیات 

می تواند بسیار قدرتمند باشد.
شیر

شیر می تواند طعم وحشتناکی به سیگار بدهد. مطالعات نشان می دهد که مصرف 
یک لیوان شیر درســت قبل از کشیدن سیگار می تواند باعث شود فکر کنید سیگار 

طعم تلخی دارد.
در حالی که هنوز مشخص نیست کدام ماده موجود در شیر چنین اثری را ایجاد می 
کند، گمان می رود که طعم تلخ نتیجه واکنش شیمیایی بین لاکتوز شیر و دود تنباکو 

است بنابراین، هر بار که می خواهید سیگار بکشید، یک لیوان شیر بنوشید.
آجیل

یکی دیگر از جایگزین های غذایی مفید که شما را از سیگار کشیدن باز می دارد، 
آجیل است به این دلیل که گرسنگی می تواند باعث ایجاد هوس نیکوتین در ما شود و 
با خوردن آجیل های سرشار از فیبر محلول می توانید میل به سیگار کشیدن را کاهش 

دهید زیرا هضم را کند می کند.
مصرف آجیل در هر زمان که احســاس می کنید نیاز به روشن کردن سیگار دارید 
به دلیل داشــتن مواد مغذی، پروتئین و انرژی می تواند در ترک این عادت بد بسیار 

موثر باشد.
میوه های غنی از ویتامین ث

سیگار کشیدن باعث کاهش سطح ویتامین ث بدن می شود که می توانید با مصرف 
میوه های سرشار از ویتامین ث به راحتی آن را جبران کنید. می توانید مرکبات مانند 
پرتقال و لیمو که دارای ویتامین ث بالا هستند را امتحان کنید یا حتی انار را در رژیم 

غذایی خود قرار دهید.
با گنجاندن این میوه ها در رژیم غذایی می توانید نیاز خود به کشــیدن سیگار را 
به میزان قابل توجهی کاهش دهید، زیرا این میوه ها هنگام کشــیدن سیگار محرک 
مشابهی را ایجاد می کنند علاوه بر این، طعم تلخ مشابهی را در دهان باقی می گذارند 

که هنگام سیگار کشیدن بعد از نوشیدن شیر مصرف می کنید.
سبزیجات

علاوه بر شیر و مرکبات، برخی سبزیجات نیز طعم وحشتناکی به سیگار می دهند. 
سبزیجاتی که باید در رژیم غذایی خود بگنجانید عبارتند از:کرفس، هویج، کدو سبز، 
خیار و بادمجان. ثابت شده است که آنها در کاهش میل به نیکوتین بسیار موثر هستند. 
مثلا هویج حاوی ترکیبی به نام کاروتنوئیدها هستند که نه تنها طعم تلخی به سیگار 

می دهد، بلکه می تواند وابستگی شما را به نیکوتین نیز کاهش دهد.
دلیل دیگر اینکه چرا باید این سبزیجات را بخورید این است که آنها راهی ساده برای 
فریب مغز هستند و فکر می کنند شبیه سیگار هستند )به دلیل شکل آنها( و می توانند 

در زمان مصرف توهم یک سیگار واقعی را به شما القا کنند.
پاپ کورن

هنگام ترک سیگار، ممکن است تمایل به مصرف میان وعده را دائماً احساس کنید، 
عمدتا به این دلیل که دیگر نمی توانید دست و دهان خود را مشغول سیگار نگه دارید. 
اگر اشتهای شما زیاد شده است یا احساس می کنید نمی توانید غذا خوردن را متوقف 

کنید، پاپ کورن بخورید.
این کار نه تنها شما را مشغول می کند، بلکه می تواند به شما در احساس سیری 
کمک کرده و میل شما به سیگار را کاهش دهد. پنج فنجان ذرت بوداده حاوی ۱۵۰ 

کالری است اما خوردن آنها کمی طول می کشد.
انگور

ممکن است بعد از ترک سیگار هوس خوردن شیرینی کنید و میل به این هوس ها 
چیز خوبی است زیرا می تواند شما را از دستیابی به سیگار باز دارد البته، این بدان معنا 

نیست که مرتباً کوکی و شیرینی مصرف کنید.
توصیه می شود به جای خوردن دسرهای فرآوری شده، انگور بخورید زیرا شیرینی 

آنها به کاهش میل شکر کمک می کند.
لوبیا

ترک ســیگار اغلب با افزایش وزن همراه است و شما واقعاً باید مراقب رژیم غذایی 
خود باشــید. دلیل این امر این است که سیگار را با غذا جایگزین می کنید و دست و 
دهان خود را مشغول نگه می دارید علاوه بر این، ممکن است به تأثیرات نیکوتین در 

کاهش اشتها و افزایش متابولیسم عادت کرده باشید.
این دو عامل باعث می شود که افراد هنگام سیگار کشیدن در مقایسه با زمان ترک 

سیگار وزن کمی کمتر داشته باشند.
بنابراین، لوبیا که حاوی فیبر فراوانی است را به رژیم خود اضافه کنید تا همان چیزی 
باشــد که به حفظ وزن سالم بعد از کشیدن سیگار نیاز دارید. سایر غذاهای سرشار از 

فیبر عبارتند از کنگر فرنگی، کلم بروکلی، تمشک و جو دوسر.
ماهی سالمون

مصرف ماهی برای افرادی که می خواهند ســیگار را ترک کنند، مفید خواهد بود 
به ویژه ماهی سالمون صورتی زیرا یک محصول پروتئینی کم چرب است که احساس 

سیری را ایجاد می کند و حاوی مقدار زیادی عناصر غنی است.
پرتقال و زنجبیل

پرتقال دودی به ترک ســیگار کمک می کند، زیرا این میوه ویتامین ث از دســت 
رفته بدن را که به دلیل سیگار کشیدن از بین می رود جبران می کند و زنجبیل علاوه 
بر مزایای بسیار خوبی که برای سلامتی دارد، میل به سوء مصرف نیکوتین را کاهش 

می دهد.
چای جینسینگ

برخی تحقیقات نشان می دهد که جینسینگ می تواند برای ترک اعتیاد به نیکوتین 
درمان مناسبی باشد زیرا ممکن است اثر دوپامین، یک انتقال دهنده عصبی در مغز را 
که با لذت همراه است و هنگام کشیدن دخانیات آزاد می شود، تضعیف کند. نوشیدن 

چای جینسینگ می تواند جذابیت سیگار را کاهش داده و لذت آن را کمتر کند.
آدامس بدون قند و نعناع

وقتی تمایل به ســیگار کشــیدن دارید، جویدن آدامس و نعناع می تواند دهان را 
مشغول کند به علاوه، جویدن آدامس و نعناع معمولاً بیشتر از کشیدن سیگار زمان می 
برد.همچنین اینکه بدانید در هنگام ترک سیگار از چه خوراکی هایی باید اجتناب کنید 

نیز به ترک بهتر کمک خواهد کرد.
غذاها و نوشیدنی هایی که طعم سیگار را افزایش می دهد و میل به کشیدن سیگار 

را بیشتر می کند شامل کافئین، گوشت و غذاهای شیرین یا تند است.
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